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Dünən Azərbaycan əhalisinin sayı 10 
milyon 151 min 517 nəfərə çatıb. Bu 
barədə Dövlət Statistika Komitəsinin 
məlumatında bildirilib. Hazırda əhalinin 
54,6 faizini şəhər,  45,4 faizini kənd 
sakinləridir. Onların 49,8 faizi kişilər, 
50,2 faizi isə qadınlardır.

Günün xəbəri
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Milli kinematoqrafi yamızın 
parlaq siması

Bu  il   125 yaşını qeyd etdiyimiz  Azərbaycan kinosu milli mədəniyyətimizin 
əsas özəklərindən biri olaraq qalır. Kinematoqrafi yamızın qarşısında duran 
vəzifələrin müəyyənləşdirilməsi bu sahə üçün daim aktualdır. Bir neçə ay öncə 
Bakıda ilk dəfə keçirilən Kino forumu da həmin məramla təşkil olunmuşdu.     

a   ə i ə ə

Avropanın ölkəmizin “mavi” və 
“yaşıl” enerjisinə ehtiyacı artır

Ümummilli lider Heydər Əliyevin müəllifi  olduğu  neft strategiyasının 
Azərbaycanda uğurla həyata keçirilməsi, sonrakı mərhələdə Prezident İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə həmin strategiyanın yüksək səviyyədə reallaşdırılması 
ölkəmizin dünya enerji xəritəsində mövqeyini əsaslı şəkildə möhkəmləndirib 
və respublikamızı dünyada əsas enerji təminatçılarından birinə çevirib. 
Dövlətimizin başçısı çıxışlarının birində bu barədə deyib: “Azərbaycanda 
bərpaolunan enerjinin istehsalı sahəsində böyük potensial Avropa tərəfi ndən 
yüksək dəyərləndirilir və artıq ölkəmiz dünyada əsas enerji təminatçılarından 
biri kimi tanınır. Biz külək və günəş enerjisinə artıq sərmayə qoyuluşu 
prosesinə başlamışıq. Potensialımızla bağlı artıq ilkin qiymətləndirməni 
aparmışıq...”. 

Beləliklə, lu öndərin uzaqgörənlik-
lə əsasını qoyduğu enerji siyasəti 30 ilə 
yaxındır ki, uğurla davam etdirilir. Bu-
nunla da Azərbaycanın dünya dövlətləri 
ilə əməkdaşlığı getdikcə genişlənir, iqti-
sadiyyatın inkişafı sürətlənərək, dünya 
iqtisadiyyatında payı artır. Belə bir şə-
raitdə isə milli təhlükəsizliyin, iqtisadi və 
strateji maraqların qorunması üçün əl-
verişli şərait yaranır–zəruri olan maliyyə 
potensialı möhkəmlənir. 

( d  -ci səhifədə)

Seyran Ohanyan 
bizdən şikayət edir

Dünya ermənilərinin Azərbaycanın 
Qarabağ iqtisadi rayonunun Rusiya 
sülhməramlı kontingentinin mü-
vəqqəti məsuliyyəti altında olan 
hissəsində yaşayan haylarla bağlı 
başladıqları haray-həşir kampaniyası 
davam edir. 

Onlar dünən ABŞ-ın Los-Anceles 
şəhərindəki Azərbaycan baş konsullu-
ğu qarşısında Laçın yolunun açılması 

 və “humanitar blokadaya son qoyul-
ması” tələbi ilə etiraz aksiyası keçirib-
lər. Aksiya iştirakçıları özləri ilə Qara-
bağdakı qondarma rejimin bayraqları 
adlanan əski parçalarını da gətirib və 
müxtəlif şüarlar səsləndiriblər. Hayla-
rın budəfəki kampaniyasının spektri 
genişdir. Oraya Ermənistanın hökumət 
və qeyri-hökumət qurumları, deputatla-
rı, siyasi partiyaları, media subyektləri, 
ayrı-ayrı ictimai şəxsləri də daxildir.

a   ə i ə ə

Ağdam–Xankəndi avtomobil və dəmir 
yolları Qarabağın giriş qapısıdır

Azərbaycan erməni sakinlərin ehtiyaclarının qarşılanması üçün Ağdam–
Xankəndi yolundan istifadə edilməsi təklifi nə Ermənistan tərəfi nin etiraz 
bildirməsi, işğalçının bu yola beton maneələr düzməklə əraziyə girişi bloklaması 
və bununla Qarabağın erməni icmasının guya  humanitar fəlakətlə üzləşməsi 
görüntüsü yaratması, əslində, işğalçı dövlətin siyasi şantaj və manipulyasiyasıdır. 
Ermənistanın bu çirkin niyyəti bölgəyə üçüncü tərəfl əri cəlb etmək, gərginliyin 
coğrafi yasını genişləndirmək və sülh prosesini ifl asa uğratmaqdan ibarətdir. Son 
vaxtlar baş verən bütün bu təxribatlara görə məsuliyyət şübhəsiz ki,  Azərbaycan 
ərazilərində qanunsuz hərbi mövcudluğu yaşadan, separatizmi təşviq edən 
və reinteqrasiya səylərinə əngəl törədən işğalçı ölkənin və onun rəhbərliyinin 
üzərinə düşür.

Yeri gəlmişkən, erməni tərəfinin 
rədd etdiyi Bərdə–Ağdam avtomobil 
yolu İrəvan–Laçın marşrutundan daha 
sərfəlidir. Bu, hər iki magistralın iqtisadi 
göstəriciləri, relyefi baxımından müqa-
yisəsində də aydın nəzərə çarpır. Xa-
tırladaq ki, adıçəkilən birinci marşrut, 
yəni  İrəvan–Laçın yolu demək olar ki, 
dağlıq ərazilərdən keçir. Bu magistra-
la yaxından bələd olan şəxs kimi qeyd 
edə bilərəm ki, yol qış aylarında aram-
sız yağan qar səbəbindən, əsasən, 
keçilməz olur. Bakı–Yevlax–Ağdam–
Xankəndi magistralı isə həmin vaxtlar-
da daim açıqdır. Bununla yanaşı, er-
məni tərəfi, şübhəsiz ki,  münaqişədən 
əvvəl Bakı–Yevlax–Ağdam–Xankəndi  
avtomobil yolunun, eləcə də Bakı–
Ağdam–Xankəndi dəmir yolu xəttinin 
əlverişliliyini, Qarabağın inkişafında 
önəmli rol oynadığını çox  yaxşı bilir. 
İşğal dövründə dəmir yolu Ermənistan 
tərəfinin barbarlığı üzündən  tamamilə 
sıradan çıxsa da, avtomobil yolu ilə ge-
diş–gəlişdə heç bir problem yoxdur. 

( d  -ci səhifədə)

“Məktəbli forması” yenidən gündəmdə

“Katolikos papalığı”, erməni “mamalığı” 
və Paşinyanın “napoleonluğu”

Yaxud Hayastanın baş keşişi Bakı – İrəvan sülhünə qarşı 
Ermənistandakı beyin qıcolmasının növbəti təzahürü katolikos I Aramın 

timsalında yaşanır desək, –  əsla yanılmarıq. Ancaq nəzərə alsaq ki, tarixən 
erməni avantürizmi elə kilsədən qaynaqlanıb, əslində, keşişin söylədikləri 
o qədər təəccüblü sayılmamalıdır Görək, o nə deyib? Daha doğrusu, indi nə 
deyir? 

Beləliklə, I Aram Ermənistan hakimiyyətinə Azərbaycanla danışıqlar aparmaq 
üçün vahid qurum yaratmağı təklif edib. Təklif səsləniş baxımından absurd ma-
hiyyət daşımaqdadır. Təsəvvür edin, dünyəvi dövlət olan Ermənistanın iqtidarı 
Azərbaycanla nə danışacağını bilmir, kilsə balaca uşaq kimi onun əlindən tutub 
danışığa gətirir. 

a   ə i ə ə

XİN: Ermənistan Azərbaycana qarşı 
ərazi iddialarına son qoymayıb 
“Bu gün Azərbaycan və Ermənistan arasında davamlı sülhün bərqərar 

edilməsi istiqamətində göstərilən səylər Ermənistanın məqsədyönlü gərginlik 
və revanşizm siyasətinin qurbanına çevrilib və ciddi çağırışlarla üzləşir”. Bu 
barədə Azərbaycan XİN-in yaydığı bəyanatda deyilir.

“2022-ci ilin dekabrında ilk uğursuzluğuna baxmayaraq, Ermənistan yenidən 
BMT Təhlükəsizlik Şurasını siyasi, hərbi və informasiya yönümlü manipulyasiya 
kampaniyası üçün alətə çevirməyə cəhd göstərir.

a   ə i ə ə

Təhlükəsizlik Şurası üçün həqiqət anı 
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Siz kimsiniz, 
cənab Oppenheymer?

Culius Robert Oppenheymer. 
Dünyada ilk dəfə atom bombasını 
ixtira edən şəxs – amerikalı fi zik odur. 

Nəhayət, ABŞ kinematoqrafı onu da 
yada salmağa qərar verdi. Hazırda “Op-
penheymer” adlı ekran əsəri Azərbayca-
nın kinoteatrlarında da yayımlanmaqdadır. 
Prodüseri Kristofer Noland olan avtobioq-
rafik trillerin baş rol ifaçısı məşhur aktyor 
Cilian Merfidir. Rollarda Florens Puç, Ro-
bert Dovney, Emili Blant, Rami Melek, Cek 
Quad və digər populyar sənətkarlar yer 
alırlar. 

a  i ə i ə ə
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A.Q.İslamzadənin “Şöhrət”  

ordeni ilə təltif edilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konsti-
tusiyasının 109-cu maddəsinin 23-cü 
bəndini rəhbər tutaraq ə  l

Azərbaycan musiqi mədəniyyəti-
nin inkişafında xidmətlərinə görə Akif 
Qədir oğlu İslamzadə “Şöhrət” ordeni  

ilə təltif edilsin.

İl a  ƏLİ , 
 Azə a a  Re li a  

ezi e ti
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R.A.Məlikin “Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
fəxri diplomu” ilə təltif edilməsi haqqında

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı
Azərbaycan Respublikası Konsti-

tusiyasının 109-cu maddəsinin 32-ci 
bəndini rəhbər tutaraq ə  l

Azərbaycanda teatr sənətinin 
inkişafında uzunmüddətli səmərə-
li fəaliyyətinə görə Ramiz Ağarza 
oğlu Məlik “Azərbaycan Respublikası 

 Prezidentinin fəxri diplomu” ilə təltif 
edilsin.

İl a  ƏLİ , 
 Azə a a  Re li a  

ezi e ti
 əhə i  1  v s   -c  il 

Azərbaycan XİN İrandakı  
terror hücumunu pisləyib
"İranın Şiraz şəhərində günahsız insanların həyatına son qoyan terror 

aktını şiddətlə qınayırıq".

Bu barədə Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi "X"də paylaşım edib.
"Azərbaycan terrorizmdən əziyyət çəkir və onun bütün formalarını və təzahür-

lərini pisləyir. Bu hücumda həlak olanların ailələrinə, İran hökumətinə və xalqına 
başsağlığı veririk", - paylaşımda bildirilib.

Beyləqan rayonunun Allahyarlı–Qəhrəmanlı–Gödəklər–Bünyadlı–
Sarısu avtomobil yolunun tikintisi ilə bağlı tədbirlər haqqında

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı
Azərbaycan Respublikası Konsti-

tusiyasının 109-cu maddəsinin 32-ci 
bəndini rəhbər tutaraq ə  l

1  On altı min nəfər əhalinin yaşadı-
ğı 7 yaşayış məntəqəsini birləşdirən Al-
lahyarlı–Qəhrəmanlı–Gödəklər–Bün-
yadlı–Sarısu avtomobil yolunun tikintisi 
məqsədilə “Azərbaycan Respublikası-
nın 2023-cü il dövlət büdcəsində döv-

lət əsaslı vəsait qoyuluşu investisiya 
xərcləri  üçün nəzərdə tutulan vəsaitin 
bölgüsü”nün 1.31.4-cü yarımbəndinə 
uyğun olaraq, Azərbaycan Avtomobil 
Yolları Dövlət Agentliyinə 11,9 milyon 
on bir milyon doqquz yüz min  manat 

ayrılsın.
 Azərbaycan Respublikası-

nın Maliyyə Nazirliyi bu Sərəncamın                            

1-ci hissəsində göstərilən məbləğdə 
maliyyələşməni təmin etsin.

 Azərbaycan Respublikasının Na-
zirlər Kabineti bu Sərəncamdan irəli 
gələn məsələləri həll etsin.

İl a  ƏLİ , 
 Azə a a  Re li a  

ezi e ti
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Türkiyə media nümayəndələri Qarabağ və Șərqi Zəngəzurda
Dünən Türkiyədən olan 
media nümayəndələrinin 
Qarabağa və Şərqi 
Zəngəzura səfəri başlayıb.

Media nümayəndələri əv-
vəlcə işğaldan azad edilmiş 
Ağdam şəhərinə gəliblər. On-
lar burada Ermənistanın işğal 
dövründə törətdiyi dağıntılar, 
Ağdam azad edildikdən sonra 
Azərbaycan dövləti tərəfindən 
aparılan böyük quruculuq işləri 
ilə tanış olublar. 

Həmin gün qonaqlar ən-
gilan rayonunun Ağalı kəndinə 
də gəliblər. Burada onları Şərqi 

əngəzur iqtisadi rayonuna 
daxil olan Cəbrayıl, Qubad-
lı və əngilan rayonlarında 
Azərbaycan Respublikası Pre-
zidentinin Xüsusi Nümayəndə-
liyinin əməkdaşları qarşılayıb-
lar.

Qardaş ölkədən olan me-
dia nümayəndələrinə Ağalı 
kəndi barədə ətraflı məlumat 
verilib. Bildirilib ki, 27 il işğal 
altında olan əngilan rayonu 
da ermənilər tərəfindən tama-
milə dağıdılıb, bütün infrast-

ruktur məhv edilib. Rayonun 
təbiəti də ekoloji terrora məruz 
qalıb. Lakin 2020-ci ildə 44 
günlük Vətən müharibəsində 
Azərbaycan Ordusunun parlaq 
Qələbəsindən sonra işğaldan 
azad edilən bütün ərazilərdə 
olduğu kimi, əngilanda da 
genişmiqyaslı tikinti-quruculuq 
işlərinə start verilib. 

Bildirilib ki, bir neçə gün əv-
vəl Ağalı kəndinə Böyük Qayı-
dışın növbəti mərhələsi həyata 
keçirilib və 106 nəfərdən ibarət 
daha 22 ailə kəndə köçürülüb. 
Hazırda Ağalıda ümumilikdə 

526 nəfərdən ibarət 108 ailə 
məskunlaşıb. Köçürülmüş 
əhali üçün bütün infrastruktur 
- dövlət xidmətləri mərkəzi, 
məktəb, bağça, bank, poçt, 
ictimai iaşə obyektləri və sair 
imkanlar yaradılıb.

Türkiyəli jurnalistlərə ən-
gilan ərazisindən keçən Ho-
radiz-Ağbənd dəmir yolunun, 
Əhmədbəyli-Horadiz-Minci-
van-Ağbənd avtomobil yolu-
nun tikintisinin sürətlə davam 
etdirilməsi barədə də məlumat 
verilib.

*** 
Türkiyənin media nü-

mayəndələri əngilandan son-
ra Laçına gəliblər.

Əvvəlcə onlar Laçın döv-
lət-sərhəd buraxılış məntəqə-
sinə baş çəkiblər. 

urnalistlər ermənilərin 
Laçın dövlət sərhəd-buraxılış 
məntəqəsindən keçidi zamanı 
bütün prosedurları izləyiblər. 
Keçid məntəqəsində ermə-
nilərin qaydalara uyğun olaraq 
yoxlanıldıqdan sonra keçidi 
təmin edilib. Gün ərzində 20 
nəfər erməniəsilli vətəndaş Er-
mənistan istiqamətinə keçib.

Həmçinin, onlar Ermənis-
tan tərəfində yük maşınlarının 
dayandırılmasını və bununla 
da Ermənistanın siyasi şou 
yaratmaqla təxribata əl atma-
sının da şahidi olublar. Qardaş 
ölkənin media nümayəndələri 
bunu açıq-aşkar sərhəd-ke-
çid məntəqəsindən müşahidə 
ediblər.

A O ,  
“Xalq qəzeti”

Vətənə və dövlətə sədaqətlə xidmət edəcəklər
Fövqəladə Hallar Nazirliyinin Mülki Müdafiə Qoşunlarının “N” saylı hərbi 
hissəsində gənc əsgərlərin andiçmə mərasimi keçirilib.

Çıxış edənlər Mülki Müdafiə Qoşun-
larının sıralarına daxil olan gənc əsgərlə-
rin andiçmə mərasiminin Ümummilli lider 
Heydər Əliyevin 100 illik yubileyinə təsa-

düf etməsi ilə əlamətdar olduğunu vur-
ğulayıblar. Bildirilib ki, lu öndərin layiqli 
davamçısı Prezident, Müzə ər Ali Baş Ko-
mandan İlham Əliyevin müdrik rəhbərliyi 

ilə şanlı Ordumuz Ermənistan tərəfindən 
30 ilə yaxın müddətdə işğal altında sax-
lanılan əzəli torpaqlarımızı cəmi 44 günə 
işğaldan azad etdi, ərazi bütövlüyümüz 
bərpa olundu. Hazırda işğaldan azad olu-
nan torpaqlarımızda geniş quruculuq işləri 
uğurla davam etdirilir.

Tədbirdə çıxış edən gənc əsgər Yusif 
Hüseynov hərbçi yoldaşları adından əs-
gəri borcu şərəflə yerinə yetirəcəklərinə, 
Vətənə və dövlətə sədaqətlə xidmət edə-
cəklərinə söz verib.

Valideyn Azər İsmayılov bu bütün 
komandir heyətinə, övladlarının Vətənə 
layiqli xidmət göstərməsi üçün hazırlan-
masında zəhməti olan hər kəsə minnət-
darlığını bildirib.

Mərasim şəxsi heyətin təntənəli mar-
şla tribuna önündən keçidi ilə başa çatıb.

Müdafiə Nazirliyinin məlumatı
Son günlər Rusiya sülhməramlı kontingentinin müvəqqəti yerləşdiyi 
Azərbaycan ərazilərindəki qeyri-qanuni erməni silahlı birləşmələrinin və 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin qalıqlarının aktivliyi müşahidə olunur.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmə-
tindən  bildiriblər ki, ərazidəki qeyri-qa-
nuni birləşmələr və Ermənistan silahlı 
qüvvələrinin qalıqları tərəfindən döyüş 
mövqelərinin şəxsi heyət, silah-sursat 
baxımından gücləndirilməsi, eləcə də 
yeni müdafiə hədlərinin, səngərlərin, 
uzun müddətli fortifikasiya qurğularının 
hazırlanması və əraziyə minaların bas-
dırılması müşahidə olunub.

Bundan başqa, qanunsuz hərbi bir-
ləşmələrin üzvlərinin Qarabağ iqtisadi 
rayonunun bir neçə yaşayış məntəqə-
sində müxtəlif təyinatlı döyüş texnikası, 
xüsusilə də hava hücumundan müdafiə 
və radioelektron mübarizə vasitələri-
ni yerləşdirməsi, mülki əhalinin kütləvi 
şəkildə silahlandırması faktları da mə-
lum olub. Planlaşdırılmış şəkildə atəş 
mövqeləri bir çox hallarda yaşayış evlə-
rinin yaxınlığında yerləşdirilir.

Qeyd olunan fəaliyyətlərin dayan-
dırılması barədə Azərbaycan tərəfinin 
tələblərinin dəfələrlə Rusiya sülhmə-

ramlı kontingenti vasitəsilə 
Ermənistan tərəfinə bildiril-
məsinə baxmayaraq, qey-
ri-qanuni erməni silahlı 
birləşmələrinin daha da ak-
tivləşməsi və Azərbaycan 
ərazilərində intensiv döyüş 
hazırlığı tədbirlərini həyata 
keçirməklə yeni təxribatlara 
hazırlıq işlərini görməsi mü-
şahidə olunur.

Bu kimi qanunsuz və 
təhrikçi fəaliyyətlərin bölgə-
də gərginliyin artmasına sə-
bəb olduğunu nəzərə alaraq 

bildiririk ki, baş verə biləcək istənilən 
hadisələrə görə bütün məsuliyyət məhz 
Ermənistanın hərbi-siyasi rəhbərliyinin 
üzərinə düşəcək.

***
Avqustun 14-də saat 19:25 radələ-

rində Ermənistan silahlı qüvvələrinin 
bölmələri Basarkeçər rayonunun Yuxarı 
Şorca yaşayış məntəqəsi istiqamətində 
yerləşən atəş mövqelərinin dəstəyi ilə 
Azərbaycan Ordusunun Kəlbəcər rayo-
nunun Mollabayramlı yaşayış məntəqə-
si istiqamətində yerləşən mövqelərinin 
qarşısında təxribat məqsədilə mühən-
dis işləri görməyə cəhd göstəriblər.

Bu haqda Müdafiə Nazirliyi məlumat 
yayıb.

Bildirilib ki, aparılan işlərin dərhal 
dayandırılması və atəş nöqtələrinin 
susdurulması məqsədilə Ordumuzun 
bölmələri tərəfindən təxirəsalınmaz təd-
birlər görülüb.

Hikmət Hacıyev: “Azərbaycan 
dünyada minalarla ən çox 

çirklənmiș ölkədir”

Ermənistan işğaldan azad edilən 
Azərbaycan torpaqlarına 1 
milyondan çox mina yerləşdirib.

Bu barədə Azərbaycan Preziden-
tinin köməkçisi – Prezident Administ-
rasiyasının xarici siyasət məsələləri 
şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev “X” 
“T itter“  sosial şəbəkəsində paylaşım 

edib.

 “2020-ci ilin noyabrından bəri 300-
dən çox azərbaycanlı mina qurbanı 
olub. Azərbaycan dünyada minalarla 
ən çox çirklənmiş ölkədir. Ermənistanın 
mina terrorunu davam etdirir”, - deyə 
qeyd olunub.

***
Azərbaycan Prezidentinin kömək-

çisi – Prezident Administrasiyasının 
xarici siyasət məsələləri şöbəsinin mü-
diri Hikmət Hacıyev “X” T itter  sosial 
şəbəkə hesabında paylaşdığı digər xə-
bərdə isə yazıb:

“Ermənistanın 30 il ərzində davam 
edən işğalı Azərbaycanın 8 şəhər, yüz-
lərlə kəndinin tamamilə yox olmasına 
səbəb olub”.

H.Hacıyev qeyd edib ki, Azərbay-
can dövləti tərəfindən maliyyələşdirilən, 
indiyədək misli görünməmiş bərpa pro-
sesi işğaldan azad edilmiş əraziləri dir-
çəldir.

“Xalq qəzeti”

Beynəlxalq ekspert Rodni Dikson  
“Okampo hesabatı”nı alt-üst edib

“Beynəlxalq Cinayət Məhkəməsinin (ICC) keçmiş prokuroru Luis Moreno 
Okamponun 7 avqust 2023-cü il tarixli ekspert rəyində irəli sürülən iddialar 
əsassız və tamamilə etibarsızdır”. Bunu beynəlxalq hüquq sahəsində aparıcı 
hüquqşünas və ekspert, “Temple Garden Chambers" hüquq firmasının 
müşaviri Rodni Dikson eyni adlı saytda açıqlamasında bildirib.

Azərbaycanın M.Okamponun gəldiyi 
nəticəyə hüquqi qiymət verilməsi xahişi 
ilə R.Diksona müraciətinə cavab olaraq 
ekspert bildirib ki, Okamponun hesaba-
tı, xüsusilə hazırkı mürəkkəb və həssas 
şəraitdə qərəzsiz və ciddi ekspert təhlili 
üçün tələb olunan dəqiq göstəricilərə ca-
vab vermir: “Hazırda Qarabağda soyqırı-
mı törədildiyini iddia etmək üçün heç bir 
əsas yoxdur. Bu, əsassız və çox təhlükə-
li bir iddiadır və heç bir iştirakçı tərəf və 
ümumilikdə, beynəlxalq ictimaiyyət tərə-
findən ciddi qəbul edilməməlidir”.

i s  ə i də v l  i  
 ə i s  id i  

i i is i d di i ə si  ciə i 
əs s d  h l  “O, Qarabağdakı 
etnik erməni separatçı qurumun qondar-
ma rəhbəridir. Həmin qurumun 1990-cı il-
lərdə Ermənistanın dəstəyi ilə hərbi güclə 
qanunsuz yaradılması yüz minlərlə azər-
baycanlının qovulması nəticəsində baş 
verib. Onilliklər ərzində qurum beynəlxalq 
ictimaiyyət tərəfindən təcrid olunsa da, 
Ermənistan hökumətinin dəstəyi sayə-
sində mövcudluğunu qoruyub. Okampo 
kimi beynəlxalq hüquq müdafiəçisinin bu 
zəifləmiş administrasiyanın Ermənistan 
siyasətində itirilmiş mövqelərini bərpa et-
mək üçün göstərdiyi səylərə töhfə vermə-
si məyusedicidir”. 

i s  d di  i    l  
s ə il və əd lə li s i  d -

l i s  d il  “Bunun daha çox hüquqi 
məsələlərin siyasiləşdirilməsinə, onlar-

dan siyasi məqsədlər üçün istifadə olun-
masına xidmət etməsi təəssüf doğurur. 
M.Okamponun rəyi təəccüblü dərəcədə 
əsassızdır. Orada “soyqırımının” əsas 
elementlərini dəstəkləyən heç bir sübut 
yoxdur”. 

Ekspert açıqlamasının davamında 
bildirib ki, Okamponun fikrincə, guya, 
Azərbaycanın Qarabağla Ermənistanı 
birləşdirən dağ yolu olan “Laçın dəhlizi-
ni” “bağlaması” və bununla da Qaraba-
ğın etnik erməni sakinlərini həyati ehti-
yaclarından məhrum etməsi səbəbindən 
“soyqırımı” mövcuddur. Məhkəmənin 
istər Moreno Okampo rəyinin istinad etdi-
yi etirazlar hansı ki, Ermənistanın məh-
kəməyə izah etdiyi kimi artıq baş vermir , 
istərsə də müzakirə etdiyi sərhəd–buraxı-
lış məntəqəsi ilə bağlı konkret qərarlar 
açıqlamadığı məlumdur. M.Okampo rəyi 
məhkəmənin icraatlarını tamamilə yanlış 
təqdim edir”.

s  d i  i  ə c   
 ə əf d il və ə  d l s  ilə 

ə l di i i i   d  d il 
l l   ə isi ə si ə də 

əl l  i ə  əh ə əsi i  -
isdi si s  ə l ə i  "Üstəlik, 

rəy istinad etdiyi “faktlar”da açıq şəkildə 
selektiv yanaşma tətbiq edir. O, misal 
üçün, Azərbaycanın Qarabağın etnik er-
məni sakinlərini təmin etmək üçün alter-
nativ marşrut “Ağdam-Xankəndi marş-
rutu”  təklifinə toxunmur, baxmayaraq ki, 
bu, rəyin iddia etdiyi kimi, açıq şəkildə 

həmin sakinlərin “fiziki məhvinə səbəb 
olan həyat şəraitinin” Azərbaycan tərə-
findən “qəsdən tətbiq edilib-edilməməsi” 
məsələsinə aiddir”.

i s  əl və di  i  ə i  ə i-
cələ i i  ə ildə s l l  l  

v fi  f i i h ll  h  ə ildə 
- sd  dili  və d l  lə-

li lə  ə  l sl d l  və hə ə ə i 
s  h s  l d   -

d  “Okamponun rəyi öz təhlilində na-
tamam və qeyri-dəqiqdir. Buna görə də 
onun yaxından və diqqətlə yoxlanılması 
vacibdir. Onun sərtliyinin Azərbaycan və 
Ermənistanın sülh axtarışında olan hö-
kumətləri arasında əsassız ziddiyyət ya-
ratmasına imkan vermək olmaz”.

 Xatırladaq ki, Rodni Dikson aparıcı 
hüquqşünas və beynəlxalq hüquq üzrə 
ekspertdir. O, keçmiş Yuqoslaviya və 
Ruanda üzrə Beynəlxalq Cinayət Tribu-
nallarından başlayaraq bütün beynəlxalq 
cinayət məhkəmələri və tribunallarında 
həm ittiham, həm də müdafiə tərəfini təm-
sil edib. 

“Xalq qəzeti”
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Qeyd edilib ki, bununla yanaşı, Er-
mənistan 30 ilə yaxın müddət ərzində 
BMT Təhlükəsizlik Şurasının 1993-cü 
ildə qəbul olunmuş dörd qətnaməsinin 
və Təhlükəsizlik Şurası sədrinin işğal-
çı qüvvələrin Azərbaycan ərazisindən 
tam, dərhal və qeyd-şərtsiz çıxarılma-
sını tələb edən bir sıra bəyanatlarına 
məhəl qoymayan bir ölkədir.

Ermənistanın bölgədə "humanitar 
vəziyyətin pisləşməsi" və "davam edən 
blokada" ilə bağlı əsassız iddialarla 
əlaqədar BMT Təhlükəsizlik Şurası-
na müraciəti növbəti dəfə beynəlxalq 
tərəfdaşlar vasitəsilə balanslı, bey-
nəlxalq hüquqa əsaslanan və məqbul 
həll yolu tapmağa yönəlmiş səylərə 
Ermənistanın qəsdən və məqsədyönlü 
şəkildə mane olduğu bir zamanda baş 
verir.

Məlum olduğu kimi, son üç il ər-
zində Ermənistanın Laçın yolundan 
geniş miqyasda sui-istifadə etməsi 
halları Azərbaycanın öz sərhədində 
təhlükəsizlik və asayişi təmin etmək 
məqsədilə sərhəd nəzarət-buraxılış 
məntəqəsinin təsis olunması üçün legi-
tim və hüquqi tədbirlər görməsini zəruri 
edib. Ermənistanın bu səyləri "bloka-
da" kimi təqdim etməyə çalışmasına, 
nəzarət-buraxılış məntəqəsinin aradan 
qaldırılması barədə qərar qəbul etmək 
üçün Beynəlxalq Ədalət Məhkəməsinə 
müraciət etməsinə baxmayaraq, məh-
kəmə 6 iyul tarixli qərarında bu tələbi 
yekdilliklə rədd edib.

Ermənistan Azərbaycan ərazisin-
dən tam çıxarılmamış silahlı qüvvələrin 
ehtiyaclarını təmin və təchiz etməkdən, 
habelə Azərbaycanın təbii sərvətlərini 
qanunsuz olaraq istismar etməkdən 
məhrum olması reallığı ilə barışmayıb. 
Bu səbəbdən, Ermənistan bütün dün-
yada təbliğat kampaniyasına başlayıb, 
sərhəd-buraxılış məntəqəsinin normal 
fəaliyyəti, eləcə də Azərbaycanın Qa-

rabağ bölgəsinə yüklərin çatdırılması 
üçün Ağdam-Xankəndi yolu kimi digər 
marşrutlardan istifadə edilməsinə qarşı 
bir sıra hərbi və digər maneələr törə-
dib.

Ermənistanın bütövlükdə bey-
nəlxalq ictimaiyyət və xüsusilə BMT 
Təhlükəsizlik Şurasından tələb etdiklə-
rinə, bir neçə gün əvvəl tərəfdaşların, o 
cümlədən Təhlükəsizlik Şurasının üzv-
lərinin dəstəyi nəticəsində həqiqətən 
nail olmaq mümkün idi. Bu, yalnız Er-
mənistanın özünün imtina etməsi sə-
bəbindən baş vermədi.

Əgər Ermənistan və onun tabeliyin-
dəki qondarma “qurum” razılaşmaya 
əməl etsəydi, məsələ avqustun əvvə-
lində, Qarabağ bölgəsinin sakinlərinə 
humanitar yüklərin çatdırılması, habelə 
insanların, malların və nəqliyyat va-
sitələrinin keçməsi üçün marşrutların 
asanlaşdırılması ilə bağlı məqbul çər-
çivənin təmin edilməsi ilə həll olunardı.

Ermənistanın BMT Təhlükəsizlik 
Şurasına müraciəti bu kampaniyanın 
bir hissəsidir və bu baxımdan, iştirak 
edən tərəflərin, o cümlədən Təhlükə-
sizlik Şurasının üzvlərinin səylərinə 
ciddi zərbə vurur.

Bu gedişatla yanaşı, son həftələr-
də, beynəlxalq hüququn, habelə Er-
mənistanın Azərbaycan, Rusiya və 
Ermənistan liderlərinin 2020-ci il 10 
noyabr tarixli üçtərəfli Bəyanatının 4-cü 
bəndində təsbit olunmuş öhdəliklərinin 
ciddi pozuntusu olan, Azərbaycan əra-
zisində qanunsuz yerləşdirilən Ermə-
nistan silahlı qüvvələri hərbi-mühən-
dislik işlərini və digər hərbi quruculuq 
fəaliyyətini intensivləşdirib.

Azərbaycanın suveren ərazilərində 
qanunsuz yerləşdirilmiş radioelektron 
mübarizə vasitələrinin istifadəsi xüsu-
si narahatlıq doğurur. Son həftələrdə 
"Azərbaycan Hava Yolları"nın mülki 
təyyarələri ilə yanaşı, xarici ölkələrin 
təyyarələri də onların təhlükəsizliyi 
üçün ciddi təhlükə yaradan radioelekt-
ron müdaxilələrə məruz qalıb.

Rusiya sülhməramlı kontingentinin 
müvəqqəti yerləşdiyi Azərbaycanın 
suveren ərazilərində hərbi quruculuq 
işləri və fəaliyyətin qeyri-qanuni şəkil-
də artırılması ilə paralel olaraq, son 
günlərdə Ermənistan tərəfindən deli-
mitasiya olunmamış dövlət sərhədi bo-
yunca növbəti hərbi avantüra məqsədli 
irimiqyaslı silah, digər hərbi texnika və 
şəxsi heyətin toplanması da müşahidə 

olunub.
Eyni zamanda, Ermənistanın bu cür 

hərəkətləri onu göstərir ki, Ermənistan 
Azərbaycana qarşı ərazi iddialarına 
son qoymayıb və onun Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyünü şifahi olaraq tanıma-
sı onun yerdəki əməllərindən fərqlənir.

2020-ci ildə baş vermiş müharibə-
dən sonra Azərbaycan Ermənistana iki 
ölkə tərəfindən bir-birinin suverenliyi-
nin, ərazi bütövlüyünün və sərhədlərinin 
toxunulmazlığının qarşılıqlı tanınması 
və hörmət edilməsi əsasında hər iki 
tərəfin legitim maraqlarına bərabər və 
qarşılıqlı hörmətə əsaslanan sülh təklif 
edib. Digər istiqamətdə isə Azərbaycan 
Qarabağ bölgəsində yaşayan erməniə-
silli sakinlərin Azərbaycan Konstitusi-
yasında və Azərbaycanın iştirak etdiyi 
bütün müvafiq beynəlxalq insan hüquq-
ları mexanizmlərində nəzərdə tutulmuş 
hüquq və azadlıqlarını təmin etməklə 
bərabərhüquqlu vətəndaşlar kimi rein-
teqrasiya siyasətini aparır. Eyni zaman-
da, Azərbaycan bütün bu istiqamətlərə 
sadiqliyini nümayiş etdirməklə, öz su-
verenliyini və ərazi bütövlüyünü BMT 
Nizamnaməsi və beynəlxalq hüququn 
digər universal sənədləri ilə təmin edil-
miş bütün qanuni vasitələrlə müdafiə 
etmək hüququnu da özündə saxlayır. 

Bu kritik mərhələdə, Ermənistan 
və Azərbaycan arasında dövlətləra-
rası münasibətlərin normallaşması və 
yerli erməniəsilli sakinlərin Azərbay-
canın siyasi, hüquqi və sosial-iqtisadi 
çərçivəsinə reinteqrasiyası prosesinin 
qarşısında duran çətinlikləri aradan 
qaldırmaq üçün mövcud risklərin aydın 
şəkildə dərk edilməsi və beynəlxalq ic-
timaiyyətin Ermənistanın təxribatlarına 
adekvat reaksiyası həmişəkindən daha 
önəmlidir. 

Bölgədə davamlı sülhün bərqərar 
olması üçün yaranmış tarixi imkanın 
əldən verilməməsini təmin etmək va-
cibdir”, - deyə bəyanatda bildirilir. 

“Xalq qəzeti”
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Əlbəttə, I Aram “təfərrüatları” da açıq-
layıb. Bu barədə bir qədər sonra danı-
şacağıq. Ancaq ilk növbədə onu bildirək 
ki, erməni baş keşişinin söylədikləri in-
diyədək keçilmiş yolun kobud təzahürü-
dür. Tarix boyu kilsə erməni rəhbərlərini 
– başkəsənlərini, canilərini “motivasiya” 
edib. Həmişə ikincilər birincilərin xəstə 
göstərişlərinin təsiri altında olub, əsirinə 
çevriliblər. Görünür, I Aram “ənənələrin” 
qorunmasında canfəşanlıq edir. Keşiş, 
necə deyərlər, bütün kartları açıb ortaya 
qoymaqla məşğuldur. Kartların açılması 
isə həm də erməni dünyəvi hakimiyyəti-
nin maskasını cırır, əsl simasını ortaya 
qoyur. Bəli, mövzumuz erməni kilsəsinin 
oyunbazlığıdır. Oyunbazlıq isə Azərbay-
can – Ermənistan danışıqlarına müdaxilə 
üzərində köklənib.

***
Gəlin, düşünüb görək, son vaxtlar 

Ermənistanın baş nazirinə kimlər “məs-
ləhət” veriblər. İlk yada düşən ölkənin sa-
biq xarici işlər naziri Vardan Oskanyandır. 
Oskanyan xislətindəki bütün həyasızlıq 
göstəricilərini işə salaraq, Paşinyanı 
Qarabağ da daxil olmaqla, Azərbayca-
nın ərazi bütövlüyünü tanımasından geri 
çəkilməyə çağırıb. Keçmiş XİN rəhbəri 
avantürizm nöqteyi-nəzərdən digər fikir-
lər də səsləndirərək, Nikolun bu geridur-
madan sonra hansı addımlar atmalı ol-
duğunu da diqqətə çatdırıb. Amma həm 
qəzetimizdə bu barədə söz açdığımız-
dan, həm də Oskanyanın başqa nələri 
söylədiyinin təfərrüatına varıb onun digər 
çərənləmələrinin üzərində dayanmırıq. 

Əsas tendensiyaya diqqət yetirək. 
Tendensiya isə budur baş nazir Nikol 
Paşinyan administrasiyası onsuz da da-
nışıqlar prosesindən yayınmağa cəhd 
göstərir. Sadəcə, bunun üçün onun öz 
“yolu” var. Nikol daha çox qərbli tərəfdaş-
larına güvənərək, hərəkət edir. I Aram isə 
əslində, köhnənin qalığıdır. Ermənistan-
da bir böyük köhnəlik var: ruspərəstlik. 

***
Bəli, düşünmək mümkündür ki, istər 

Paşinyanın Azərbaycanın ərazi bütövlü-
yünü tanıdığını bildirməsi, istərsə də da-
nışıqlar prosesində Qarabağ erməniləri 
ilə bağlı müddəaların sıradan çıxması ilk 
növbədə Rusiyanın Cənubi Qafqaz plan-
larına ziddir. Axı, bir müddət əvvəl Qara-
bağın statusunun müəyyənləşdirilməsi 
məsələsinin sonraya saxlanılmasının va-
cibliyini, indi isə Bakı ilə İrəvan arasında 
sülh müqaviləsinin imzalanmasının tələ-
sik olduğunu bildirən Moskvanın hakim 
dairələridir. Əslində, hazırda Ermənistan 
daxilində yaşanan siyasi təlatümlərdə bu 
deyimin müstəsna payı var. Çünki Rusiya 
ölkənin daxili ictimai rəyini manipulyasi-
ya etmək üçün ciddi rıçaqlara malikdir. 
Şübhə yoxdur ki, Oskanyan kimi, həmin 
rıçaqlardan biri də erməni kilsəsidir. 

Deməli, 2018-ci ildə inqilab edərək 
böyük dəyişikliklərə imza atdığı deyilən 
Ermənistanda prinsip etibarilə dəyişən 

heç nə yoxdur. Yəni, ideoloji planda cə-
miyyətə hakim kəsilmiş arxaiqlik yenə öz 
sözünü deməkdədir. Ölkə müxalifətinin 
“ideya xəttini” bir kənara qoyub haqqın-
da söz açdığımız köhnəliyin sırf kilsə 
təmayülü üzərində dayanarkən, bir neçə 
məqamı vurğulamağa ehtiyac var. 

Məlumdur ki, erməni fitnəkarlığının 
vüsət alması XIX əsrin sonlarına təsa-
düf etmişdi. Məhz həmin zaman kəsiyin-
də kilsənin “əməllərini” xatırlayarkən, ilk 
növbədə deməliyik ki, Qərbin Osmanlını 
parçalamaq planında mühüm katalizator 
rolunu erməni din xadimləri oynayıblar. 
Bu tendensiya özünü Birinci dünya mü-
haribəsi dönəmində daha “parlaq” şəkil-
də göstərib. Həmin vaxt katolikos Beşinci 
Gevorq Surenyants Rusiyanı Osmanlıya 
qarşı mübarizəyə təhrik edən çağırışlar 
səsləndirib. Baxmayaraq ki, bu, ermə-
nilərin özləri üçün də son dərəcə təh-
lükəli sayılırdı. Çünki onlar Osmanlının 
təbəələri idilər və dövlət bu fitnəkarlığın 
qarşısını almaq üçün erməniləri ölkənin 
bir yanından o biri yanına köçürmək qə-
rarı verdi. Hazırda məhz bu qərarın icrası 
1915-ci ilin saxta “erməni soyqırımı” kimi 
təqdim olunur. Halbuki, Osmanlının özü-
nü qorumaqdan başqa çarəsi qalmamış-
dı. Bəli, indi də I Aram Azərbaycan qarşı-
sında başqa çarə yeri qoymur...

***
İkinci dünya müharibəsindən sonrakı 

proseslərə nəzər saldıqda, yenə erməni 
kilsəsinin anti-Türkiyə davranışını gör-
məkdəyik. 1945-ci ildə katolikos Altıncı 
Gevork öz sələfinin əməlini davam etdir-
miş, SSRİ, ABŞ və Böyük Britaniyanın 

rəhbərlərinə müraciət ünvanlayaraq, An-
karaya təzyiq göstərilməsini və Türkiyə-
nin daxilindəki “erməni ərazilərinin” Sovet 
Ermənistanına qaytarılmasını istəmişdi. 

1952-ci ildə Türkiyənin NATO-ya 
daxil olması, SSRİ-nin ölkəni “yemək” 
planlarının qarşısını aldığı kimi, erməni 
avantürizmi üçün də meydanı sıradan 
çıxarmışdı. Bundan sonra həmin avantü-
rizm, obrazlı desək, dişlərini Azərbaycan 
üzərinə qıcımağa başlamış və yenə də 
ön planda dayanan kilsə olmuşdu. 1956-
cı ildə katolikos Birinci Vazgen SSRİ Na-
zirlər Sovetinin Sədri Nikolay Bulqaninə 
müraciət edərək, ondan Qarabağın Er-
mənistan SSR-ə verilməsini istəmişdi. 

***
Ümumən, SSRİ-nin qurulmasından 

sonra erməni iddialarının ayrı-ayrı təza-
hürlərinə diqqət yetirəndə görürük ki, im-
periya ona qoşulan zaman tabeçiliyimiz-
dəki bir sıra əraziləri ermənilərə peşkəş 
edib. Yəni, sadəcə götürüb verib. Bunu 
heç kəsdən soruşmadan, müzakirə apar-
madan gerçəkləşdirib. 

İkinci dünya müharibəsindən sonra 
proses daha “dinamik” xarakter almağa 
başlayıb. I Vazgenin Bulqaninə haqqın-
da söz açdığımız müraciəti həmin dina-
mikliyin bir göstəricisidir. Lakin ulu öndər 
Heydər Əliyevin 1969-cu ildə Azərbay-
canda hakimiyyətə ilk gəlişi bu sayaq tə-
mayüllərin qarşısını aldı. Beləcə erməni 
kilsəsi də “zəncirlənmiş” duruma düşdü. 
Vəziyyət düz 1987-ci ilə – ümummilli lider 
SSRİ-nin hakimiyyət olimpindən uzaqlaş-
dırılana qədər belə davam etdi. 

1987-ci ildən sonra nələr yaşandı, 
güman edirik, bunu hər birimiz çox yax-
şı bilirik. Erməni millətçiliyinin Qarabağ 
avantürasına geniş start verildi və nəticə 
etibarilə ötən əsrin 90-cı illərinin əvvəllə-
rində otuz ilə qədər ömür sürəcək işğal-
la üzləşdik. Bəli, Azərbaycan ərazilərinə 
qəsb məhz erməni kilsələrində hazırlan-
mış alçaq plan idi.

*** 
Söhbət bu günlərdə Paşinyanın ba-

şına ağıl qoymağa çalışan, kilsəni də 
Azərbaycanla danışıqlar prosesinə daxil 
etmək istəyən I Aramdan düşmüşkən, 
yada salaq ki, o, hələ 2019-cu ilin ma-
yında həmin vaxt işğalda olan Qarabağı 
Ermənistana birləşdirməyi təklif etmişdi. 
Diqqət yetirək, 2018-ci ildə hakimiyyətə 
gəlmiş Paşinyan əvvəl Qarabağ məsələ-
sinə loyal yanaşması ilə seçilmişdi. Bunu 
özünün seçkiqabağı təbliğat kampaniya-
sı zamanı da göstərmişdi. Belə təsəvvür 
formalaşmışdı ki, o, münaqişənin həllin-
də obyektiv mövqe tutacaqdır. Lakin son-
radan “Qarabağ Ermənistandır və nöqtə” 
bəyanatını səsləndirmişdi. 

Heç şübhəsiz, belə bir bəyanat, həm 
də, I Aramın “tezislərindən” ilhamlan-
mağın nəticəsi idi. Ardınca Nikol ümu-
merməni çağırışını irəli sürmüş və “yeni 
ərazilər uğrunda yeni müharibə” şüarını 
ortaya atmışdı. Daha sonra yaşananlar 
isə məlumdur – 44 günlük müharibə, dar-
madağın edilmiş Ermənistan. 

Tam əminliklə söyləyə bilərik ki, və-
ziyyətin bu şəkil almasında təqsirkar, 
eyni zamanda, erməni “keşiş industriya-
sı”, indiki halda elə I Aramın özüdür. Axı, 
o, 2019-ci ildə demişdi ki, Qarabağ işğal 
olunmuş ərazi deyil, erməni qəhrəmanla-
rının qanı ilə qaytarılmış doğma torpaq-
dır: “Bütöv və vahid Ermənistan vizyonu-
nun reallaşması Qarabağın Ermənistana 
birləşdirilməsi ilə başlayacaq”.

***
Gördük necə başladı. Qarabağa və 

digər torpaqlarımıza səpələnmiş erməni 
əsgərlərinin leşləri I Aramın “vizyonunun” 
məhsuluna çevrildi. İndi isə o, Ermənis-
tan rəhbərliyinə təklif edir ki, özünü 44 
günlük müharibədə məğlub saymasın, 
sülhə nail olmaq üçün Azərbaycanla 
danışıqlara getməsin. “Ümumiyyətlə, 
danışıqlarda Qarabağın Azərbaycanın 
tərkibinə daxil edilməsini nəzərdə tutan 

istənilən yanaşma rədd edilməlidir”, – 
deyən I Aram bildirir ki, bölgənin təhlükə-
sizliyinin və müstəqilliyinin təminatı üçün 
onun  öz müqəddəratını təyin etməsi 
əsasdır. Buna görə Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünün tanınacağına dair vədlər 
yolverilməzdir. Onun fikrincə, Bakı ilə da-
nışıqlar prosesində iqtidardan, müxalifət-
dən, diaspor nümayəndələrindən, zəngin 
siyasi və diplomatik təcrübəyə malik in-
sanlardan ibarət struktur yaradılmalıdır. 
Guya, bu struktur Azərbaycanla tama-
milə fərqli üslubda, fərqli yanaşmalarla 
danışıqlar aparmalıdır. 

Göründüyü kimi, erməni kilsəsinin 
həyasızlığı Ermənistan hakimiyyətinin 
abırsızlığını arxa plana keçirməkdədir. I 
Aram həmin həyasızlığın pik nöqtəsində 
dayanır. Nəzərə alsaq ki, onun 2019-cu 
il çağırışı 44 günlük müharibə reallığını 
doğurmuşdu, keşişin budəfəki “təşəb-
büsünün” də eyni durumu formalaşdıra-
cağını söyləmək mümkündür. Amma bu 
dindar yırtıcı yadına salmalıdır ki, İkinci 
Qarabağ müharibəsi dönəmində nə onun 
əli silahlı saqqallı qulbeçə möminləri, nə 
də gecə-gündüz oxuduğu mənasız dua-
lar Ermənistana kömək etməmişdi.  Yəni, 
indi I Aram qana susayıbsa, özününkülə-
rin qanını içib həzz almaqla kifayətlənsə, 
daha yaxşdır. Xəstə erməni cəmiyyətinin 
canından çıxmayan şovinist-revanşist 
ideyaları körükləmək heç bir fayda ver-
məyəcəkdir.

***
Sonda bir məqamı da vurğulayaq. 

Əslində, bu barədə söz açdıq və bildirdik 
ki, kilsə tarix boyu erməni avantürizminin 
katalizatoru rolunda çıxış edib. Bunun 
sadə səbəbi var. Ermənilərin dövlət və 
dövlətçilik anlayışları olmayıb. Belə bir 
durumda avantürizmi “irəliyə” doğru apa-
ran ampluasında məhz kilsə dayanıb. 
İndi pis-yaxşı Ermənistan Respublikası 
var. I Aram və digər erməni din xadim-
lərinin fəaliyyəti isə əslində, erməni qöv-
münün dövlətsizlik dövrü təfəkkürünün 
iylənmiş, kif atmış qalığıdır. Erməni siya-
si-ictimai industriyası isə o qalıqdan xilas 
ola bilmir. Nəticə etibarilə dövlət kilsənin 
arxasınca sürünəcək rəzil duruma düşür. 

Onu da qeyd edək ki, tarixdə dinin 
dövlətə müdaxiləsinin yasaqlanması ilə 
bağlı Napoleon Bonapart nümunəsi var. 
Məlum olduğu kimi, Napoleona qədər 
Fransanın da yeni rəhbərlərinin başına 
tacı Roma papası qoyur, onlara xeyir-dua 
verirdi. Böyük sərkərdə tacı başına özü 
qoymaqla, bu ənənəni pozdu və göstərdi 
ki, din, yəni Roma papası heç bir halda 
onun işlərinə qarışa bilməz. Məsələyə 
bu kontekstdən yanaşsaq, görürük ki, 
hazırda Ermənistan üçün Paşinyan yox, 
Napoleon lazımdır. Əks halda “erməni 
papası” hələ çox erməni mamalarını ağ-
lar qoyacaq.  

Əvəz CAHANGİROĞLU,  
“Xalq qəzeti”

“Katolikos papalığı”, erməni “mamalığı” 
və Paşinyanın “napoleonluğu”

Yaxud Hayastanın baş keşişi Bakı – İrəvan sülhünə qarşı

Türkiyə XİN  
Laçın yolu ilə bağlı 

bəyanat yaydı
“Türkiyə bu fikirdədir ki, Laçın 
yolu ilə bağlı Azərbaycana qarşı 
tənqidlərə heç bir əsas yoxdur. 
Hazırda Laçın yolundan tibbi 
keçidlərin təmin edilməsi, eləcə 
də yüklərin daşınması üçün 
əlverişli olan digər marşrutlar 
Azərbaycan tərəfinin vicdanla 
maksimum səy göstərdiyini 
deməyə əsas verir”.

Bu fikirlər Türkiyə  Xarici İşlər Na-
zirliyinin Laçın yolu ilə bağlı bəyana-
tında yer alıb.

Bəyanatda bildirilir: “Təəssüf ki, 
Azərbaycanın uzun müddətdir yüksək 
səslə səsləndirdiyi bu narahatlıqlar 
nəzərə alınmadı və nəticədə Azərbay-
can öz suveren hüquqları çərçivəsin-
də məqsədəuyğun hesab etdiyi tədbir-
ləri həyata keçirdi…

Bizim Ermənistandan gözlənti-
miz təxribat xarakterli addımlardan 
çəkinmək, Azərbaycanın ərazi bü-
tövlüyünü və suverenliyini tanımaq, 
Qarabağda erməni əhalisinin ehtiyac-
larını ödəmək üçün Ağdam-Xankəndi 
və digər alternativ yollardan istifadəni 
dəstəkləmək, eləcə də Azərbaycanın 
erməni əhalisini reinteqrasiya etmək 
səylərinə dəstək verməkdir.

Türkiyə hesab edir ki, regionda 
sülh və sabitliyin təmin edilməsi üçün 
dost və qardaş Azərbaycanın ərazi bü-
tövlüyü, suverenliyi və humanitar səy-
ləri dəstəklənməli, vəziyyəti gərginləş-
dirən hərəkətlərə yol verilməməlidir”. 

XİN: Ermənistan Azərbaycana qarşı  
ərazi iddialarına son qoymayıb



SİYASƏT

Naxçıvan QHT-ləri: Zəngəzur dəhlizi açılmalı, blokada aradan qaldırılmalıdır
Azərbaycan Respublikasının Naxçıvan Muxtar Respublikasında 
fəaliyyət göstərən qeyri-hökumət təşkilatları Zəngəzur dəhlizinin 
açılması ilə bağlı beynəlxalq ictimaiyyətə müraciət ünvanlayıb. 15 
QHT rəhbərinin imzaladığı sənəddə deyilir:

–Naxçıvan Muxtar Respublikası 30 
ildən çoxdur blokada şəraitində yaşa-
yır. Naxçıvan əhalisi blokadaya görə 
15 ilə yaxın qazsız qalıb, hətta elektrik 
enerjisi olmayıb. Azərbaycanın əsas 
hissəsindən gələn enerji xətləri Ermə-
nistan tərəfindən kəsilib. Naxçıvanı 
Azərbaycanın əsas hissəsi ilə birləş-
dirən dəmir yolunun keçdiyi əngəzur 
dəhlizi  1992-ci ildən birdəfəlik bağla-
nıb. Lakin ötən müddətdə beynəlxalq 
birlik Naxçıvanın dinc sakinlərinin 

problemlərinin, eyni zamanda, bloka-
danın aradan qaldırılması üçün heç 
bir addım atmayıb və Ermənistana bu 
məsələdə heç bir təzyiq etməyib. Niyə 
bu illər ərzində bizim haqq səsimiz 
eşidilməyib
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v  i l əsi i  s  
l s  d  əh li   ə ə ələ-
i ə  ddə də hə i ə ə ə 

l  “İndi isə qonşu ölkə muxtar 

respublikanın Sədərək rayonuna biti-
şik məntəqədə – Arazdəyəndə Espo 
Konvensiyasının tələblərinə zidd ola-
raq, metallurgiya zavodu inşa edir. 
Bu, blokadaya məhkum edilmiş Nax-
çıvan əhalisinə qarşı ekoloji terror si-
yasətidir. Transsərhəd ərazidə Azər-
baycan hökumətinin razılığı olmadan 
ağır sənaye zavodunun tikilməsi ətraf 
mühitin, havanın zəhərli tullantılarla 
çirklənməsinə, ekosistemin pozulma-
sına səbəb olacaq”.
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– 2020-ci ildə 44 günlük müharibə-
dən sonra imzalanmış 10 noyabr ta-
rixli üçtərəfli Bəyanatın müddəalarına 
əməl etmir, əngəzur dəhlizinin açıl-
ması istiqamətində heç bir tədbir gör-
mür. Biz bu barədə dünya ictimaiyyə-
tinin Ermənistana ardıcıl çağırışlarını, 
sanksiyalarını gözlədiyimiz bir vaxtda, 
tam əksi baş verir. Laçın yolunun guya 
bağlı olması barədə yalan məlumatlar, 
böhtanlar əsasında bir-birinin ardınca 
bəyanat verənlər, Azərbaycan dövləti-
ni əsassız olaraq qınayanlar niyə bir 
dəfə də olsun Naxçıvanın on illərdir 
blokadada qalması barədə məsələ 
qaldırmayıblar  Bu qərəzli, riyakar, 

yanaşma bizi hiddətləndirir. Əgər bey-
nəlxalq aləm bölgədə həqiqi blokada 
görmək istəyirsə, Naxçıvan Muxtar 
Respublikasına baxa bilər.

ciə   s lə lə i i  “30 il-
dən artıq blokada şəraitində yaşayan 
Naxçıvan əhalisi, nəhayət, əngəzur 
dəhlizi vasitəsilə Azərbaycanın digər 
bölgələri ilə quru əlaqəsinin yaradıl-
masını, regionda kommunikasiyaların 
açılmasını tələb edir. əngəzur dəhlizi 
açılmalı, blokada aradan qaldırılmalı-
dır. Biz tələb edirik ki, dünya birliyi Er-
mənistanı əngəzur dəhlizi layihəsini 
icra etməyə məcbur etsin”.

 
“Xalq qəzeti”

15 avqust 2023-cü il, çərşənbə axşamı4
Təhlükəsizlik Şurası üçün həqiqət anı 

BMT TŞ-də gözlənilən müzakirələr kimin nə dərəcədə 
obyektiv və səmimi olduğunu üzə çıxaracaq  

Avqustun 11-də Ermənistanın BMT yanında daimi nümayəndəsi Mqer 
Marqaryan  “Dağlıq Qarabağın” dinc əhalisinin tam blokadaya (?) alınması 
nəticəsində humanitar vəziyyətin pisləşməsi ilə bağlı BMT Təhlükəsizlik 
Şurasının növbədənkənar iclasının çağırılması barədə təklif irəli sürüb. 

İrəvanın məhz indiki məqamda, 
BMT TŞ-ya ABŞ-ın sədrliyi dönəmində 
belə bir çağırış etməsi təsadüfi sayıla 
bilməz. Ümumiyyətlə, sülh prosesinin 
hazırki “susqun və kövrək” mərhələsin-
də, Ermənistanın Bakıya qarşı “huma-
nitar böhran”, “Laçın yolunun blokada-
sı”, “etnik təmizləmə” böhtan-iddialarını 
dünyaya car çəkdiyi vaxtda bu “strateji 
addım”ı atması olduqca maraqlı sual-
ları ortaya qoyur. Əlbəttə, Hayastan 
rəhbərliyinin bu addımı özbaşına de-
yil, kənar dəstəkçilərinin, “hərəkətve-
rici qüvvələrin” təhriki ilə atdığı şübhə 
doğurmur. Qarabağ münaqişəsinin 
dinc yolla həllində vasitəçiyə çevrilmiş 
qüvvələrin timsalında son vaxtlar biz 
İrəvan–Bakı gərginliyindən daha çox 
Rusiya–Qərb qarşlıdurmasına şahidlik 
edirik. Doğrudur, hələlik bunu tərəflər-
dən heç biri açıq etiraf etmir.                      

Bu mənada “Laçın dəhlizi problemi-
ni” BMT Təhlükəsizlik Şurasında mü-
zakirəyə çıxarmaqla İrəvan Bakıya da 
“özünəməxsus xidmət” göstərmiş olur. 
Çünki həmin müzakirələrə qatılacaq 
TŞ-nın həm daimi, həm də qeyri-daimi 
üzvlərindən kimin arxasında əlində nə 
gizlətdiyi məlum olacaq.   
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30 il ərzində BMT-nin Azərbaycana 
dair 4 qətnaməsi kağız üzərində qaldı. 
İndi Laçın yolu məsələsini BMT Təh-
lükəsizlik Şurasının gündəliyinə sal-
maqla Bakını təhdid etməyi hədəfləyən 
İrəvanın “canfəşanlığı” sülh prosesinə 
yalnız mənfi təsir göstərəcək. Həmin 
BMT TŞ-də Ermənistan–Azərbaycan 
münaqişəsi ilə bağlı fərqli möqeyə ma-
lik və bu prosesdə iştirak edən böyük 
güclər var. Onlar proseslərdə mode-
rator olmaq əvəzinə, haqsız tərəfin 
mövqeyini müdafiə edəcəklərsə, bu, 
ilk növbədə, BMT-nin mexanizmlərinə 
ciddi hörmətsizlik olacaq. Həm də, bu, 
Azərbaycanın da həmin dövlətlərlə 
bağlı qərar verməsinə imkan yarada-
caq. 

Aydın məsələdir ki, haylar himayə-
darları ilə məsləhətləşmədən heç bir iş 
görmürlər. Bəs, indi “ən qədim siviliza-
siyanın daş ölkəsini” Fransadan başqa 
kim dümsükləyir  Bunu bilmək üçün 
son günlər dünyanın bəzi informasiya 
agentliklərində, qəzetlərində işıq üzü 
görmüş anti-Azərbaycan xarakterli “se-
riallara” diqqət yetirmək kifayətdir. Elə 
götürək ABŞ Dövlət Departamentinin 
qeyri-rəsmi tribunası rolunu oynayan 
“ he ashington Post” qəzetindəki 
məqaləni. Görünür, Vaşinqtonda Er-
mənistan–Azərbaycan münaqişəsinin 
beynəlxalq hüquq və Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyü çərçivəsində məntiqi 
sonluqla birməsinə yol verməmək qə-
rarına gəliblər. Bunun bir çeçə səbəbini 
göstərmək olar. Türkiyə-Azərbaycan al-
yansının güclənməsinə yol verməmək, 
bölgədə idarəçiyini uzatmaq üçün mü-
naqişəni yenidən alovlandırmaq səyləri 
və s. Bu aspektdə beynəlxalq erməni 
lobbisinin genişmiqyaslı fəaliyyətini də 
nəzərdən qaşırmaq olmaz.    

Tutaq ki, BMT TŞ Azərbaycanın 
əleyhinə bir sənəd qəbul etdi. Həmin 
TŞ-nin qətnamələrinin icrasının məc-
buri xarakter daşımadığını hamıdan 
yaxşı biz bilirik. Bəs indi istədikləri 
sənədi əldə edəcək Ermənistan Laçın 
yolu ilə bağlı sənədin birtərəfli qaydada 
icrasını yerinə yetirməyə qadirdirmi  
Bəli, bu, artıq ritorik sualdır.  

 -də vvələ  is ə i
Beynəlxalq təşkilatın Təhlükəsizlik 

Şurasındakı 10 qeyri-daimi üzvündən 
azı ikisi ilə Azərbaycan yaxından siya-
si və iqtisadi əməkdaşlıq edir. Bunlar 
Albaniya və BƏƏ-dir. Qeyri-daimilər-
dən daha dördü – Qabon, Qana, Mo-
zambik və Ekvador isə Qoşulmayanlar 
Hərəkatında ölkəmizlə tərəfdaşdırlar. 
BMT TŞ-nın 5 daimi üzvünə gəldikdə 
isə, Ermənistan onlardan yalnız birinin  
–  “himayədarı” Fransanın dəstəyinə 
ümid bəsləyə bilər. Rusiyanın bu dəfə 
İrəvanın yanında duracağı da inandırı-
cı görünmür. Bunun başlıca səbəbi kimi 
Moskvanın Qarabağ məsələsini “bey-
nəlmilələşdirməyin” qəti əleyhinə ol-
ması versiyasını irəli sürmək mümkün-
dür. Axı Cənubi Qafqazda zəifləməkdə 
olan mövqeyini yenidən gücləndirməyə 
qərarlı görünən Kreml nizamlama pro-
sesinə kənar aktorların müdaxiləsinə 
qısqanc yanaşır və hesab edir ki, Bakı 
və İrəvan arasında aparıcı moderator 
rolunu məhz özü oynamalıdır. 

Bu məqamda oxuculara İrəvan və 
Parisin 2022-ci ilin dekabrında Qara-
bağ ermənilərinin “hüquqlarını poz-
maqda” və “Laçın dəhlizindəki bloka-
daya” görə Bakını ittiham edən sənədi 
BMT TŞ-dan keçirməyə çalışdıqlarını 
xatırlatmaq yerinə düşər. Birbaşa fran-
sız “ekspertlərin” hazırladığı qətnamə 
layihəsi elə ilk müzakirə günü blok-
landı və bu prosesdə ən fəal iştirakçı 
məhz Rusiya oldu. Bundan başqa, 
Böyük Britaniya, BƏƏ və Albaniya 
bəyanatın mətninə köklü dəyişikliklər 
təklif edəndən sonra Fransa sənədi 
geri götürməyə və müzakirəni dayan-
dırmağa məcbur oldu. Bu konteksdən 
yanaşanda İrəvanın yeni “oyunu” Cə-
nubi Qafqazda Rusiyanın rolunu zəif-
lətməyə və nizamlama prosesinə Qərb 
ölkələrini daha yaxından cəlb etməyə 
hesablanıb. Məqsəd isə Moskvanın 
özünün “sülhyaratma missiyasını” ye-
rinə yetirməyə qadir olmadığını təs-
diqləmək və Laçın yolunun açılmasına 
nail olmaqdır.   

İntəhası, mövcud beynəlxalq və-
ziyyət, bölgədə böyük güclərin maraq-
larının cəmləşməsi və Ermənistanın 
məğlub tərəf kimi tanınması faktı BMT 
TŞ-da Azərbaycanı ittiham edəcək 
hansısa sənədin qəbulunu istisna edir. 
TŞ-nın beş daimi üzvündən gələk Çi-
nin üzərinə. Son vaxtlar Azərbaycan-
la böyük layihələr üzrə möhkəmlənən 
əlaqələri fonunda Pekinin Ermənista-
nın sənədinin altına öz imzasını qoya-
cağı ağlabatan görünmür. Qaldı ABŞ. 
Bəli, qarşıdakı müzakirələrdə çox şey 
məhz Birləşmiş Ştatların mövqeyindən 
asılı olacaq. 

Düzdür, Vaşinqtonun yaxın müttə-
fiqləri bu müstəvidə çətin ki, ona qarşı 
getsinlər. Amma bu zaman ortaya müt-
ləq həqiqət amili çıxacaq. Yəni, ABŞ-
ın Cənubi Qafqazda sülhə nailolma 
təşəbbüslərində nə dərəcədə səmimi 
olduğunu anlamaqdan ötrü səsvermə 
etalon rolunu oynayacaq. Əgər orada 
Birləşmiş Ştatların köməyilə anti-Azər-
baycan sənədi qəbul olunarsa, bu hal-
da Bakı sülh danışıqlarının Amerika 
trekinin üzərinə yağlı bir nöqtə qoya 
bilər. Eyni münasibətin Vaşinqton-
la “qədim xalqa sevgi”  mövqeyində 
həmrəy ola biləcək Rusiyaya qarşı da 
göstəriləcəyi istisna edilmir.
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“Bu gün, Azərbaycan və Ermənis-
tan arasında davamlı sülhün bərqərar 
edilməsi istiqamətində göstərilən səy-
lər Ermənistanın məqsədyönlü gərgin-
lik və revanşizm siyasətinin qurbanına 
çevrilib və ciddi çağırışlarla üzləşir. 
2022-ci ilin dekabrında ilk uğursuzlu-
ğuna baxmayaraq, Ermənistan yeni-
dən BMT Təhlükəsizlik Şurasını siyasi, 
hərbi və informasiya yönümlü manipul-
yasiya kampaniyası üçün alətə çevir-
məyə cəhd göstərir”.

Azərbaycan Respublikasının Xarici 
İşlər Nazirliyinin İrəvanın məlum müra-
ciətinə etiraz bəyanatında deyilir. Bəya-
natda daha sonra qeyd edilir ki, Ermə-
nistanın bölgədə “humanitar vəziyyətin 
pisləşməsi” və “davam edən blokada” 
kimi əsassız iddialarla BMT Təhlükə-
sizlik Şurasına müraciəti növbəti dəfə 
beynəlxalq tərəfdaşlar vasitəsilə ba-
lanslı, beynəlxalq hüquqa əsaslanan 
və məqbul həll yolu tapmağa yönəlmiş 
səylərə qəsdən və məqsədyönlü şəkil-
də mane olmaq məqsədi daşıyır. 

Aşkar görünən fakt ondan ibarət-
dir ki, İrəvan “humanitar böhran” imi-
tasiyalı siyasi avantüralara getməklə 
nizamlama prosesinə mane olmağa, 
sülh sazişinin imzalanmasını uzatma-
ğa çalışır. 

Azərbaycanın Rusiya Federasiya-
sı, ABŞ, Avropa İttifaqı və BQXK ilə və-
ziyyətdən çıxış yolları axtarmaq üçün 
apardığı intensiv qarşılıqlı fəaliyyətinə 
baxmayaraq, Ermənistanın bu diplo-
matik səylərə qəsdən mane olması heç 
bir şübhə doğurmamalıdır. Ermənista-
nın BMT Təhlükəsizlik Şurasına mü-
raciətinin bu kampaniyanın bir hissəsi 
olduğu vurğulanan XİN-in bəyanatında 
bunun nizamlama prosesində iştirak 
edən tərəflərin, o cümlədən Təhlükə-
sizlik Şurasının üzvlərinin səylərinə 
ciddi zərbə vurduğu bildirilir.

ə i ə   d  d il
Azərbaycan ədalətli beynəlxalq 

birlik hesab etdiyi BMT-yə hüquqi priz-
madan yanaşmaqla yanaşı, ehtiyac 
yaranarsa, özünün suveren hüquqla-
rının pozulmaması istiqamətində zə-
ruri addımları atacağını də gizlətmir. 
Yəni, taleyüklü məsələ ilə bağlı qərarı 
Bakı özü qəbul edəcək. Əgər antiterror 
əməliyyatının keçirilməsi zərurəti orta-
ya çıxarsa, bunu da reallaşdıracaq. Və 
bu zaman  Azərbaycan TŞ-dakı mü-
zakirələrdə tutduqları mövqedən asılı 
olaraq Rusiyanın, Fransanın, Avropa 
İttifaqının, ABŞ-ın sülh danışıqlarında 
vasitəçiyindən imtina edə bilər.    

İrəvanın son siyasi-ideloji təxribat-
larından belə nəticə hasil olur ki, Ba-
kının güman etdiyi kimi, ilin sonuna-
dək sülh müqaviləsinin imzalanması 
reallaşmaya bilər. 450 milyon dollarlıq 
silah-sursatı Hindistandan İrana, ora-
dan isə əngəzur dəhlizinə daşıyan 
Ermənistan yeni “arqumentlərlə” çıxış 
etməyə başlayıb. “Humanitar böhra-
nı”, “etnik təmizləmə təhlükəsini” iki-üç 
dövlətin gündəliyindən çıxarıb “qlobal-
laşdırmağa” cəhdlər edən Erministan 
iqtidarı Azərbaycana qarşı bir növ hib-
rid müharibəsinə star verib. Baş verən 
son proseslər həm də onu deməyə 
əsas verir ki, İrəvan iqtidarında revan-
şist qüvvələr hələ də məkrli niyyətlərin-
dən əl çəkməyiblər.  

Deyəsən, daşların toplanması 
məqamı yetişir. Biz tarixin tale daşları-
nı nə vaxt və hara qədər səpələdiyini 
bilməsək də, onları bir yerə cəm etmək 
anı yetişəndə prosesin iştirakçısına 
çevrilirik. Elə iştirakçıların əsl simaları-
nın və daşların ədalətli düzülüşünü qə-
bul edib-etməyənlərin kimliyi də məhz 
həmin “həqiqət anı”nda üzə çıxır.

İ a  Ə İRXANL ,   
“Xalq qəzeti” 
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Hazırda İrəvanın strategiyası bu 
məsələnin BMT Təhlükəsizlik Şurasın-
da müzakirəsinə nail olmaqdır. Müza-
kirə nəticəsində isə ortaya üç xarakterli 
sənəd çıxa bilər. Onlardan ən ciddisi 
qətnamədir. İkinci və az əhəmiyyətli 
sənəd TŞ-nın indiki sədrinin bəyana-
tıdır. Üçüncü isə sadəcə press-reliz-
dir. Fransanın sədrlik etdiyi keçən ilin 
dekabr debatında yalnız press-reliz 
olmuşdu. Bu dəfə isə ötən ildəkindən 
fərqli olaraq, daha ciddi uğura imza at-
maq istəyirlər. 

Azərbaycanın möqeyi beynəlxalq 
hüquqa, ərazi bütövlüyü prinsipinə 
əsaslanır. İrəvanın irəli sürdüyü müd-
dəalar, şübhəsiz, Bakı tərəfindən 
darmadağın ediləcək. Amma onu da 
nəzərə almalıyıq ki, bu gün Ermənista-
nın mövqeyini son iyirmi beş il ərzində 
faktiki olaraq dəstəkləyən ölkələr var. 
Bu müddətdə Qərbin və Rusiyanın er-
mənilərə dəstək verdiyini görmüşük. 
Hələ 2011-2012-ci illərdə ABŞ, Fran-
sa və Rusiya bütün müstəvilərdə eyni 
mövqedə idilər. Maraqlıdır ki, rəsmi İrə-
vanın BMT TŞ-ya müraciətində nə Ru-
siyanın, nə də rus sülhməramlılarının 
adı çəkilir.  Çünki onlar iki istiqamətdə 
işləyirlər. Birincisi, Laçın yolunun eksk-
lüzivliyi, ikincisi, Qarabağda humanitar 
vəziyyətlə bağlıdır. Axı Laçın yolu ilə 
bağlı məsələdə Rusiya sülhməramlı-
larının adı mütləq qeyd olunmalıydı. 
Amma buna  Qərb imkan verməyib. İrə-
van yəqin vurğunu daha çox məsələnin 
humanitar aspektinə yönəldəcək. 

Bakının mövqeyi ondan ibarətdir 
ki, əgər kimsə Qarabağda yaşayan er-
mənilərin humanitar durumundan na-
rahatdırsa, öz yardımını Azərbaycanın 
Ağdam şəhərindən keçməklə çatdıra 
bilər. Təkrar edirəm, burada Laçın yo-
lunun hansısa  eksklüzivliyindən söh-
bət gedə bilməz. Müraciətdə elektrik 
enerjisi və qaz təminatı da qeyd edilir. 
Vəziyyətin anomallığı odur ki, həmin 
əraziyə elektrik və qaz sırf Ermənistan-
dan verilir. Eləcə də digər məsələlərlə 
bağlı Bakının deməyə sözü və arqu-
menti var. İntəhası, nəzərə almalıyıq 
ki, İrəvanın bu təşəbbüsünün arxasın-
da, ABŞ başda olmaqla, Qərb dayanıb. 
Onlar BMT TŞ-da hansısa sənədin or-
taya çıxması və Azərbaycana təzyiq 
etmək üçün çalışacaqlar. Proseslərin 
hansı məcrada davam etməsindən ası-
lı olmayaraq, Azərbaycan öz mövqe-
yindən geri çəkilməyəcək.                                     
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Ermənistan BMT Təhlükəsizlik Şu-
rasında istədiyinə nail olmaqdan ötrü 
azı doqquz səs toplamalıdır. Azərbay-
can bunun qarşısını almaq üçün im-
kanlara malikdir. Yada salaq ki, Fran-
sanın bununla bağlı iki cəhdi alınmadı. 
Bakı onun səylərini neytrallaşdırmağı 
bacardı. İndi TŞ-ya ABŞ sədrlik edir və 
bir qədər ikibaşlı oyun oynayır. Amma 
ortalıqdakı mövcud reallıq ondan 
ibarətdir ki, BMT Təhlükəsizlik Şurası, 
adətən, elə qətnamələr qəbul edir ki, 
münaqişə ocaqlarında sülhə ciddi təh-
lükə yaranmasın. Birincisi, İrəvan belə 
bir qətnaməni qəbul etdirməklə Azər-
baycan ərazisindəki qoşununun tör-tö-
küntüsünü və yerli qanunsuz silahlı 
birləşmələri neytrallaşdırmaq planını 
qabaqlamaq məqsədini daşıyır. Onlar 
buna nail ola bilməyəcəklər. Azərbay-
can suveren ərazisində qanunsuz heç 
bir silahlı birləşmənin qalmasına imkan 
verməyəcək. İndi onlar BMT-də bir de-
yil, lap yüz qətnamə qəbul etdirsinlər, 
faydası olmayacaq. İkincisi məsələ 
ondan ibarətdir ki, İrəvan hər vasitə 
ilə Qarabağ iqtisadi rayonumuzdakı 
ermənilərə Bakının nəzarətindən kə-
nar gediş-gəlişi təmin etməyə çalışır. 
Azərbaycan buna da heç vaxt yol ver-
məyəcək.       

Ermənistan 30 il ərzində BMT-nin 
dörd qətnaməsini vecinə də almadı. 
Torpaqlarımızı da işğal altında saxla-
yırdı. Bundan savayı, Baş Assamb-
leyada qəbul olunan iki qətnamədə 
Ermənistan ordusunun işğal etdikləri 
ərazilərimizdən çıxarılması tələb edilir-
di. Nəticəsi oldumu  Olmadı  Belə olan 
təqdirdə bizim əleyhimizə qəbul edilə-
cəyi ehtimal olunan hansısa qətnaməni 
həmin aqibət gözləyir. Düşünürəm ki, 
belə bir qətnamənin qəbul olunma eh-
timalı yüksək deyil. Hətta, qəbul edilsə 
belə, orada ümumi təklif və çağırışlar 
öz əksini tapacaq. Yəni, gücdən istifa-
də olunmasın, dialoqu davam etdirin, 
humanitar məqsədlər üçün yolları açın. 
Belə bir qətnaməyə səs verən ölkələrin 
sonradan vasitəçilik missiyası da sual 
doğuracaq. Azərbaycan təbii olaraq 
onlara əvvəlcədən xəbərdarlıq edəcək. 
Yəni, bizə qarşı hansısa bir sənədə im-
zasını qoyan tərəf sülh prosesində va-
sitəçilk xidmətini də unutsun. Bizə elə 
gəlir ki, bu rıçaqlar Azərbaycanın öz 
maraqlarını qorumasından ötrü yetər-
lidir.    
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Misirdə Ulu öndərə həsr 
olunmuş müsabiqə 
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Xəttatlar arasında keçirilən müsa-
biqədə lu öndərin söylədiyi "Hər bir 
insan üçün milli mənsubiyyəti onun qü-
rur mənbəyidir" müdrik kəlamının ərəb 
dilinə tərcüməsi və məşhur şair əl-Buh-
turinin Azərbaycan xalqını mədh edən 
şeirinin mətni təqdim olunub.

Qeyd edək ki, müsabiqənin iştirakçı-
larına diplomlar və 6 qalibə pul mükafatı 
verilib. Müsabiqənin 5 qalibinin isə Di-
asporla İş üzrə Dövlət Komitəsi tərəfin-
dən Azərbaycana səfəri nəzərdə tutulur.

515 avqust 2023-cü il, çərşənbə axşamı
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Qadın adını və ləyaqətini uca tutan lider
Müstəqillik dövründəki ilk qadınlar qurultayının 25 illiyi “Heydər Əliyev ili”nə düşür 

“Heydər Əliyev və dövlət qadın siyasəti” mövzusunda qələmə almaq 
istədiyimiz bu sətirləri Ulu öndərin Qəbələyə ikinci gəlişi zamanı şahidi olduğum 
faktları xatırlatmaqla başlamaq istəyirəm. Belə ki, Ümummilli lider 2002-ci 
ildə Şəki şəhərinə səfəri zamanı yolüstü əvvəl Vəndam qəsəbəsində, sonra 
isə rayon mərkəzində dayanmış, onun görüşünə toplaşan camaatla olduqca 
səmimi söhbət etmişdir. 

Həmin söhbətlərin yaddaqalan 
məqamlarından biri də böyük liderin 
qısa, amma tarixi ünsiyyət zamanı qə-
bələli qadınlara hörmət və ehtiramla 
yanaşdığının şahidi olmağımız idi. O 
zaman dostlarımızdan biri yazmışdı 
ki, Heydər Əliyevin qəbələli qadınlarla 
ünsiyyət zamanı nümayiş etdirdiyi sə-
mimiyyət tarixi faktdır. Başqa bir qələm 
sahibi isə əlavə etmişdi ki, lu öndər 
təkcə qəbələli qadınlarla deyil, ümu-
miyyətlə, dünyanın harasında olursa- 
olsun, qadınlarla söhbət, təmas zama-
nı möhtəşəm bir səmimiyyət və başqa 
siyasətçilər üçün bəlkə də əlçatmaz 
olan ehtiram nümayiş etdirirdi.

Onun bir ifadəsi daim mənim, deyə 
bilərəm ki, həm də bütün xanımları-
mızın yadındadır. Çünki həmin fikirdə 
Azərbaycan qadınına çox böyük qiy-
mət verilirdi: “Cəmiyyətdə qadınların 
üzərinə daim çox böyük vəzifələr dü-
şür, onların işi həmişə ağırdır. Ancaq 
onlar bu vəzifələri şərəflə yerinə yetirir 
və həmişə olduğu kimi, indi də cəmiy-
yətdə aparıcı rol oynayırlar”. 

Qətiyyətlə deyə bilərik ki, ölkəmiz-
də dövlət qadın siyasətinin əsas prin-
siplərinin müəyyən edilməsinin və döv-
lət səviyyəsinə qaldırılmasının məhz 
Heydər Əliyevin adı ilə bağlı olması 
danılmaz tarixi bir faktdır. O, qadın-
ların idarəetmə, qərar qəbuletmə və 
sosial həyatın bütün sahələrində irəli 
çəkilməsini daim vacib məsələlərdən 
biri kimi qabardırdı. Azərbaycanda 
qadın hüquqlarının qorunması, təbliğ 
olunması, onlara yüksək imtiyazların 
verilməsi, qadınların dövlət siyasətinin 
həyata keçirilməsində və qanunların 
qəbul edilməsində iştirakının artırılma-
sı Heydər Əliyev siyasətinin ayrılmaz 
tərkib hissələrindən olmuşdur.

Bu zaman daha bir tarixi faktın 
yada salınmasına ehtiyac var. lu ön-
dər ötən əsrin 90-cı illərində dəfələrlə 
xatırlatmışdı ki, müasir müstəqil Azər-
baycan dövləti əsrin əvvəlindəki Azər-
baycan Xalq Cümhuriyyətinin varisidir. 
O cümhuriyyətin ki, bir çox Avropa 
ölkələrindən 20-25 il əvvəl qadınla-
ra seçib-seçilmək hüququ vermişdir. 

nutmaq olmaz ki, Heydər Əliyev tək-
cə dövlət müstəqilliyimizi bərpa edən-
dən sonra deyil, elə sovet rejiminin ən 

güclü olduğu dönəmdə – 1969-82- ci 
illərdə – respublikamıza birinci dəfə 
rəhbərlik edəndə də gender məsələsini 
daim gündəlikdə saxlamış, qadınların 
cəmiyyətin bütün sferalarında irəli çə-
kilməsinə nail olmuşdu. Nazir, deputat 
və müxtəlif icra strukturlarının rəhbər-
ləri arasında xanımların sayının artı-

rılması tendensiyasının təməli məhz 
həmin illərdə qoyulmuşdu. 

Yadımdadır, lu öndər qadınların I 
qurultayındakı nitqində demişdi ki, indi 
Azərbaycan qadını səhiyyədə işləyən-
lərin 70 faizini, təhsildə, maarifdə iş-
ləyənlərin 50-60 faizini, mədəniyyətdə 
işləyənlərin 70 faizini təşkil edir: “An-
caq təsəvvür edin, əsrin əvvəlində bun-
ların heç biri yox idi. Bəli, biz XX əsrin 
əvvəlində, yaxud da XIX əsrin sonun-
da  Azərbaycan qadınlarının savadlı, 
bilikli, mədəniyyətə qovuşmuş, dünya 
mədəniyyətini mənimsəmiş tək-tək 
nümayəndələrini tanıyırıq, bilirik. An-
caq indi səhiyyə sistemində həkimlərin 
70 faizi qadınlardırsa, əsrin əvvəlində 

bir nəfər də qadın həkimimiz yox idi. 
Təsəvvür edin, qısa bir tarixi zamanda 
nə qədər sıçrayış əmələ gəlibdir. Bu, 
təkcə səhiyyə, təhsil sahəsində deyil-
dir. Həyatın bütün sahələrində mühən-
dis, iqtisadçı, başqa ixtisaslardan olan 
nə qədər qadın var. Əsası isə ondan 
ibarətdir ki, qadınlar savad, bilik alıblar, 
elmə, mədəniyyətə qovuşublar”.

Mən lu öndərin həmin tarixi nitqin-
dən daha bir iqtibas gətirmək istəyirəm. 
Çünki bu gün Azərbaycan Ordusu dün-
yanın ən güclü silahlı qüvvələri sırasın-
dadır. Ümummilli liderimiz 25 il əvvəl 
sanki bugünkü Azərbaycan həqiqət-

lərini görürdü: “ Mən sizə xüsusi min-
nətdarlığımı bildirirəm, ona görə ki, siz 
Azərbaycan Ordusunun yaranmasında 
böyük işlər görmüsünüz. Sizin övladla-
rınız, gənclər indi Azərbaycan Ordusu-
nun əsasını təşkil edirlər... Bu, böyük 
bir işdir. Biz böyük ordu yaratmışıq və 
yaradırıq. Əmin ola bilərsiniz, Azərbay-
canın Milli Ordusu yaranıb formalaşıb-
dır və indi Azərbaycan dövlət müstəqil-
liyini, ərazilərini qorumağa qadir bir 
ordudur. Bu sahədə qadınların xidməti 
böyükdür. Mən sizə xüsusi təşəkkür 
edirəm. Ümidvar olduğumu bildirmək 
istəyirəm ki, siz, Azərbaycan qadınları 
Azərbaycan Ordusunu daha da güc-
ləndirmək, inkişaf etdirmək, daha da 

qüdrətli etmək üçün bundan sonra da 
gözəl insanlar yetişdirəcəksiniz. O in-
sanlar tərbiyəli, vətənpərvər olacaqlar, 
Vətən yolunda həlak olmağa hazır öv-
ladlar olacaqlar. Mən əminəm ki, siz bu 
işdə də öz xidmətlərinizi göstərəcəksi-
niz”.

Bəzi qələm sahibləri belə ifadələri 
“peyğəmbərcəsinə səsləndirilmiş fikir” 
adlandırırlar. Böyük fəxr və iftixarla 
əlavə edirik ki, azərbaycanlı qadınların 
tərbiyə etdiyi mərd və cəsur əsgərlər 
torpaqlarımızın düşmən əsarətindən 
azad olunmasını təmin ediblər. Şəhid 
analarına baş əyir, qazi analarının qü-

ruruna şərik oluruq. 
Fəxr etməli olduğumuz başqa bir 

məqam isə ondan ibarətdir ki, polito-
loq və ekspertlər Ümummilli liderimizin 
qadınlarla bağlı məsələlərin həlli üçün 
imzaladığı mühüm fərman və sərən-
camlar qadın hüquqlarının reallaşması 
və təminatı istiqamətində irəliyə doğru 
atılmış tarixi addımlar kimi qiymətlən-
dirirlər. O, daim vurğulayırdı ki, dövlət 
quruculuğunun bütün mərhələlərində 
xüsusi xidmətləri olan Azərbaycan qa-
dınları ölkəmizdə ictimai-siyasi sabitli-
yin və əmin-amanlığın qorunması, milli 
dövlətçiliyimizin daha da möhkəmlən-
dirilməsi üçün bu gün də var qüvvələri-
ni sərf edirlər.

Fikrimizi bir az da konkretləşdirmək 
üçün deyə bilərik ki, ulu öndər Heydər 
Əliyev 1998-ci ildə “Azərbaycanda qa-
dınların rolunun artırılması haqqında” 
fərman imzalamışdır. Bu sənəd hər 
mənada qadınların fəallığına, cəmiy-
yətdə öz yerlərini tutmalarına kömək 
olmuşdur. Heydər Əliyevin 2000-ci ildə 
imzaladığı “Azərbaycan Respublika-
sında dövlət qadın siyasətinin həyata 
keçirilməsi haqqında” fərman isə ölkə-
də qadın siyasətinin daha da güclən-
məsinə gətirib çıxarmışdı. 2000-ci ilin 
iyun ayında Azərbaycan Respublika-
sının Nazirlər Kabineti “Azərbaycan 
Respublikasında qadın məsələləri üzrə 
2000-2005-ci illər üçün Milli Fəaliyyət 
Planı”nı qəbul etmişdir. 

Bəli, bu gün Azərbaycanda lider 
qadınlar, sahibkar qadınlar zümrəsi 
yetişmişdir. Hökumətdə, nazirliklərdə, 
Milli Məclisdə qadınlarımızın fəallığı 
artmaqda davam edir. Bu kimi müsbət 
nəticələrin əldə olunmasında Heydər 
Əliyevin hakimiyyətdə olduğu illərdə 
qadın hüquqlarının qorunması üçün bir 
çox qanunlar qəbul etməsi, fərman və 
sərəncamlar imzalaması, beynəlxalq 
təşkilatlara üzv olaraq mühüm sənəd-
lərin ölkəmizdə tətbiq olmasını reallaş-
dırmasındakı rolu danılmazdır. Azər-
baycan qadınları cəmiyyətin dinamik 
inkişafı istiqamətində həyata keçirilən 
irimiqyaslı layihələrdə öz fəallığı ilə se-
çilirlər.

Məhz həmin siyasətin nəticəsidir 
ki, bu gün Azərbaycanın Birinci vit-
se-prezidenti də, parlamentin sədri də 
də məhz zərif cinsin nümayəndələridir. 
Onu da vurğulamaq lazımdır ki, ulu ön-
dərimizin adını daşıyan Heydər Əliyev 
Fondunun prezidenti Mehriban xanım 
Əliyevanın təşəbbüsü ilə keçirilmiş 
çoxsaylı beynəlxalq tədbirin bir neçə-
si məhz qadınlarla bağlı olmuş, azər-
baycanlı xanımların beynəlxalq qadın 
hərəkatına yeni töhfələr verməsini tə-
min etmişdir. 

Biz – Azərbaycan qadınları fəxr 
edirik ki, bugünkü qüdrətli dövlətimizin 
tərəqqisində ölkəmizin xanımlarının da 
böyük payı vardır. Dövlətimizi və cənab 
Prezidenti əmin edirik ki, Azərbaycan 
qadını Vətənimizin daha da qüdrətlən-
dirilməsini təmin edən Heydər Əliyev 
siyasi kursunu bundan sonra da daim 
dəstəkləyəcək və xalqımızın qazana-
cağı yeni uğurların iştirakçısı olacaqdır. 
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Heydər Əliyev və diaspor quruculuğu 

“Heydər Əliyev İli” çərçivəsində Naxçıvanda keçirilən Diaspor Gənclərinin IV 
Yay Düşərgəsinin I paneli “Ulu öndər Heydər Əliyevin həyat yolu” mövzusuna 
həsr olunub. 

Diasporla İş üzrə Dövlət Komitəsi-
nin sədri Fuad Muradovun moderator-
luğu ilə keçirilən paneldə millət vəkili, 
AMEA-nın həqiqi üzvü, Filologiya elm-
ləri doktoru, professor Rafael Hüsey-
nov, Azərbaycanın sabiq baş naziri və 
keçmiş xarici işlər naziri Həsən Həsə-
nov, sabiq xarici işlər naziri, ölkəmizin 
Bosniya və Hersoqovinada fövqəladə 
və səlahiyyətli səfiri Vilayət Quliyev 

çıxış ediblər. 
Panel iştirakçılarını və qonaqları sa-

lamlayan Komitə sədri müasir müstəqil 
Azərbaycan dövlətinin memarı və qu-
rucusu Heydər Əliyevin ölkə tarixindəki 
müstəsna rolundan danışıb. 

Heydər Əliyevin siyasi olimpə ye-
nidən yüksəlişinin qədim Naxçıvan 
torpaqlarından  başladığını vurğula-
yan Həsən Həsənov qeyd edib ki, hələ 

sovet dövründə Azərbaycana rəhbərlik 
edən Heydər Əliyev müstəqillik dövrü-
nün gələcəyini hər kəsdən daha yax-
şı bilir və o zamandan respublikamızı 
azadlıq mərhələsinə hazırlayırdı.

Heydər Əliyevin xarici siyasət və 
diaspor quruculuğu sahələrində xid-
mətlərindən söz açan Vilayət Quliyev 
nəzərə çatdırıb ki, xaricdəki diaspor 
təşkilatları zamanla Heydər Əliyevin 
istədiyi səviyyəyə yüksəlib. 

Rafael Hüseynov bildirib ki, Heydər 
Əliyev xarici ölkələrə səfərləri zama-

nı azərbaycanlılarla mütləq görüşürdü 
və tövsiyyələrini verirdi. “Mən bunun 
şəxsən şahidi olmuşam. lu öndər mil-
lətimizin bütövləşməsində müstəsna 
xidmətləri olan ən böyük tarixi şəxsiy-
yətlərdən biridir”.

Tədbirin sonunda diaspor gənc-
lərinə parlaq və xarizmatik şəxsiyyət 
Heydər Əliyevə həsr olunmuş kitab, 
eləcə də Azərbaycan tarixini və coğrafi-
yasını əhatə edən atlas hədiyyə edilib.

ə i HƏ ƏNO ,  
“Xalq qəzeti”
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Seyran Ohanyan bizdən şikayət edir
Məğlub ordunun qorxaq, fərari generalı  
gündəmə gəlmək üçün yeni yol tapıb

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Belələrindən biri də parlamentdəki 
müxalifətçi “Ermənistan” fraksiyasının 
rəhbəri Seyran Ohanyandır. O, bugünlər-
də fraksiya adından bir sıra beynəlxalq 
strukturlara məktublar göndərərək, onları 
Azərbaycana təzyiq göstərməyə çağırıb. 
Həmin beynəlxalq strukturlara Avropa 
Şurası Parlament Assambleyasının, Av-
ropa Parlamentinin, NATO Parlament 
Assambleyasının, ATƏT Parlament As-
sambleyasının, MDB Parlamentlərarası 
Assambleyasının sədrləri, Parlamentlər- 
arası İttifaqın və Avronestin həmsədrləri 
daxildir.

S.Ohanyan Beynəlxalq Cinayət Məh-
kəməsinin sabiq baş prokuroru Luis Mo-
reno Okamponun Laçın yolu ilə bağlı 
yaranmış vəziyyəti qərəzli şəkildə soyqı-
rımı kimi təqdim edən “ekspert rəyi”ni də 
təqdim edib. Okampoya isə “obyektiv 
qənaətinə” görə ayrıca təşəkkür məktu-
bu ünvanlayıb. Ohanyan “blokada” nə-
ticəsində yaranmış vəziyyətlə bağlı bir 
qədər də irəli gedərək ona yeni yalançı 
çalarlar əlavə edib. Qeyd edib ki, guya, 
insanlar çörək növbələrində huşunu itirir, 
qadınların hamiləliyinin vaxtından əvvəl 
sonlandırılması halları isə kəskin ar-
tıb. Ohanyan bunu qida çatışmazlığı ilə 
əlaqələndirib.

***
S.Ohanyanın Azərbaycana və azər-

baycanlılara son dərəcə barışmaz mü-
nasibət bəslədiyi, qisas hissi ilə alışıb 
yandığı, revanşizmin “görkəmli nü-
mayəndəsi” olduğu onun yazdığı hər 
sətirdən, seçib işlətdiyi sözlərdən bir 
daha bəlli olur. Halbuki, bu adam Birinci 
Qarabağ müharibəsi başlananadək azər-
baycanlıların arasında yaşayıb. Belə ki, 
Ohanyan 1962-ci ildə Azərbaycanda – 
Qarabağın tacı Şuşada dünyaya gəlib. 
Onun atası Azərbaycan SSR-in erməni 
kənd məktəblərində dərs deyən goruslu 
müəllim olub. Anası isə Şuşa rayonu-
nun Daşaltı kəndindəndir. Seyran doğu-
landan sonra ailə Azərbaycan SSR-in 
Şamxor indiki Şəmkir–S.H.  rayonunun 
Atabəy kəndinə köçüb. Ohanyan hazır-
da Ermənistan ordusunun ehtiyatda olan 
general-polkovniki rütbəsindədir. Onun 
hərbçi karyerasına gedən yol isə yenə də 
Azərbaycandan başlayıb. Seyran hətta 
onun adı da azərbaycanlı adıdır–S.H.  
hərb sənətinin sirlərini 1979-1983-cü il-
lərdə Bakı Ali Ümumqoşun Komandirləri 
Məktəbində öyrənib. Sonra Almaniya-
da sovet qoşunlarının tərkibində xidmət 
edib. Cəmi 5 il sonra isə naxələf çıxaraq, 
çörəyini yeyib, suyunu içdiyi Azərbaycan 
əleyhinə fəaliyyətə başlayıb. O, 1988-ci 
ilin iyun ayından Xankəndidə dislokasiya 
olunmuş 366-cı motoatıcı alayın bölük 
komandiri kimi burada xidmətini davam 
etdirməyə başlayıb. 1989-cu ilin avqus-
tundan alayın tabor batalyon  komandi-
rinin müavini, 1990-cı ilin sentyabrından 
isə 2-ci taborun komandiri olub. Ohanyan 
məhz 366-cı alayın mayor rütbəli tabor 

komandiri kimi Xocalı soyqırımının törə-
dilməsində bilavasitə iştirak edib. Onun 
əli dinc, günahsız azərbaycanlıların qa-
nına batıb.

Azərbaycanlıların əhatəsində böyü-
yən, karyerasında yüksəliş əldə edən 
S.Ohanyanın heç bir şəxsi səbəb, inciklik 
olmadan sonradan bizə qənim kəsilməsi 
hayların hansı xislətdə olduqlarının bariz 
nümunəsidir. Ermənilərin azərbaycanlı-
lara qarşı nifrətinin bu dərəcədə olması 
hamıda sual doğurur. Prezident İlham 
Əliyev 2021-ci il yanvarın 5-də Anar 
Kərimovu mədəniyyət naziri təyin olun-
ması ilə əlaqədar videoformatda qəbul 
edərkən bu haqda deyib: “Şuşada Vaqif 
poeziya günləri bərpa edilməlidir. Vaqif 
poeziya günləri ənənəvi olaraq keçirilir-
di. Yadımdadır, mən də atamla birlikdə 
Vaqif poeziya günlərində olmuşam. Vaqi-
fin məqbərəsinin açılışında olmuşam, o 
qarlı-şaxtalı havada. İndi Vaqifin məq-
bərəsini görəndə adamın ürəyi ağrıyır. 
Nə qədər vəhşilik ola bilər  Nə qədər 
qəddarlıq ola bilər  Özü də Azərbaycan 
xalqı axı, sizə nə edib  Sizə çörək verib. 
Azərbaycan xalqı sizə nə edib ki, ürəyi-
nizdə bu qədər nifrət olsun  Şəhərləri 
dağıdırsınız, insanları didərgin salırsınız, 
tarixi abidələri sökürsünüz, nə məqsəd 
güdürsünüz  Elə hesab edirlər ki, bizim 
yaddaşımızdan silinəcək bu vəhşilik ”

***
S.Ohanyan 1992-ci ilin martında 366-

cı alay Qarabağdan çıxarıldıqdan sonra 
separatçı rejimin “özünümüdafiə qüv-
vələri”nə qoşulub. Həmin ilin mayında 
Şuşaya 4 istiqamətdən hücuma keçən 
dəstələrdən birinin komandiri olub. Onun 
fəaliyyəti Birinci Qarabağ müharibəsi bo-
yunca davam edib. 1992-ci ilin sentyabr 
ayında Kəlbəcər rayonunun Çıldıran kən-
di yaxınlığında ağır yaralanıb və ayağını 
itirib. Sonra karyerasını Ermənistanda 
davam etdirən Ohanyan 2008-2016-cı 
illərdə ölkənin müdafiə naziri olub.

Azərbaycan Ordusunun Vətən müha-
ribəsindəki şanlı əfərinin müjdəçisi və 
hərb tariximizin parlaq səhifəsi olan Ap-
rel döyüşləri zamanı S.Ohanyan müda-
fiə naziri idi. Onun nazir olduğu ordunun 
ön xətdə qurub yaratdığı müdafiə xəttini 
Azərbaycan Ordusu bir neçə saatda ya-
rıb keçdi. Beləliklə, Ohanyan hələ vəzifə-
də ikən Azərbaycan Ordusunun gücünü 
görüb. Aprel döyüşlərindəki məğlubiyyət 
onun vəzifəsi ilə vidalaşmasına gətirib 
çıxarıb.

Buna baxmayaraq, o, İkinci Qarabağ 
müharibəsində əvvəlcə bilavasitə orduda 
könüllü, sonra isə “dqr başçısının mü-
şaviri” kimi hərbi əməliyyatlarda iştirak 
edib. 2020-ci ilin noyabrında Şuşa uğ-
runda gedən döyüşlərdə “dqr ordusu”nun 
komandirlərindən biri olub. ənnimizcə, 
bu məqamda Prezident İlham Əliyevin 
2021-ci il avqustun 16-da Kəlbəcər şəhə-
rində dövlət bayrağımızı ucaltdıqdan 
sonra etdiyi çıxışdan iqtibas gətimək ye-
rinə düşər: “Növbəti mif onların “sərkər-
dələri” ilə bağlı idi. Guya, Ermənistanda 
elə görkəmli generallar, sərkərdələr var 
ki, onlar istənilən hərbi vəzifəni yerinə 
yetirə bilərlər. Biz gördük ki, onların ge-
neralları oğrudurlar, “tuşenka” satandır-
lar. Onların sərkərdələri də qorxaqdırlar, 
fəraridirlər. Xocalı cəlladları Köçaryan, 
Sarkisyan, Ohanyan müharibə zamanı 
Qarabağa soxulmuşdular, orada idilər. 
Amma görəndə ki, müzə ər Azərbaycan 
Ordusu öz torpaqlarını qəhrəmancasına 
azad edir, qaçdılar gizləndilər. Soruşmaq 
lazımdır onlardan, oradan nəyə görə 
çıxdılar  Onlar Xankəndidə idilər, üçü 
də. Niyə qaçmısınız  Niyə gizlənmisi-
niz  Mən demişəm, bir daha deyirəm, o 
dəmir-dümürləri çıxarın, onları atın zibil 
yeşiyinə. Siz fərarisiniz, qorxaqsınız. Biz 
sizi məhv etmişik. Xocalı soyqırımında 
ən fəal rollardan birini oynayan keçmiş 
müdafiə naziri Şuşadan güclə canını qur-

tardı, son anda canını qurtardı. Dovşan 
kimi qaçmışdılar. Biz onları məhv etmi-
şik. Onların “qəhrəmanlarını”, “Artsax”, 
olmayan “Artsax” qəhrəmanlarını məhv 
etmişik. Onlar bu damğa ilə əbədi yaşa-
yacaqlar. Fərarilər, satqınlar, cəlladlar, 
qorxaqlar – onlar ancaq əliyalın əhali ilə 
müharibə apara bilərlər. Necə ki, vaxtilə 
Xocalını işğal edəndə burada, demək 
olar ki, onlara müqavimət göstərən qüvvə 
yox idi, mülki vətəndaşlar idi...”

***
Ohanyanın adı ilə bağlı bir mif də 

“Ohanyan xətti” adlanan müdafiə xətti idi. 
Bu xətt 1994–2020-ci illərdə onun birba-
şa rəhbərliyi altında qurulan və sonrakı 
dövrlərdə gücləndirilən müdafiə qurğuları 
sistemini özündə ehtiva edirdi. Qeyd etdi-
yimiz kimi, Aprel döyüşləri zamanı bu xətt 
bir neçə istiqamətdən yarıldı. Vətən mü-
haribəsi zamanı isə möhkəm fortifikasiya 
qurğuları darmadağın edildi. İndi həmin 
qurğuların bir hissəsi Bakıdakı Hərbi Qə-
nimətlər Parkında nümayiş etdirilir.

İndi belə birisinin – fərarinin və qorxa-
ğın Azərbaycanla bağlı hədyan danış-
ması, hansısa ünvanlara danos yazması 
heç nəyi dəyişə bilməz. Azərbaycan qar-
şıya qoyduğu məqsədlərinə doğru ad-
dım-addım irəliləyir. Rəsmi Bakı Qarabağ 
ermənilərinin yenidən inteqrasiyasında 
qərarlıdır. Ohanyanın ordusunu diz çök-
dürməyi bacaran Azərbaycan bu hədəfə 
də gec-tez mütləq nail olacaq.

ə avət HƏ İ , “Xalq qəzeti”
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– Ohanyan gündəmdə qalmaq, 
hansısa aktivlik fonu yaratmaq üçün 
vaxtaşırı müəyyən fikirlər söyləyir. 
Orada Nikol Paşinyan var və hər 
şeyi onun üstünə atmaq istəyirlər. 
Onlar indi özlərini məsuliyyətdən kə-
narda hiss edirlər. Ancaq Ermənis-
tan cəmiyyəti Ohanyanın vaxtında 
orduda hansı proseslərin getdiyini, 
korrupsiyanın nə dərəcədə, nazirin 
özünün nə işlərlə məşğul olduğunu 
yaxşı bilir. “Ohanyan xətti” adlanan 
müdafiə xəttinin yaradılması zama-
nı külli miqdarda yeyinti hallarının 
olması barədə erməni mətbuatında 
dəfələrlə yazılıb. Bu, sistemli korrup-
siya idi. Biz onların müdafiəsinin nə 
dərəcədə dayanıqlı olduğunu Vətən 
müharibəsi zamanı gördük.

Ohanyan hazırda “Ermənistan” 
fraksiyasının rəhbəri olaraq, siyasi 
oyunlara qatılıb. Yenə də Ermənis-
tan xalqı, o cümlədən əsgəri qıraqda 
qalıb. Onlar bilməlidirlər ki, bu xalqın 
rifahı Azərbaycanla sülh müqavilə-
sinin imzalanmasından sonra müm-
kündür. Yalnız bundan sonra sosial 
problemlər içində boğulan erməni 
cəmiyyəti belə deyək, rahat nəfəs 
ala bilər. Biz görürük ki, Ohanyan 
kimilər yenə də xalqı deyil, öz po-
pulyarlıqlarını, kürsülərini düşünür, 
populizmlə məşğul olur, cəmiyyə-
ti yanlış istiqamətə yönəldirlər. Bu 
gün erməni anaları qorxu içindədir. 
Ermənistanın faciəsi 44 günlük mü-
haribədən sonra da bitmir. Faciənin 
bitməməsi də belə şəxslərin ortada 
olmasının nəticəsidir.

li  

Belə yerdə deyirlər: Adımı sənə qoyum...
Paşinyanın amerikalı “manıs” dostu Azərbaycan,  
Bakı, eləcə də Qarabağla bağlı yeni “kəşflər” edib  

Erməni mediasının “məşhur və dahi” kimi qələmə verdiyi Livan əsilli hay 
vokalçı, rok-müğənni, ABŞ-ın “System Of A Down” rok qrupunun solisti, 
56 yaşlı Serj Tankian Nikol Paşinyanın köhnə dostu və onun baş nazir 
seçkilərində ən fəal dəstəkçilərindən olub. 

İndi bu rok-vokalçı özünün X mikrob-
loqunda yazıb paylaşdığı mətndə ulu əc-
dadları kimi, bir sıra tarixi yenilikləri “üzə 
çıxarıb”. Birinci yeniliyi odur ki, indiki Er-
mənistan ərazisinin keçmişdə Azərbay-
cana məxsus olduğunu deyən bizlər “qatı 
faşistlərik“. Çünki biz tarixi faktları təhrif 
edirik, paytaxt Bakının qədim Ermənistan 
torpağı olduğunu danırıq. O, bunları sa-
dəcə yazmır, iddialarını “tarixi sənədlərlə 
“sübuta yetirir”: “1918-ci ilə qədər Azər-
baycan adında ölkə olmayıb. Heç 1992-
ci ilin yanvarına qədər də onu dövlət ola-
raq dünyada tanımayıblar. Amma “Arsax” 
SSRİ-dən ayrılaraq müstəqil olduğunu 
1991-ci ildə bəyan edib. Beləliklə, hüquqi 
nöqteyi-nəzərdən “Arsax” heç vaxt Azər-

baycanın tərkib hissəsi olmayıb”. 
Bütün bunları musiqiçi-tarixçi-vokalçı 

fəhmi ilə “bəstələyən” Tankian açıqlama-
sını hüquqi məsələlərlə də “zənginləşdi-
rir”: “Arsaxın dövlət hüququ məsələsi həll 
olunan zaman bunun fövqəladə əhəmiy-
yəti var. Ora heç vaxt Azərbaycanın se-
paratçı bölgəsi olmayıb, ola da bilməzdi. 
“Arsax” Rusiyanın hegemonluğu altında 
olmuş muxtar vilayət statusunu daşıyıb. 
Qəddar Stalin onu Azərbaycan SSR-ə 
verənə qədər belə olub”.   

Rok-musiqiçinin xoruz səsi eşit-
məyən bu tarixi açıqlamasından sonra 
ona “tutarlı faktlarla” cavab verməyə 
çətinlik çəkdiyimizdən, “məzən olsun”, 
yaxud “serji dəli, merji dəli, qırılmışın ha-

mısı dəli” yazmaqdan özümüzü saxlaya 
bilmədik. 

İ HƏ ƏN ALA,  
“Xalq qəzeti”

Yaşlı və orta nəslin nümayəndələrinin yaxşı yadındadır. Gəncənin girəcəyində 
iki əli ilə tutduğu piyaləni, sanki, şəhərə daxil olan qonağa uzadan bir qız 
heykəli var idi. Əzəmətli bir abidə idi. Xalis alüminiumdan tökülmüşdü, çəkisi 8 
tondan artıq idi. Lap uzaqdan diqqəti cəlb edir, hər yerdən görünürdü. Cavanlar 
yanında şəkil çəkdirir, yeni ailə quranlar, əsgərliyə yola düşənlər burada ayaq 
saxlayırdılar.

Amma  90-cı illərin əvvəllərində necə 
oldusa şəhərdə pıça-pıç düşdü və dedilər 
ki, abidəni götürmək istəyirlər. Biri dedi 
ki, bu qız erməniyə oxşayır. Bir başqası 
haray saldı ki, yuxarıdan baxanda xaçı 
xatırladır. Üçüncüsü də dodaq büzdü ki, 
əllərini qabağa uzadıb, sanki, dilənir...

Beləcə günlərin bir günü abidə yoxa 
çıxdı. Sökdülər, tonlarla alüminiumu da 
satıb üstündən su içdilər. Yerində bir 
müddət hündür postament qaldı.

Abidənin müəllifi, əslən Gəncədən 
olan Qorxmaz Sücəddinov o zaman 
şəhərə tez-tez gələrdi. Burada onun 
heykəl kompozisiyaları çox idi. Nizami 
Gəncəvinin mavzoleyi önündəki “Xəm-
sə” kompleksi, “Qatır Məmməd” heykəl 

sökülsə də indinin özündə də gəncəlilər 
həmin məkanı “Qatır Məmmədin yanı” 
adlandırırlar  və digər abidələr gəncəlilə-
rin yaddaşına köçüb.

Bir dəfə təsadüfən rastlaşdım, 
hal-əhval tutdum. Soruşdum ki, “Qorx-
maz müəllim, şəhərin girəcəyində olan 
piyaləli qız abidəsini niyə götürdülər ” 
Həmin an sifəti ciddiləşdi və bir qədər də 
sərt şəkildə “bəs bilmədiniz, atam kimi 

o da “donos”un qurbanı oldu”,  – deyib 
uzaqlaşmaq istədi. Əl çəkmədim. And- 
aman elədi ki, abidəni necə götürüblər, 
heç kimin xəbəri olmayıb. Mən də sizin 
kimi sonradan eşitdim ki, “piyaləli qız” 
ara söhbətlərinin – donosun qurbanı 
olub. Sonra da izah etdi ki, atası Kənd 

Təsərrüfatı İnstitutunun torpaqşünaslıq 
kafedrasının professoru Tağı Əsgərbəyli 
1937-ci ildə donos əsasında repressi-
yaya uğramış və Sibirdə vəfat etmişdir. 
Yalnız Stalin öldükdən sonra ona bəraət 
verilmişdir. Dedi ki, nənəm “vətən xaini 
oğlu” damğası vurulacağından qorxaraq 
öz  soyadını – “Sücəddinov”u mənə ver-
miş və  Bakıya gətirmişdir…

Gəncədə saysız-hesabsız heykə-
lin müəllifi, Əməkdar rəssam, Rusiya 
Rəssamlıq Akademiyasının fəxri üzvü, 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
fərdi təqaüdçüsü Şərif Şərifovla söhbət 
edirəm. Deyir ki, “hər bir əsər heykəltə-
raşın balasıdır. Onu qırmaq, uçurmaq, 
başqa yerə aparmaq cinayətdir, oğurluq-

dur, varvarlıqdır. Bütün hallarda əsərin 
müəllifinə məlumat verilməli, vəziyyət 
izah edilməli, əsaslandırılmalıdır. Əslin-
də, mənim də bir-iki əsərim zaman-za-
man, necə deyərlər, repressiyanın, 
dedi-qodunun qurbanı olub. Gəncədə 
taksiyə əyləşirsən, deyirsən “sür əllərin 
dairəsinə”. Dairə durur, müəllifi olduğum 
“Fəhlə əlləri” abidəsini isə çoxdan söküb-
lər. Niyə, nədən ötrü, bilən yoxdur”.

Tanınmış heykəltəraş düz deyir. İn-
sanların sevdiyi, gözü öyrəşdiyi, yad-
daşlarına köçdüyü hər bir sənət əsəri 
sökülməzdən əvvəl onun izahı verilməl-
dir. Yoxsa “deyirlər ki...” ilə məsələ bitmir. 
Hər bir abidə, heykəl, büst, kompozisiya 
yaradıcılıq məhsuludur. Sən bir gecədə 
söküb-dağıtmaqla təkcə müəllifə deyil, 
öyrəşənlərə, hər gün oradan keçənlərə 
də hörmətsizlik edirsən. Bu, işin hələ 
mənəvi tərəfidir. Bəs maddi  Bəzən yüz 
min manatlarla, hətta daha çox vəsait 
xərclənir. 

“Qız əlində piyalə” abidəsi gözəl 
sənət nümunəsi idi. Azərbaycan xalqı-
nın, Gəncənin qonaqpərvərliyinə, qadın 
gözəlliyinə bir işarə idi. Xalq rəssamı, 
2010-cu ildə dünyasını dəyişmiş, Tür-
kiyədə də adı hörmətlə çəkilən görkəmli 
heykəltəraş Qorxmaz Sücəddinovun do-
ğulduğu şəhərə bir yadigarı idi. Nə yaxşı 
ki, gəncəli heykəltəraşın digər əsərləri 
bu gün şəhərdə var və onu sevə-sevə 
ziyarət edirlər...

Ha let A O ,  
“Xalq qəzeti” i   
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“Donos”un güdazına 
getmiş abidə

Gəncənin girəcəyində əlində piyalə tutan 
qız heykəli bir gecədə  necə yoxa çıxdı?

i lə  və i ə

İcma “Human Rights Watch” və  
“Amnesty International”dan dəstək gözləyir

Qərbi Azərbaycan İcması “Human Rights Watch” və “Amnesty International” 
təşkilatlarına məktublar göndərərək, Ermənistanın etnik təmizləmə aparması 
və qovduğu azərbaycanlıların öz evlərinə qayıtmalarının qarşısını alması 
nəticəsində azərbaycanlıların pozulmuş hüquqlarının bərpasında iştirak 
etmələrini xahiş edib. Müraciətdə bildirilir:

– Azərbaycanlı əhalinin Ermənistan-
dan zorla qovulması insan ləyaqəti və 
bərabərlik prinsiplərinə xələl gətirməklə, 
beynəlxalq konvensiya və müqavilələrə 
zidd olmaqla, insan hüquqlarının çox-
saylı və kobud pozuntulara səbəb olub. 
Ermənistan orada yaşamış azərbay-
canlılara qarşı qırğın, terror, hədə-qorxu 
törətməklə, əmlaklarını qanunsuz ələ 
keçirməklə, onları təhlükə və ya az 
dəyərli varlıqlar kimi qələmə verən sis-
temli təbliğat və insanlıqdan məhrumet-
mə kampaniyası aparmaqla, onların 
hərəkət azadlığını və resurslara çıxışı-
nı məhdudlaşdırmaqla etnik təmizləmə 
aparıb. 

Ermənistan hakimiyyət orqanları, 
həmçinin azərbaycanlıların qəbiris-
tanlıqlarını, dini ocaqlarını, mədəni və 
tarixi abidələrini dağıdıb. Ermənistan 
hökuməti bunları törədərək azərbay-
canlıları fiziki olaraq didərgin salmaqla 
kifayətlənməyib, həm də onların bir et-
nos kimi izlərini o torpaqlardan silməyə 
cəhd edib. 1987–1991-ci illərdə Ermə-
nistanın azərbaycanlılara qarşı apardığı 
etnik təmizləmə nəticəsində bu gün hə-
min ölkədə bir nəfər də olsun azərbay-
canlı qalmayıb. 

Məktubun davamında qeyd edilir ki, 
Ermənistan qovduğu yüz minlərlə azər-

baycanlının geri qayıtmaq hüququnu 
təmin etməkdən imtina etməklə, onların 
iztirablarını daha da artırır: “Ermənistan 
dəfələrlə etdiyimiz çağırışlara baxma-
yaraq, bizimlə insan hüquqlarımız möv-
zusunda dialoqa başlamaqdan belə qəti 
şəkildə imtina edir. Biz geri qayıtmaq 
hüququmuza dair tələbimizin Ermənis-
tanın ərazi bütövlüyünə xələl gətirməsi 
kimi qələmə verilməməli olduğunu ay-
dın şəkildə bəyan etsək də, Ermənistan 
destruktiv yanaşmasını davam etdirir”.

Azərbaycan İcması sonda “Human 
Rights atch” və “Amnesty Internatio-
nal” təşkilatlarını  “Sənədləşmə, möv-
cudluq, monitorinq, hesabat, maarif-
ləndirmə, ictimai kampaniyalar, vəkillik, 
təzyiq, hüquqi tədbirlər və qurbanları 
dəstəkləmək” kimi aksiyalarda fəal iş-
tiraka çağırır: “Biz təşkilatınızın nü-
mayəndələrini daha ədalətli gələcəyə 
doğru birgə işləməyə imkan yaradacaq 
əməkdaşlığa başlamaq imkanlarını 
araşdırmağa dəvət edirik. Sizin mü-
daxilənizin Ermənistandan qovulmuş 
azərbaycanlıların məruz qaldıqları bö-
yük haqsızlıqların aradan qaldırılma-
sında və onların pozulmuş hüquqlarının 
bərpasında mühüm rol oynayacağına 
inanırıq”.

“Xalq qəzeti”
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Avropanın ölkəmizin “mavi” və 
“yaşıl” enerjisinə ehtiyacı artır

6 qiqavatlıq əlavə güclərin 80 faizi ixrac ediləcək

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Burada onu da qeyd etmək ye-

rinə düşər ki, son illər ərzində təkcə 
neft-qaz sektorunda deyil, eyni za-
manda, bərpaolunan enerji sahələ-
rində də nəzərəçarpacaq uğurlar 
əldə olunur. “Advisian” konsaltinq 
şirkətinin hesabatına əsasən, qaz 
kəmərinin profilinin dəyişdirilməsi 
kimi iqtisadi cəhətdən səmərəli nəq-
liyyat tədbirləri görüləcəyi təqdirdə 
Azərbaycan “yaşıl hidrogeni” Avro-
panın hər hansı yerindən daha ucuz 
qiymətə istehsal edə bilər. Çünki 
ölkəmiz təbii qaz ehtiyatları sayəsin-
də “mavi hidrogen” bazarının inkişafı 
üçün böyük potensiala malikdir. Bu 
da Avropada ekvivalent istehsalla 
müqayisədə, xərcləri azaltmağa im-
kan yaradır.

Lakin bu zaman təbii qazın gələ-
cək qiymətləri, nəqliyyat və karbon 
qazının CO2  tutulmasına çəkilən 
xərclər, həmçinin saxlanma yerləri 
kimi amillər nəzərə alınmalıdır. “Ad-
visian” şirkətində hesab edirlər ki, 
“mavi hidrogen” həm də normativ 
tələblərə əməl olunması, nəzarət 
olunmayan tullantıların azaldılması 
üçün əlavə investisiya tələb edir.

Atlantik Şuranın Atlantic Coun-
cil  Qlobal Enerji Mərkəzinin baş 
elmi işçisi Çarlz Ellinasun bu məsələ 
ilə bağlı fikirləri də diqqət çəkir. Onun 
sözlərinə görə, Azərbaycan Avro-
paya ixrac məqsədilə ekoloji təmiz 
hidrogen istehsalını inkişaf etdirmək 
üçün resurslara və lazımi infrast-
ruktura malikdir. Çarlz Ellinas daha 
sonra Avropanın 2050-ci ilədək tul-
lantıların səviyyəsini sıfıra endirməyi 
qarşıya mühüm vəzifə kimi qoydu-
ğunu bildirir və əlavə edir ki, bunun 
üçün təbii qaz istehlakını əvəzləmək 
üçün “yaşıl enerji” tədarükünü artır-
maq zəruridir.

Yeri gəlmişkən, Çarlz Ellinas 
qeyd edib ki, Beynəlxalq Ener-
ji Agentliyi IEA  də Azərbaycanı 
həm daxili istifadə, həm də ixrac 
üçün bərpaolunan enerji mənbələ-
ri baxımından mühüm potensiala 
malik ölkə kimi dəyərləndirir. Bildirir 
ki, respublikamızda Avropaya ixrac 
məqsədilə “yaşıl hidrogen” istehsa-
lının reallaşdırılmasını şərtləndirən 
resurs və lazımi infrastruktur möv-
cuddur. Avropanın “yaşıl hidrogen” 
üzrə hədəflərinə çatmaq üçün məh-

dud daxili potensialını nəzərə alsaq, 
onun idxala ciddi ehtiyac duyduğu 
açıq görünür. Bu isə respublikamızın 
qarşısında əlverişli imkanlar imkan-
lar açır. 

Atlantik Şuranın Atlantic Coun-
cil  Qlobal Enerji Mərkəzinin baş elmi 
işçisi daha sonra daxili qaz istehla-
kının bərpaolunan enerji mənbələri 

ilə əvəzlənəcəyi təqdirdə qaz həcm-
lərinin ixracdan azad olunacağını 
da bildirir: “Azərbaycanda bu yolla  
Avropaya 20 milyard kubmetrdək 
qaz ixracı üçün kifayət qədər “mavi 
yanacaq” hasilatının reallaşdırması 
mümkündür. Artan qaz həcmlərinin 
tədarükü məqsədilə TAP-ın imkan-
larının genişləndirilməsi avropalı 
idxalçılardan uzunmüddətli sazişlər 
bağlamağı tələb edir”. 

Son illərə qədər bu məsələnin 
həllinə inamsızlıqla yanaşılırdı. Lakin 
hazırda Avropanın hələ uzun müddət 
qaza ehtiyacı olacağı getdikcə daha 
çox anlaşılır və buna görə hazırda 
Qətər və ABŞ-dan tədarükçülərlə 
maye təbii qaz idxalı üzrə uzunmüd-

dətli sazişlər imzalanır. Azərbaycan 
bundan yararlanaraq Avropaya qaz 
tədarükünü artıracağına və etibarlı-
lığına zəmanət verir. Bu məqsədin 
gerçəkləşməsi isə lazımi infrastruk-
turun böyük hissəsini, Cənub Qaz 
Dəhlizi ilə genişləndirmə layihəsini 
həyata keçirmək daha asandır. Ye-
ganə tələb isə  qaz tədarükü üzrə 

uzunmüddətli sazişlərin bağlanma-
sıdır.  

Əlbəttə, xarici ekspertin Azərbay-
canın Avropaya “yaşıl enerji” ixracı 
imkanlarını yüksək dəyərləndirməsi 
təsadüfi deyil. Bu, bu bir tərəfdən 
ölkəmizdə mövcud siyasi sabitlik və 
davamlı iqtisadi inkişafla bağlıdırsa, 
digər tərəfdən isə güclü bərpaolu-
nan enerji potensialı ilə əlaqədardır. 
Faktlar da bunu təsdiqləyir. Məsələn, 
dövlətimizin başçısının çıxışlarının 
birində bildirdiyi kimi, respublikamı-
zın quruda külək və günəş enerji-
sinin həcmi 27 qiqavatdan çoxdur, 
Xəzər dənizinin Azərbaycan sekto-
runda isə külək enerjisi 157 qiqavat 
təşkil edir.

Ölkə rəhbəri 2027-ci ilə qədər 
3 qiqavat külək və 1 qiqavat günəş 
enerjisinin istehsal olunacağının 
planlaşdırıldığını və həmin göstəri-
cilərin 80 faizinin ixraca yönəldiləcə-
yini, ümumiyyətlə, 2037-ci ilə qədər 
ən azı 6 qiqavatlıq əlavə güclər ya-
radılmasının nəzərdə tutulduğunu 
söyləyib: “Təkcə bir qlobal enerji 
şirkəti Azərbaycanda 10 qiqavat 
yaşıl enerjinin istehsalına yatırımlar 
etməyi planlaşdırır. Azərbaycanın 
Energetika Nazirliyi imzaladığı qlo-
bal enerji şirkəti ilə çərçivə sazişinə 
əsaslanaraq  Azərbaycanda 12 qiqa-
vata qədər külək və günəş enerjisi-
nin istehsalına sərmayə qoymağı 
planlaşdırır. Beləliklə, Azərbaycan 
ixracının birinci mərhələsində, ən 
azı, 3 qiqavatlıq əlavə ötürmə gücü 
yaradılacaq”.

Xatırladaq ki, Dünya Bankı Qru-
punun təşəbbüsü olan “Enerji Sek-
torunun İdarə Edilməsinə Yardım 
Proqramı”nda da Azərbaycanın də-
nizdə külək enerjisinin texniki poten-
sialı 157 GVt olaraq qiymətləndirilir. 
Belə bir göstərici isə hazırda ümumi 
quraşdırılan, təqribən,  8 GVt güc ilə 
müqayisədə çox böyük göstəricidir.

Azərbaycan Energetika Nazirliyi, 
Dünya Bankı və Beynəlxalq Maliyyə 
Korporasiyası IFC  tərəfindən dərc 
edilən “Azərbaycanda dənizdə külək 
enerjisinin yol xəritəsi” ölkənin 2040-
cı ilədək dənizdə ümumi quraşdırıl-
mış gücü 7 GVt olan külək elektrik 
stansiyası quraşdırmaq potensialına 
malik olduğundan xəbər verir. Bu, 69 
min insan ilindən çox tam məşğullu-
ğu və yerli səviyyədə 7 milyard ABŞ 
dollarınadək ümumi əlavə dəyəri tə-
min edə bilər.

Bundan başqa, Avropa Yeni-
dənqurma və İnkişaf Bankı tərəfin-
dən aparılan tədqiqat da ölkəmizdə 
ekoloji cəhəfdən təmiz hidrogen is-
tehsalının məqsədəuyğun olduğunu 
təsdiq edir.

“AC A Po er” və “MASDAR” 
ilə sazişlər, həmçinin Avstraliyanın 
“Fortescue Future Industries” şirkə-
ti ilə 12 qiqavat enerji üzrə saziş də 
Avropaya enerji resurslarının təda-
rüklərini artırmaq baxımından strateji 
önəm daşıyır. 
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Azərbaycanda bərpaolunan 
enerjinin istehsalı sahəsində bö-
yük potensial Avropa tərəfindən 
yüksək dəyərləndirilir və artıq 
ölkəmiz dünyada əsas enerji tə-
minatçılarından biri kimi tanınır. 
Külək və günəş enerjisinə sər-
mayə qoyuluşu prosesinə başla-
nılması da bunun bariz ifadəsidir.   

Qeyd edim ki, ölkəmiz zəngin 
bərpaolunan enerji potensialı Qa-
rabağ və Şərqi əngəzurun işğal-
dan azad ediləndən sonra daha 
da güclənib. Belə ki,  bu iqtisadi 
rayonları alternativ və bərpaolu-
nan enerji mənbələri ilə zəngindir. 
Elə buna görə də Prezident İlham 
Əliyevin işğaldan azad olunan 
ərazilərlə bağlı müəyyənləşdirdiyi 
iqtisadi inkişaf kursunda həmin iq-
tisadi ərazilər “yaşıl enerji” zona-
sına çevriləcək  əsas istiqamətlər-
dən biri kimi qəbul olunub.  

Düşməndən təmizlənən Qa-
rabağ və Şərqi əngəzurda 4 
min MVt-dan artıq günəş, 500 
MVt-dək külək enerjisi potensialı 
mövcuddur. Bu torpaqlarda aparı-
lan quruculuq tədbirlərində “yaşıl 
enerji” layihələrinə daha çox üs-
tünlük verilir. Həmçinin Qarabağ 
Azərbaycanda yerli su ehtiyatla-
rının formalaşdığı əsas rayonlar-
dan biri kimi tanınır.   

Bu istiqamətdə “yaşıl elektrik” 
enerjisinin istehsal güclərinin bər-
pası çərçivəsində Laçın, Kəlbəcər 
və Suqovuşanda 20,2 MVt gü-
cündə 4 su elektrik stansiyasının 
bərpası başa çatdırılıb və artıq 
istismara verilib. Belə ki, Həkəri 
çayı üzərində yerləşən 8 MVt gü-
cündə “Güləbird” SES, Tərtər ra-

yonu ərazisində yerləşən 4,8 MVt 
gücündə “Suqovuşan-1” və 3 MVt 
“Suqovuşan-2” kiçik su elektrik 
stansiyaları, o cümlədən 4,4 MVt 
gücündə “Kəlbəcər-1” kiçik su 
elektrik stansiyası   işğaldan azad 
olunmuş sahələrin və bu ərazilər-
də həyata keçirilən infrastruktur 
layihələrinin elektrik enerjisi ilə 
təmin olunmasını gerçəkləşdirib.  

Regiondakı digər mühüm 
enerji obyektləri Cəbrayıl rayonu 
ərazisində, Araz çayı üzərində 
inşası hazırda davam etdirilən 
və qoyuluş gücü 200 MVt olan 
“Xudafərin” və 80 MVt olan “Qız 
Qalası” su elektrik stansiyalarıdır. 
Hər iki su elektrik stansiyasının 
tikintisi hazırda davam etdirilir və 
inşasının 2-2,5 il ərzində yekun-
laşdırılması nəzərdə tutulur.

Son dövrlərdə “Masdar”, 
“AC A Po er” və “Fortescue 
Future Industries” şirkətləri ilə 25 
QVt həcmində “yaşıl enerji” la-
yihələri üzrə əməkdaşlıq sənəd-
lərinin imzalanması da mühüm 
əhəmiyyət daşıyır. Xatırladaq ki,  
2040-cı ilədək mərhələli şəkildə 
istifadəyə verilməsi planlaşdırılan 
bu istehsal gücləri tələbatımız-
dan, potensialımız isə yaradıla-
caq güclərdən dəfələrlə çoxdur. 

Vergi ödəyicilərinin 
ümumi sayı  
1,4 milyonu keçib

Dövlət Vergi Xidmətindən 
bildirilib ki, bu il avqustun 
1-nə respublika üzrə uçotda 
olan 1 milyon 470 min 553 
vergi ödəyicisinin 87,3 faizi 
fiziki şəxslər, 12,7 faizi isə 
hüquqi şəxslər və digər 
təşkilatlar olub.

Ötən ilin yanvar-iyul ayları ilə 
müqayisədə vergi ödəyicilərinin 
ümumi sayı 7,3 faiz, o cümlədən 
fiziki şəxslərin sayı 7 faiz, hüquqi 
şəxslərin sayı 9,3 faiz artıb.

Dövlət qeydiyyatından keçmiş 
kommersiya qurumlarının sayı 169 
min 751 təşkil edib. Ötən ilin müva-
fiq dövrü ilə müqayisədə kommer-
siya qurumlarının sayında 10 faiz 
artım qeydə alınıb.

“Xalq qəzeti”

Azərbaycan manatı 
sabit qalacaq

Xarici maliyyə mərkəzlərinin də qənaəti belədir
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ING Azərbay-

canın 2025-ci ilə 
kimi iqtisadi artım 
proqnozunu da 
açıqlayıb. Belə ki, 
korporasiya cari 
ilin ikinci rübü üzrə 
ümumdaxili məhsu-
lun ÜDM  artımını 0,6 faiz, üçüncü rüb üzrə 3,2 faiz, 
dördüncü rüb üzrə isə 3,4 faiz müəyyənləşdirib.

Ümumilikdə isə ING 2023-cü il üzrə yekun iqtisadi 
artımı 1,9 faiz proqnozlaşdırıb. ING, eyni zamanda,  
2024-cü ildə Azərbaycanda iqtisadi artımın 2,5 faizə, 
2025-ci ildə isə 2,7 faizə yüksələcəyini bildirib.

Pərakəndə ticarət şəbəkəsi 
3 faiz genişlənib
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M ə l u m a t a 

görə, 2022-ci ilin 
yanvar-iyul ayla-
rı ilə müqayisədə 
pərakəndə ticarət 
dövriyyəsi real ifa-
dədə 3,1 faiz, o 
cümlədən ərzaq 
məhsulları, içkilər 
və tütün məmulat-

ları üzrə 2 faiz, qeyri-ərzaq malları üzrə 4,3 faiz artıb.
2023-cü ilin 7 ayında qeyri-dövlət sektorunun 

təsərrüfat subyektləri tərəfindən satılmış malların 
dəyəri əvvəlki ilin eyni dövrü ilə müqayisədə real ifa-
dədə 3,1 faiz artaraq ümumi pərakəndə ticarət dövriy-
yəsinin 99,7 faizini təşkil edib.

Qeyri-neft qaz sektorunda 
artım 6,5 faizə çatıb

ə a e ə i ələ i və  a ə ə əali ət 
tə ə  ə i a i a la  tə ə i ə  ,  il a  
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Dövlət Statistika Komitəsinin məlumatına əsasən, 
cari ilin yanvar-iyul aylarında Azərbaycanda sənaye 
müəssisələri və bu sahədə fəaliyyət göstərən fərdi 
sahibkarlar tərəfindən 39,8 milyard manatlıq sənaye 
məhsulu istehsal edilib.

Bildirilir ki, sənaye istehsalı ilə əlaqədar  qeyri-neft 
qaz sektorunda 6,5 faiz artım qeydə alınıb. Məhsulun 
69,1 faizi mədənçıxarma sektorunda, 25,7 faizi emal 
sektorunda, 4,4 faizi elektrik enerjisi, qaz və buxar 
istehsalı, bölüşdürülməsi və təchizatı sektorunda, 
0,8 faizi isə su təchizatı, tullantıların təmizlənməsi və 
emalı sektorunda istehsal olunub.

“Xalq qəzeti”
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Ağdam–Xankəndi avtomobil və dəmir 
yolları Qarabağın giriş qapısıdır

Separatçılar bu “həyat yolu”na iflas kimi baxırlar
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Qeyd edək ki, 1980-ci illər-
də Bakı şəhərindən Xankəndi 
və Şuşa şəhərlərinə getmək 
üçün respublika əhəmiyyətli 
Yevlax–Xocalı–Laçın avto-
mobil yolundan Ağdam şəhə-
rinin mərkəzindən keçməklə 
istifadə olunurdu. Həmin illər-
də Ağdam–Bərdə avtomobil 
yolunun 40-cı kilometrindən 
ayrılmaqla, Ağdam şəhəri-
nin mərkəzinə daxil olmadan 
Əsgəran rayonunun inzibati 
ərazisinədək 17,5 kilometr 
uzunluğunda yerli əhəmiy-
yətli 2 hərəkət zolaqlı Ağdam 
dairəvi yolu çəkilib və Ermə-
nistan tərəfindən Azərbaycan 
torpaqlarının işğalınadək Qa-
rabağın bütün əhalisi, eləcə 
də Laçın rayonunun əhalisi 
daimi olaraq bu yoldan istifa-
də edib.

Məlumat üçün xatırladaq 
ki, Ağdam şəhərindən Əsgə-
ran rayonuna kimi məsafə 6 
kilometr, Xankəndi şəhərinə 
23 kilometr və Xankəndidən 
Şuşa şəhərinə qədər 11 kilo-
metrdir. Bakı şəhərindən Ağ-

dam şəhərinə kimi olan mə-
safə 360 kilometr, Xankəndi 
şəhərinə 383 kilometr, Şuşa 
şəhərinə 394 kilometr və La-
çın şəhərinə qədər 435 kilo-
metr təşkil edir.

Hazırda Bakı–Yevlax–Ağ-
dam–Xankəndi magistralının 
Bərdə–Ağdam hissəsinin  ti-
kintisi artıq yekunlaşmaq 
üzrədir.  Başlanğıcını Bər-
də şəhərindən götürən Bər-
də-Ağdam avtomobil yolunun 
uzunluğu 44,5 kilometr təşkil 
edir. Avtomobil yolu 4 hərəkət 
zolaqlı olmaqla I texniki dərə-
cəyə uyğun olaraq inşa edilir.

İndi yol əsasının və as-
falt–beton örtüyünün 2 layının 
tikintisi başa çatıb. Layihədə 
nəzərdə tutulan  yol qovşaqla-
rı və körpülər üzrə tikinti işləri, 
həmçinin magistral boyunca 
dairəvi suötürücü boru, düz-
bucaqlı su keçidi və zəruri yer-
lərdə yeraltı keçidlərin inşası 
tamamlanıb.

Beləliklə, layihə üzrə 
nəzərdə tutulan işlərin 88 fa-
izi icra olunub. Yaxın müddət 
ərzində yeni yolun tikintisinin 
başa çatdırılması nəzərdə tu-

tulub. Bunun üçün əraziyə la-
zımi sayda qüvvə cəlb olunub. 

Bununla yanaşı, Vətən 
müharibəsindən sonra başla-
nan tarixi Bərdə–Ağdam dəmir 
yolu xəttində də yenidənqur-
ma işləri sürətlə aparılıb. Artıq 
uzunluğu 47,1 kilometr olan 
yolun 90 faiz layihələndirilmə-
si yerinə yetirilib. zunölçülü 
relslər 100 faiz quraşdırılıb, 
128 mühəndis qurğusunun 
tikintisi başa çatdırılıb. Ümu-
milikdə tikinti işlərinin 70 faizi 
tamamlanıb və layihənin bu 
il  yekunlaşdırılması nəzərdə 
tutulub.

Xatırladaq ki, ötən əsrin 
80-ci illərində Yevlax–Xankən-
di xəttinin Bərdə–Ağdam 
dəmir yolu xətti hissəsi üzrə 
yük daşınmalarının illik döv-
riyyəsi 1,5 milyon ton, Ağ-
dam-Xankəndi 27 kilometr  
dəmir yolu xətti hissəsi üzrə 
isə 1 milyon ton olub. Həmin 
dövrdə qatarların hərəkət 
sürəti Bərdə–Ağdam dəmir 
yolu xətti üzrə 60 kilometr
saat, Ağdam–Xankəndi dəmir 
yolu üzrə 40 kilometr saat idi.

Göründüyü kimi, Bərdə–

Ağdam avtomobil və dəmir 
yollarının inşası sürətlə apa-
rılır və hər iki infrastrukturun 
tezliklə istismara veriləcəyi 
gözlənilir. Sözügedən   tikinti 
prosesinə xüsusi əhəmiyyət 
verilməsi həm də  Qarabağa 
böyük həcmdə  digər yüklərin 
daşınması üçün Laçın yolu-
na alternativ kimi, Ağdam–
Xankəndi marşrutunun önə-
mi ilə bağlıdır. Çünki əvvəla 
rəsmi Bakının təklif etdiyi və 
Brüsselin də dəstəklədiyi bu 
təşəbbüs Qarabağ iqtisadi zo-
nasında yaşayan erməni əsilli 
Azərbaycan vətəndaşlarının 
reinteqrasiyası prosesinə mü-
hüm töhfədir. Digər tərəfdən, 
İrəvan və Qarabağ separat-
çı liderlərinin müqavimətinə 
baxmayaraq, Azərbaycanın 
dəstəklədiyi Ağdam–Xankən-
di marşrutu ilə irihəcmli yüklə-
rin daşınması daha sərfəlidir. 

Beləliklə, əgər məqsəd 
Azərbaycanın Qarabağ böl-
gəsində yaşayan ermənilərə 
humanitar yardım göstərmək-
dirsə, bəs niyə Ermənistan 
siyasi hakimiyyəti daha qısa 
və müasir standartlara uyğun 
qurulan yoldan istifadəyə ma-
raqlı deyil

Məsələ aydındır:  Brüssel 
razilaşdırılmasından da mə-
lumdur ki,  Ağdam–Xankəndi 
yolu genişhəcmli humanitar 
yüklərin daşınmasına tam ola-
raq hazırdır. Lakin bu yolun is-
tifadəsinə icazə verilməməsi, 
yerli sakinlərin girov kimi istis-
mar edilməsi, eləcə də ərzaq 
göndərilməsi prosesinin imita-
siyalı formada təşkil olunması 
spekulyasiya, manipulyasiya 
və qarayaxmadan başqa bir 
şey deyil.

“Xalq qəzeti”
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“Ay sərin su sərvəri, ürəyi yanan, 
gəl bəri!” səsləri eşidilmir. İndi 
su müasir texnologiyalardan 
istifadə edilərək hazırlanan 
gözəgəlimli qablarda üzərlərinə 
təbiət mənzərələri, bulaq, çeşmə, 
dağ təsvirləri əks olunan, “təbii”, 
“mineral”, “müalicəvi” sözləri 
yazılaraq ticarət  müəssisələrində 
satılır. 

Bu məhsulların bəzilərinin keyfiy-
yətsizliyi, insan sağlamlığına təhlükə 
törətməsi ilə bağlı ekspertlər tərəfindən 
mütəmadi fikirlər bildirilir, eyni zamanda, 
Azərbaycan Qida Təhlükəsizliyi Agentliyi 
ara-sıra məlumatlar yayır.  

Mütəxəssislər qeyd edirlər ki, bir sıra 
iş adamları mərkəzləşdirilmiş xətlərdən, 
quyulardan, hətta krantlardan götürdük-
ləri suyu müxtəlif filtrlərdən keçirilməklə 
qablaşdırıb satışa çıxarırlar. Bununla da 
onlar “Qida təhlükəsizliyi haqqında” qa-
nunun tələblərini kobud şəkildə pozurlar.

Ekspertlərin sözlərinə əsasən, su 
müxtəlif cəlbedici adlarla satışa daha çox 
plastik qablarda çıxarılır. Həmin qab ma-
terialları isə demək olar ki, normalara uy-
ğun gəlmir, təkrar emaldan hazırlanır ki, 
bu zaman kimyəvi-toksikoloji maddələr 
suyun tərkibinə nüfuz edir. Qablaşdırılma 
materiallarından suya keçən toksikoloji 
maddələrin uzun müddət qəbulu daxili 
orqanlarda və mərkəzi sinir sistemində 
ciddi fəsadlara gətirib çıxarır. Həmçinin 
bu, azmış kimi, uzun müddət günəş şüa-
sı altında saxlanılır ki, nəticədə həmin 
suların tərkibindəki zərərli maddələr in-
san orqanizmində müxtəlif xəstəliklərin 
yaranmasına əlverişli şərait yaradır, sağ-
lamlığa mənfi təsir göstərir.

Dezinfeksiya, filtrasiya proseslərinə 
riayət edilməməsi də suyun tərkibində 
olan mineralların böyük qisminin itmə-
sinə, rəng, dad, qoxu və turşuluq kimi 
keyfiyyət göstəricilərinin aşağı düşmə-
sinə səbəb olur.

Bütün bunlar, yəni quyu və krant su-
larının sexlərdə müxtəlif filtrlərdən ke-
çirilib qablaşdırılaraq əhaliyə satılması 
inkar edilməz faktdır. Azərbaycan Res-
publikasının Qida Təhlükəsizliyi Agentliyi 
AQTA  tərəfindən aparılan yoxlamaların 

nəticələri də bunu sübut edir. 
AQTA-nın bu günlərdə yaydığı məlu-

mat da diqqət çəkib. Belə ki, adıçəkilən 
qurum paytaxtda “Suel” əmtəə nişanlı 
içməli suyun emalı və qablaşdırılması 
müəssisəsində yoxlama zamanı burada 
qida təhlükəsizliyi sahəsində normativ 
hüquqi aktların, sanitariya norma və qay-
dalarının bir sıra tələblərinin pozulduğu-
nu üzə çıxarıb. Yoxlama əsasında müəs-
sisədə mərkəzləşdirilmiş su sistemindən 

gələn suların əhaliyə verilən sular  filtr-
dən keçirilərək qablaşdırıldığı aşkarla-
nıb. Həmçinin müəssisədə təkrar istifa-
də üçün nəzərdə tutulan qablaşdırma 
materialarının yuyulub-təmizlənməsinin, 
suyun qablaşdırılmasının eyni sahədə 
həyata keçirildiyi, qablaşdırma material-
larının saxlanması üçün müvafiq sahənin 
ayrılmadığı, emal olunan məhsullara dair 
etiket məlumatlarının dolğun qeyd edil-
mədiyi, temperatur rejiminə laqeyd yana-
şıldığı, havalandırma sisteminin quraş-
dırılmadığı, pəncərələrin qoruyucu torla 
təmin olunmadığı, həmçinin mütəmadi 
dezinfeksiya işlərinin aparılmadığı, işçi 
üçün sanitar-məişət avadanlıqları ilə təc-
hiz edilən soyunub-geyinmə sahəsinin 
yaradılmadığı, xüsusi iş geyimi ilə təmin 
edilmədiyi və dövri tibbi müayinədən keç-
mədiyi məlum olub.

AQTA-nın digər  məlumatında isə 
etiketlə istehlakçıların aldadılması, qab-
laşdırılmanın üzərində markanın loqo-
sunun saxta olması, suyun haradan gə-
tirildiyinin,  istehsal tarixinin həqiqəti  əks 
etdirmədiyi kimi ciddi narahatlıq doğuran 
məsələlər öz ifadəsini tapır. Beləliklə, 
əsasən isti yay günlərində dağ və bulaq 
suyu adı ilə satılmaqla  kifayət qədər is-
tehlakçı aldadılır və bununla da müxtəlif 
xəstəliklərin meydana gəlməsinə yol açı-
lır.     

Yeri gəlmişkən, AQTA-nın məluma-
tına görə, bu qurum tərəfindən cari ilin 
may ayının 1-dən etibarən aparılan mo-

nitorinqlər zamanı ticarət obyektlərində 
satışı reallaşdırılan 26 adda emal edilən 
qablaşdırılmış sulardan nümunələr götü-
rülüb. Aparılan sınaq nəticələrinə əsasən, 
nümunələrdən 22-nin nəticəsi qənaət-
bəxş olub, 4 nümunənin isə mikrobioloji 
göstəriciləri qida sahəsində normativ 
sənədlərin tələblərinə cavab verməyib. 
Sınaq nəticəsi uyğunsuz çıxan suların 
emal müəssisələrində yoxlanılması keçi-
rilib, hər 4 müəssisənin su emalı fəaliy-
yəti dayandırılıb, uyğunsuz çıxan məhsul 
partiyasının istehlakçılardan, bazardan 
və digər satış obyektlərindən geri qay-
tarılması barədə icrası məcburi göstəriş 
verilib, 16 min 300 ədəd 1 litrlik, 817 ədəd 
5 litrlik, 672 ədəd 0,5 litrlik su məhsulları 
isə geri qaytarılaraq məhv edilib.

Ümumilikdə,  AQTA tərəfindən gö-
rülən tədbirlər çərçivəsində cari il ərzin-
də ölkə ərazisində fəaliyyət göstərən 
22 su emalı müəssisəsində planlı və 
plandankənar yoxlama həyata keçirilib. 
Yoxlamalar zamanı 18 müəssisədə qida 
sahəsində qanunvericiliyin tələblərinin 
pozulması halları müəyyənləşdirilib. Belə 
ki, emal edilən suların etiketlənməsinin 
qanunvericiliyin tələblərinə uyğun ol-
madığı, bəzi məhsullarda suların mən-
bəyinin göstərilmədiyi, bir çox hallarda 
isə mərkəzləşdirilmiş su sistemindən 
gələn sular əhaliyə verilən sular , həm-
çinin artezian suları qablaşdırıldığı hal-
da, məhsulun üzərində həmin suların 
müxtəlif təbii mənbələrdən, dağlardan və 

bulaqlardan gətirilərək qablaşdırıldığı, o 
cümlədən, məhsulun etiketində dağların, 
bulaqların təsvirlərinin və müxtəlif coğrafi 
adların vurğulandığı öz ifadəsini tapıb. 

Bu da məhsulun üzərində qida 
məhsullarına xas olmayan təsir və ya 
xassələrin göstərilməsinə, nəticədə qa-
nunvericiliyə zidd olaraq istehlakçıların 
aldadılmasına səbəb olub. Həmçinin bəzi 

suların etiketində əsassız şəkildə həmin 
məhsulun insan xəstəliklərinin qarşısını 
alması, müalicəvi xüsusiyyətlərə ma-
lik olması haqqında məlumatların qeyd 
olunduğu müəyyənləşib.

AQTA tərəfindən yayılan məlumatda 
bildirilir ki, aşkarlanmış nöqsanlarla bağlı 
hər bir sahibkar barəsində protokol tərtib 
edilib. Həmin məhsulların emalı və satı-
şı dayandırılıb, qanunvericiliyin tələblə-

rinə uyğun gəlməyən etiketlərin istifadə-
si qadağan olunaraq məhv edilib. Eyni 
zamanda, məhsulların etiketlənməsinin 
qanunvericiliyin tələblərinə uyğunlaşdırıl-
ması ilə bağlı sahibkarlara icrası məcburi 
göstərişlər verilib.

 İN Ə OĞLU, “Xalq qəzeti”

Suyun səfası və cəfası 
Onun safı həyat, xarabı isə xəstəlik mənbəyidir
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Su insan orqanizmi üçün ən 
önəmli mayedir. Əsasən, yay mövsü-
mündə daha çox ehtiyac duyulan su 
həyat mənbəyi hesab olunsa da, bəzi 
hallarda həm də insan həyatına təh-
lükə yaradır. “Susuzluqdan yanıram” 
deyib mağazadan alınan suları onun 
qablaşdırılmasına, istehsal tarixinə 
baxmadan və istehsal yerini öyrənmə-
dən içirik. Suyu içməmiş onun keyfiy-
yəti barədə fikir bildirmək olmaz. Bu 
baxımdan su içərkən onun keyfiyyəti 
bəzən çox keçmədən özünü büruzə 
verir, orqanizmə ağırlıq gətirməsi isə 
həmin məhsulun keyfiyyətsiz olmasını 
göstərir.  

Mən bu barədə mətbuata dəfələr-
lə açıqlama vermişəm. Rayonlarda 
bulaq suyu içəndən sonra insana 
rahatlıq gəldiyini, iştah yarandığını 
bildirmişəm. Çünki su təmizdir, key-
fiyyətlidir. Onun tərkibindəki    mineral 
maddələr isə zəngindir.

Mövsüm başlayandan bazara yeni 
adda sular çıxarılır. Üzərində istehsal 
olunduğu yer, ünvan və telefon nöm-
rəsi qeyd olunur. əng vurub məlumat 
almaq istəyəndə deyirlər ki,  “hara 
istəyirsiniz gətirək”. Qablaşdırılan su-
yun üzərindəki qeydlərlə maraqlanan-
da isə məlum olur ki, orada ən azın-
dan heç su sexi yoxdur. 

Ümumiyyətlə, bu sahədə nəzarət 
çox zəifdir. Bir çox hallarda istehsal 
ünvanları düzgün göstərilmir. Məlum 
olur ki, işbazlar heç qeydiyyatdan 

belə keçməyiblər, amma ticarət müəs-
sisələrinə su satırlar. Digər tərəfdən, 
suların üzərində “soyuq halda için” 
qeydi verilir. Əgər şüşənin üzərində 
bu söz yazılıbsa, bu, onun keyfiyyətsiz 
olmasının göstəricisidir. Soyuq halda 
suyun tamı bilinmir. Su otaq tempe-
raturunda yarım saat qaldıqdan sonra 
onun iyi və tamı üzə çıxır. Ona görə də 
istehlakçılar bu qeydlərə xüsusi önəm 
verməlidirlər.  

Təcrübə göstərir ki, hətta brend 
sularda ciddi keyfiyyət çatışmazlığı 
var. Belə sular insan sağlamlığına cid-
di təhlükədir. Bəzən sular filtrizasiya 
olunmadan  qablaşdırılır və bazara 
çıxarılır.  Hətta bulaq suyu deyilərək 
qablaşdırılan bəzi sular Bakı qəsə-
bələrində filtrdən keçirilərək artezian-
dan doldurulur. Suyun rəngi, dadı, ətri 
yoxdur. Buna görə də, onun kran suyu 
və ya təmizlənmiş su olmasını ayırd 
etmək istehlakçı üçün çox çətindir. 
Bir litr suda duzların miqdarı 50 mkq 
olarsa, bu su keyfiyyətli hesab olunur. 
Göstərici 50-100 arasında olduqda 
bu, yaxşı su, 100-250 olarsa, normal, 
250-300 mkq isə pis su hesab olunur. 
Sularda duzların miqdarı 450 mkq-
dan yuxarı olduqda su texniki su he-
sab olunur və onu içmək olmaz.
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Nədənsə yeni dərs ilinə hazırlıq həmişə valideynlər üçün problem yaradır. 
Məktəbli geyimi, dərs kitabları, iş dəftərləri və s. ilə bağlı narahatlıq hər il 
təkrarlanır. Bu il də eyni söz-söhbətlər eşidilməyə başlayıb. Məktəbli forması 
ilə bağlı narahatlıq isə daha ciddidir. İllərdən bəri gündəmdə olan bu məsələ 
niyə bitmir? Nazirlər Kabinetinin qərarı ilə 2011-ci ildən etibarən ölkədə vahid 
məktəbli formasından istifadə olunur. Bu, məktəblərdə sosial bərabərliyin 
təmin olunmasını təmin edir, şagirdlərin bir-birindən maddi vəziyyətə görə 
fərqlənməsinin qarşısını alır. Təəssüf ki, son 2 ildə məktəbli formalarının yeni 
dizaynda təqdim edilməsi valideynlərdə narahatlıq yaradıb. 

Nazirlər Kabinetinin “Dövlət ümumi 
təhsil müəssisəsi təhsilalanlarının geyim 
formalarının təsvirlərinin təsdiq edilməsi 
haqqında” qərarına əsasən, orta mək-
təblər üçün geyim formaları təsdiq edilib. 
Məktəblər üçün forma 4 rəngdə nəzərdə 
tutulub. 2022–2023 tədris ilində məktəb 
hansı rəngi seçibsə, 3 il müddətində hə-
min rəngdən istifadə etməlidir. Aradan 1 il 
keçib. Bəs reallıq necədir

Artıq Bakı Tikiş Evinin BTE  hazır-
ladığı məktəbli geyimlərinin qiyməti də 
müəyyənləşib, 18 məkanda satışa çıxa-
rılıb. Ölkədə 4 min 432 məktəb var. Dərs 
ilinin açılmasına az müddət qalıb. Tədris 
ocaqlarında iş hələ başlamayıb. Müəllim-
lər avqustun sonunadək məzuniyyətdə-
dirlər. Bəs valideynlər hansı məktəbdə 
hansı rəngdə geyimin tələb olunacağını 
necə öyrənsinlər  Axı BTE-nin tikəcəyi 
bu formalar üçün, ən azı, 6 ay qabaq si-
fariş verilməlidir. Bilinməlidir ki, şagirdlər 
hansı formadan, hansı rəndən nə qədər 
geyinəcəklər.   
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sif i  d il l  Bu asan məsələ 
deyil. Ölkədə 1 milyon 600 min şagird 
var. Bu qədər geyim forması sentyabr 
ayının əvvəlinə qədər hazır olmalıdır. Bu-
nun üçün ya pedaqoji şuralar keçirilməli, 
ya da Təhsil Nazirliyi Nazirlər Kabinetinin 
qərarına uyğun olaraq əmr verməlidir ki, 
hansı təhsil müəssisəsində necə geyim-
lər olmalıdır və s.

 Təəssüf ki, bununla bağlı da müvafiq 
razılaşma olmayıb. Valideynlər bilmirlər 
ki, övladları bu il hansı formadan istifadə 
edəcək. Böyük ehtimal ki, bu, müəllimlər 
avqustun sonu məzuniyyətdən qayıtdıq-
dan sonra valideynlərə elan olunacaq. 
Bu vaxtdan sonra isə onların forma alma-
sı və ya tikdirməsi, təbii ki, çətin olacaq.

Bugünlərdə bəzi məktəb rəhbərləri-
nin tapşırığı ilə sinif rəhbərləri valideyn-
lərə “votsap qrupu” ilə “sifarişlərini” ve-
riblər. Hətta geyimlərin hansı ünvandan 
alınacağı da bildirilib.

Qeyd edək ki, BTE-nin tikdiyi yeni 
məktəbli formalarında bütün ölçülərdə 
uzunqol və qısaqol köynəklərin qiyməti 
15, şalvar və ətəklər isə 25 manatdır. Va-
lideynlər narazılıq edirlər ki, 15 manata 
təklif edilən köynəklərin keyfiyyəti aşağı-
dır. Ona görə də bahalı köynək almağa 
məcbur olurlar. Əgər bir evdən məktəbə 
2, yaxud 3 uşaq gedəcəksə, 300–500 
A N maaş alan ailələrdə buna necə im-
kan çatacaq  Hələ ayaqqabı, çanta, iş 

dəftərləri, digər ləvazimatlara da vəsait 
lazımdır. 

Narazılıq yalnız BTE-nin təqdim et-
diyi geyimlərin keyfiyyətindəndirmi  Va-
lideynlərlə söhbət zamanı öyrəndik ki, 
bu narazılıqda sinif rəhbərlərinin də rolu 
az deyil. Bakıdakı Səbayel rayonundakı 
məktəblərin birində 7-ci sinif şagirdlərinin 
valideynləri də çaş-baş qalıblar.  Həmka-
rımız  .Osmanova bildirir ki, qızım üçün 
ötən il biri 25 manatdan 2 qısaqol və 2 
uzunqol köynək aldım. Ətək, jaket və şal-
varla birlikdə 200 manatdan çox xərcim 
oldu. Düşünürdüm ki, həmin geyimlərdən 
bu il də istifadə edəcəyik. 

Telefonunu açıb sinif rəhbərinin me-
sajlarını göstərir: “Ətək və şalvar dəyiş-
məsə də “Polo” ağ köynək alınmalıdır”. 
Valideynin “Axı demişdiniz ki, gələn il də 
bu köynəklər istifadə olunacaq ” etiraz 
mesajına müəllim belə cavab verib: “Al-
dığınızı qızınız geyinəcək. Pedoqoji Şura 
belə qərar verib.” .Osmanva validey-
nlərin əksəriyyətinin bu təklifə narazılıq 
etdiyini bildirir: “Hər il bu formanı dəyiş-
mək nəyə lazımdır  Üstəlik, bu köynək-

ləri kiməsə, başqa məktəbdə təhsil alan 
aztəminatlı ailənin uşağına da vermək 
olmur. Çünki hər köynəyin yaxasına mək-
təbin nömrəsi toxunub”.

 lid  s v  isə  vl -
d  ə ə li ld  d i  “Evə 
qazanc gətirən bir nəfərdir. BTE köynəyi 
15, şalvar və ətəyi 25, jaketi isə 30 mana-
ta təklif edir. Hər üçünün məktəbli forma-
sı ailə büdcəmizi aşır. 3 şagirdi məktəbə 
yola salmağa bir ayın qazancı da bəs 
etmir. Hələ dəyişəkli qısaqol və uzunqol 
köynək alsaq, gör nə qədər edir  Ona 
görə də biz valideynlər bu qayda ilə razı-

laşmışıq. “Sədərək” Ticarət Mərkəzində 
daha keyfiyyətli və ucuz geyim tapmaq 
mümkündür”.

i ə  v lid  v  d  
ə ə li f l  ədə ə  i-

c ə  ə ə i də d h   i ə ə 
və fi ə li ld  d i  BTE 
-nin tənzif kimi 15 manata verdiyi köy-
nək “Sədərək”də  8–10 manata, ətək və 
şalvar, ölçüsünə görə, 10–15 manata, 
jaket isə yaşa görə 12–18 manata sa-
tılır.  ə  ə hi ə əd v 
şəhərin müxtəlif yerlərində  keyfiyyət 
və qiymətcə fərqli məktəbli formaları-
nın satıldığını deyir: “Metro Park” ticarət 
mərkəzində yerləşən “Papito” uşaq ma-
ğazasından bazarlıq etdim. Mavi rəngdə 
iki köynək biri uzunqol, digəri qısaqol  
və boz rəngdə şalvar aldım. 3 geyimə 72 
manat ödədim. Mağaza satıcılarından 
öyrəndim ki, məhsullar Çindən gətirilib 
və keyfiyyətinə görə də yaxşıdır. 

Məktəb rəhbərlərinin də bu barədə fi-
kirlərini öyrəndik.  d  

s  ə d  əli   ə -

ə i  di  əli  ə əd v  
əsələ ə si ə i lə ld

– Şagirdlərin məktəbə vahid forma-
da gəlməsi nizam- intizam cəhətdən çox 
yaxşıdır. Məktəbli forması təhsil müəs-
sisəsinin əsas atributlarından biri, mən-
subiyyətin ifadəsi, məktəb qarşısında 
məsuliyyət və cavabdehlik kimi qəbul 
edilir. Amma hər il yeni model forma tələb 
olunması düzgün deyil. Ümid edirəm 
ki, bu məsələyə ciddi yanaşılar. Vacib 
məsələ şagirdlərin təhsilidir, geyimi yox. 
Hər il  məktəbli forması dəyişilməməlidir, 
aztəminatlı ailələri də düşünmək lazım-

dır. Elə ailələr var ki, uşaqlar aldıqları 
geyimləri səliqəli saxlayaraq bir neçə il 
ya özü, ya özündən kiçik bacı-qardaşı  
geyinə bilir.

Valideynlərin bu narazılığı aidiyyəti 
qurumlar tərəfindən nəzərə alınmalı-
dır. Keyfiyyət və forma baxımından elə 
geyimlər seçilməlidir ki, onların tez-tez 
dəyişilməsinə ehtiyac olmasın.  Məktəbi-
miz yenidir. Fəaliyyətə başladığı 2017-ci 
ildən burada, hətta, müəllimlər də vahid 
geyim formasından istifadə edirlər. Şa-
girdlərimiz sentyabrda  məktəbə ötənilki 
geyim formasında gələcəklər, heç nəyi 
dəyişməmişik.

əhsil s i   səd v  
sözlərinə görə, məktəbli formaları hamı 
üçün əlçatan olmalıdır. Ümumtəhsil 
məktəblərində şagirdlər üçün vahid for-
mada məktəbli geyiminin tətbiqi uzun 
illərdən bəri təhsil sistemində mütərəqqi 
ənənələrdən biri olub. Bu vacib bir 
məqamdır. Ona görə ki, bu, şagirdlərin 
dərs prosesində özünü rahat hiss etməsi 
üçün vacibdir. Maddi imkanlarından ası-
lı olmayaraq, bütün şagirdlərin məktəbə 
eyni geyimdə gəlməsi sosial bərabərliyin 
real nümunəsi kimi həmişə bəyənilib. 
Hesab edirəm ki, Elm və Təhsil Nazirli-
yi aztəminatlı ailələrin məktəbli formaları 
ilə təminatını həyata keçirməlidir. Çünki 
Azərbaycan kifayət qədər güclü, imkanlı 
dövlətdir. Sovet dövründə də belə bir təc-
rübə olub. 

i ə  əhsil s i di  s fil v 
isə ildi di

– Şagirdlər üçün standart formaya 
ehtiyacın olub-olmaması ilə bağlı fərqli  
fikirlər var və onları dəstəkləyən dəlillər 
heç də bütün ölkələrdə birmənalı deyil. 
Dünyanın ayrı-ayrı ölkələrinin bu sahə-
dəki təcrübəsi göstərir ki, məktəbli for-
ması təhsil aldıqları müəssisədə, eyni 
zamanda, ictimai həyatda məktəblilərin 
öz fəaliyyətlərinə və davranışlarına mə-
suliyyətlə yanaşmalarında, cəmiyyətdə 
özlərinə qarşı hörmət və rəğbət hissi oya-
dılmasında, bütövlükdə, məktəbin nüfu-
zunun artmasında əhəmiyyətli rol oyna-
yır. Bir sıra ölkələrin dövlət məktəblərinin 

əksəriyyətində eyni forma mütləqdir, özəl 
məktəblərdə isə fərqlidir.

 əhə i ə əhsil d əsi i  
di i h i  əli v  l -
s    
– Məktəbli formaları ilə bağlı Nazirlər 

Kabinetinin müvafiq qərarı var. Validey-
nlər təhsil müəssisələrindəki pedaqoji 
şuranın qərarına hörmət edərək, rəng 
seçiminə uyğun olaraq, öz övladlarını 
geyimlə təmin etməlidirlər. Bu, şagird-
lərin gələcək sağlam inkişafına müsbət 
təsir edən amildir. Sentyabr ayından heç 
bir məcburiyyət olmadan, bu istiqamətdə 
normal mənzərə görəcəyimizə əminəm. 

Nəhayət, redaksiyamızın məsələyə 
münasibətini konkretləşdirək. Birincisi, 
Mehriban Vəliyevanın fikirləri ilə razıyıq. 
Amma bu gün BTE ayrı-ayrı məktəblə-
rin pedaqoji şuralarının qərarı ilə seçilən 
qədər geyim hazırlayıbmı  Ümumiyyətlə, 
rəng fərqləri BTE tərəfindən necə tən-
zimlənib  Hələ məktəblərin seçimi yox-
dursa, və ya bugünlərdə müəyyənləşib-
sə, formalar da satışdadırsa, onda necə 
olacaq  Bəs, əksər məktəblər eyni rəngi 
seçsə necə  Niyə Nazirlər Kabinetinin 
“2022–2023 tədris ilində məktəb han-
sı rəngi seçibsə, 3 il müddətində həmin 
rəngdən istifadə etməlidir”– tövsiyəsinə 
əməl edilmir  Belə olsa, məktəb rəhbər-
ləri həmin müddətdən sonra uşaqların 
nə geyinəcəyini öncədən razılaşdırar,  
BTE-nə ona uyğun sifariş verərdi.  İndi 
isə qərardakı tələb başqa, nazirlik, təh-
sil idarəsi və məktəbin tələbi başqadır. 
Valideynlər çaş-baş qalıb. Yeni forma 
alsınlarmı, almasınlarmı  Almağa mad-
di imkan aşağıdır, məktəbin tələbinə  də 
əməl etməlidir.

İkinci məqam odur ki, məktəb hərə-
nin bir cür fərqlənmək istədiyi məkan 
deyil. Maddi vəziyyəti ilə öyünmək, se-
çilmək  yeri də deyil. Başlıcası odur ki, 
təki şagirdlərin tədrisdən, təlim-tərbiyə 
prosesindən yayınmasına başqa səbəb 
olmasın. Üstəlik, şagirdlər məktəbli for-
masında daha müasir və dəbli görünür-
lər. Əgər diqqət ölkə üzrə vahid formanın 
tətbiq edilməsinə yönəlibsə, fikrimizcə,  
hər məktəbin müstəqil seçimi müxtəliflik 
yaradar ki, bu da artıq ayrılıqda götürülən 
məktəbin forması hesab edilə bilər. 

Əgər təhsildə bütün ölkə üzrə vahid 
dövlət standartları tətbiq olunursa, belə 
bir tələb nəyə görə məktəbli formasına 
da şamil edilməməlidir  Digər tərəfdən, 
il ərzində yaşayış yeri və digər səbəb-
dən bir məktəbdən digərinə xeyli sayda 
şagird yerdəyişmələri edilirsə, onda bir 
forma digəri ilə əvəz edilməlidirmi

 Düşünürük ki, şagirdlərə məktəbli 
formaları da dərsliklər kimi pulsuz verilə 
bilər. Yaşlı nəsil yaxşı xatırlayar ki, ötən 
əsrin 60–70–80-ci illərində orta məktəb-
lərdə imkansız ailələrin uşaqlarına siyahı 
üzrə pulsuz geyim verirdilər. Təhsil Nazir-
liyi aztəminatlı ailələri məktəbli formaları 
ilə təmin edə bilər. Bununla da məktəbli 
geyimi ilə bağlı problemin, heç olmasa, 
biri həllini tapmış olar.  

ə i ə Ə İR ,  
 “Xalq qəzeti”

 

“Məktəbli forması” yenidən gündəmdə
Dərs ili yaxınlaşır, problem isə həll olunmayıb
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(əvvəli 1-ci səhifədə)

“Xalq TV”-nin studiyasında Azər-
baycan kinematoqrafiyasında öz 
dəst-xətti ilə xüsusi yer tutan  görkəmli 
rejissor, ssenarist, “Şöhrət” və “Şərəf” 
ordenləri ilə təltif olunmuş Xalq artisti, 
Dövlət mükafatı laureatı, Avropa Kino 
Akademiyasının üzvü, Prezidentin fər-
di təqaüdçüsü, professor Vaqif Musta-
fayevlə söhbətimiz çağdaş kinomuzun 
hazırkı durumu və perspektivləri,  re-
jissorluq və kinematoqrafiya sənətinin 
özəllikləri haqqındadır. Biz həmçinin 70 
yaşı tamam olan Vaqif müəllimin ömür 
tarixçəsini sərf-nəzər etdik, onun həyat 
yoluna və yaradıcılığının bəzi məqam-
larına işıq saldıq.

 if əlli   i vədə  d -
 cə s  h s  hisslə i 

i i si i
– Ən əsas hissim minnətdarlıqdır. 

Mən özüm də, nəslim-köküm də hə-
mişə bu hisslə yaşayıb. Kim balaca bir 
yaxşılıq edibsə, körpüdən keçəndə yol 
veribsə, onu unutmamışıq. Məndə bir 
xüsusiyyət var: 1-ci sinif müəllimimə 
o vaxt necə münasibət bəsləyirdimsə, 
indi də elədir. Onu yenə görsəm, uşaq-
lığımdakı həyəcan və hörmətlə qarşıla-
yacam. Dediyim odur ki, həyatım boyu 
mənim formalaşmağımda rolu olan hər 
bir şəxsə minnətdaram. Çünki uğurları-
mı onların sayəsində qazanmışam.  

Necə unuda bilərəm ki, lu öndər 
Heydər Əliyev 2003-cü ildə Klivlend 
xəstəxanasında olduğu vaxt mənə 
“Şöhrət” ordeni verilməsi ilə bağlı 
sərəncam imzalayıb və deyib ki, biz 
burdayıq, birdən orda Vaqifi yada sa-
lan olmaz. İndi təsəvvür edin ki, lu ön-
dər – o miqyasda mötəbər bir şəxsiyyət 
elə çətin vəziyyətində adi bir rejissoru 
yada salır və onu həvəsləndirmək üçün 
mükafatlandırır. Bax, budur dahilik.

O ki qaldı sənətimə, həyatın elə 
bir dövründəyəm ki, hərdən yaradıcı-
lığımın yekunu kimi bir iş ortaya qoy-
maq istəyirəm. Xoşbəxtlikdən, mənə 
özüm haqqımda avtobioqrafik kitab 
yazmaq tapşırığı verilib. Həyatımda 
olub-keçənləri xatırlayıb, bir yerə yığ-
maq, ipə-sapa düzmək üçün xəyallara 
dalıram. Lakın tez də xəyal aləmindən 
ayrılıb, real həyata qayıdıram. Yəni ki, 
hər şeyi daha dərindən, ətraflı düşün-
mək gərəkdir.   

 ə  d d  əldi  
ə   l  d  di
– Həyat tam gözəl ola bilməz. Heç 

100 faizlik xoşbəxtlik də yoxdur.
 ələli  s c  l  fil i-

i  lə dl  ə  d əsə  
əldi
– Hə, “deyəsən” ola bilər. Hərdən 

nəsə baş verir, insan baxır və deyir ki, 
həyat, deyəsən, gözəldir. Amma həya-
tın hər anında xoşbəxtlik ola bilməz, 
çünki   çətinliklər də olur, gözəl günlər 
də olur.

 if əlli  si i  il-
li l  l  

əs lə ə  s l  cə ə-
si  di

–  “Milli bomba” və “Fransız”dan əv-
vəl “Bəyin oğurlanması”ndan başlayım. 
Mən Moskvada Ali Rejissorluq və Sse-
naristlik kursunu Eldar Ryazanovun 
emalatxanası  bitirib Vətənə dönəndə 
“Yaramaz” filminin ideyası ilə gəlmiş-
dim.     Lakin kinostudiyadan mənə bil-
dirildi ki, planda olan film “Bəyin oğur-
lanması”dır. Rejissor filmi çəkməkdən 
imtina edib. Plan isə mütləq icra olun-
malıdır. Əvvəl istəmədim, mənə dedilər 
ki, əgər bu işi görməsən, kinostudiyanın 
qapıları birdəfəlik üzünə bağlanacaq. 
Film dramatik opera   janrında idi, mən 

isə komediya filmləri rejissorluğu ixti-
sasını bitirmişdim. Ona görə də mənə 
sərbəstlik verərək dedilər ki, ssenariyə 
istədiyin dəyişikliyi edə bilərsən. Düz 10 
gün ssenarinin üzərində işlədim və filmi 
komediya janrına çevirdim. Daha son-
ra aktyor  heyətini yığdıq. Demək olar, 
dövrün bütün usta aktyorları o filmdə 
rol alıb. İşimiz çox uğurlu alındı. Bu gün 
“Bəyin oğurlanması” Azərbaycan kino-
sunun incisidir. O ki qaldı sonrakı yara-
dıcılıq dövrümə, uşaqlıqdan güclü mü-
şahidəçi olmuşam. “Yaramaz”, “Nakəs”, 
“Fransız” və s.  filmlərimdə həyatda mü-
şahidə etdiyim qüsurları öz üslubumda 
təqdim etməyə çalışmışam. Əgər kimsə 
bundan nəticə çıxarıbsa, bu da mənim 
üçün bir uğurdur.

 l  s i i  l   
də -də   sə ədli fil  ə isi-

i   ə i  d v lə i  si i  d c -
l  ə i i əsi i l

– “Mozalan” mədəniyyət aləmin-
də çox böyük bir hadisə idi. Onun da 
banisi Heydər Əliyevdir. O istəyirdi ki, 
belə bir kinojurnal olsun və ordan baş 
verən neqativ hadisələri görsün. “Mo-
zalan” da saat kimi işləyirdi. Bəxtim 
gətirdi ki, mən də ora düşdüm. Orda 
çox gözəl təşkil edilmiş redaksiya və 
yaradıcı heyətlə tanış oldum. Bir dəfə 
mənə bir süjet verildi. Bu, ilk işlərim-
dən biri idi. “Aynur” məişət evi haqqın-
da sujet hazırlamalıydıq. Orda əhaliyə 
müxtəlif xidmətlər göstərilirdi: bərbər 
işi, saat təmiri, qısası, məişətə aid 
nə işin varsa,  həll edə bilərdin. Baş 
redaktor Eyvaz Borçalı həmin məişət 
evindəki bəzi neqativ hallardan danı-
şıb, bu baradə süjet hazırlamalı oldu-
ğumuzu dedi. Mən süjeti hazırladım 
və çox bəyənildi. Mənim üçün ən əsas 
olan isə bir neçə ay sonra Heydər 
Əliyevin Bakı şəhər konfransında bu 
süjetlə bağlı səsləndirdiyi fikirlər oldu. 
Dahi şəxsiyyət çıxışı zamanı bir çox 
mövzuya toxundu, sonra birdən “Mo-
zalan” haqqında danışanda mən mat 
qaldım. Dedi ki, yoldaşlar çox maraqlı 
bədii  üslubda “Aynur” məişət evində 
baş verən biabırçılığı göstəriblər. Afə-
rin o, yoldaşlara. Elə bilirəm ki, məhz 
bu süjet mənim üçün sanki həyata və-
siqə oldu. Buna görə də “Mozalan”ın 
mənim yaradıcılığımda mühüm yer 
tutduğunu düşünürəm.

 i əl i ə  l  də  
h d   də ə li sə ədli fil lə-
i  iss  və ss is isi i  i  
ədə  də  ədə d

– Heydər Əliyev haqqında çəkdi-
yim filmlər yaradıcılığımda əsas yer 
tutur. Hərdən düşünürəm ki, bəlkə bu 
sənətə gəlməyəydim, bəlkə rejissor 
olmayaydım bəlkə, bəlkə… Elə ki lu 
öndərimiz haqqında çəkdiyim filmlər 
yadıma düşür, bütün o bəlkələrin üzə-
rindən xətt çəkirəm, yaxşı ki rejissor 
olmuşam, yaxşı ki, bu sənət əsərlərini 
yaratmışam, – deyirəm. Ümummilli li-
der haqqında 12 sənədli filmim var və 
onların əksəriyyəti müxtəlif beynəlxalq 
festivallarda mükafatlara layiq görü-
lüb. “Dövlət” 3 hissəli filmimdə dahi 
siyasətçi tərəfindən dövlətçiliyimizin 
qurulmasından bəhs edir. “Əsl məhə-
bət haqqında” filminin çəkilməsi isə 

lu öndərin öz təşəbbüsü idi. Mənə 
zəng edərək: – Gəl, həyatımı sənə da-
nışım, film çək, – demişdi. Bu təklifin 
məni necə ruhlandırdığını sözlə ifadə 
edə bilmərəm. Heydər Əliyevin mənə 
bu qədər etimad göstərməsi, etibar 
etməsi, sənətimi qiymətləndirməsi qa-
zandığım bütün uğurların ən əhəmiy-
yətlisidir.

 if əlli  i   f -
l  s  l d  vi i -

də l  s l   s si i  
ə v

– Yox, hərəsi bir yerdədir. Çünki 
birlikdə saxlanmayacaq qədər çoxdur. 
Elə mükafatlarım var ki, onlar haqqında 
heç məlumat da yaymamışam, daha 
mühüm olanlarını sadalamışam. Yəni 
layiq görüldüyüm mükafatların sayı 
sizə məlum olanlardan daha çoxdur. 
Gürcüstan, Türkiyə, Amerika, Fransa, 
İtaliya, Serbiya və s. ölkələrdə müxtəlif 
mükafatlar qazanmışam. Amma mə-
nim üçün ən əsas mükafat Ümummilli 
liderin 2003-cü ildə Klivlenddən – indi 
dərk edirik ki, necə çətin bir vəziyyətdə 
– yada salıb qiymətləndirməsidir.  On-
dan  sonra Gürcüstanın da bir nömrəli 
dövlət təltifinə – “Şərəf” ordeninə layiq 

görüldüm.   Mənim üçün dəyərli olan 
digər mükafat isə “Qorqud Ata” festiva-
lında türk dünyasının ən yaxşı rejisso-
ru adına layiq görülməyimdir. Mən orda 
dedim ki, burda baş verənlər mənə hə-
yata keçmiş böyük bir arzumu xatırla-
dır. Baxın, hər kəs öz dilində danışır, 
amma hamı bir-birini başa düşür.

 d  d di i  ə i -
də  di  d i  i  si i   

i i  l  l  də  lə 
l  d s  l  ədə 

d  l
– Mən nə lu öndəri, nə də onun 

layiqli davamçısı İlham Əliyevi heç ki-
minlə   müqayisə etmək istəmirəm. 
Çünki onlar misilsiz, bənzərsiz şəxsiy-
yətlərdir. Dədə Qorqud bədii obrazdır, 
Heydər Əliyev isə konkret xidmətləri 
olan real tarixi şəxsiyyət. Ya da 44 gün-
lük Vətən müharibəsini götürək. Buna 
qədər Azərbaycan nə vaxt qələbə gör-
müşdü  Xatırlaya bilmirəm.

 ə  l  i  l  s -
silə də  s   ildə il  dəfə  
v ədi  ld

– Elədir. Bu Böyük əfərlə torpaq-
larımız qayıtdı. Öz iradəsi, dühası, 
qəhrəmanlığı ilə Azərbaycan tarixinin 
gedişini dəyişən Ali Baş Komandan 
bənzərsiz, böyük sərkərdədir. Bunu 
heç kim təkzib edə bilməz. Torpaqla-
rımız işğal altında idi, hər il hamı de-
yirdi ki, mənim ən böyük arzum gedib 
orda gəzməkdir, nə bilim, oxumaqdır, o 
torpağı öpməkdir. Hətta eləsi də vardı 
ki, deyirdi, təki gedib Qarabağı görüm, 
sonra ölüm. İndi artıq bu imkan ya-
randı, get, arzuladığın Qarabağı gör, 
amma ölmə. 

Azərbaycanın bəxti onda gətirdi 
ki, hakimiyyətə Heydər Əliyev gəldi 
və İlham Əliyev onun davamçısı oldu. 
Ümummilli lider dilimizi, dinimizi, qü-
rurumuzu   bizə qaytardı. İlham Əliyev 
isə torpaqlarımızı işğaldan azad etdi. 
İndi bütün dünyada qalib xalq sayılırıq, 
başımızı dik tutub gəzirik. 

Mən hesab edirəm ki, müasir Azər-
baycanın tarixi lu öndərdən başlayır 
və cənab Prezident onu layiqincə da-
vam etdirir.  

Baxın, dahi liderdən öncə bizim 
ölkə tragikomik bir vəziyyətdə idi. lu 
öndər gəldi və hər şeyi kökündən də-
yişdi. Dövlət qurulmağa başladı. Mü-
haribəni dayandırdı, ordu qurdu. Əgər 
atəşkəs rejimi olmasaydı, hər şey tam 
başqa cür ola bilərdi.   Atəşkəs dövrün-
də lu öndərin formalaşdırdığı həmin 
o ordu tədricən müasirləşdirildi, moder-
nləşdirildi və beynəlxalq aləmdə siya-
si zəmin yaradılandan sonra cəmi 44 
gündə düşmənimizin belini qırdı. İlham 
Əliyev lu öndərin bütün arzularını və 
xalqa verdiyi vədləri yerinə yetirdi. 

 h i ədə  s  d ə  
i  ddə  cə hə l d  i-
i ə v di i i   s hi ədə d di i  
i  si i  ə d  və ə   -

l  d  fil lə i i  ələ ə idi 
ilə i i  di isə id  i  d -

 i  isə  ə əli həlli i 

– “Fəryad”dan başlayaq. Bu filmin 
qəhrəmanı əsirdir, əlverişsiz bir şərait-
də yerləşdirilib. Amma unudulmaz akt-
yorumuz  Ceyhun Mirzəyevin oynadığı 
qəhrəman mənəvi cəhətdən ermənilər-
dən yüksəkdir. Filmin sonunda ağ atlı 
oğlan gəlir və düşmənin başını qılıncla 
vurur. Ümid bu idi və belə də oldu. “Hər 
şey yaxşılığa doğru” filmində bütün film 
boyu qəhrəmanlar erməni əsgərinin 
tabutunu daşıyırlar və Yaşar Nurinin 
personajı deyir ki, qələbə bizimlədir. 
Bu cümlə 1997-ci ildə deyilmişdi və 
2020-ci ildə həyata keçdi. Bu, mənim 
həm ümidim,  bir rejissor kimi həm də 
əminliyim idi.  

 i i  ə   l  d -
 fil i i  sd  d  ə  

 fil lə i l  d il di-
li   ədə ə d ə ilə si i    

i ə lə  si də   h  i  
ə c l  fil i  l  s -

l
– Mənim filmim Almaniyanın “A” 

sinif festivalında 4 mükafata layiq gö-
rüldükdən sonra film digər festivallara 
göndərilib. Sankt-Peterburqdaki nüma-
yişdə dahi italyan ssenaristi Tonino Qu-
erra filmi görüb və çox bəyənib. Məhz 
onun təşəbbüsü ilə “Hər şey yaxşılığa 
doğru” Texasda dünyanın ən yaxşı 
filmləri kataloquna salınıb.

 i  i di ə ədə   id i  
i s  ilə sə  d vlə  f l -

 l i  l s
– Bəli. Təbii ki, mənim üçün ən qiy-

mətli olan mükafatlar, bayaq dediyim 
kimi, lu öndərin verdiyi “Şöhrət” or-
deni və möhtərəm Prezidentimizin ver-
diyi “Şərəf” ordenidir. Sonra Rusiyanın 
“Dostluq”, Gürcüstanın “Şərəf”, Serbi-
yanın “Qızıl bayraq” ordenləri gəlir.

 ildi i ə ə  si  l  əsə -
f  s i  i i isi i  cə 

ld  i  i cəsə ə ə illə di i
– Məktəbi bitirdikdən sonra sənəd-

lərimi Sergey Gerasimov adına Ümum-
rusiya Dövlət Kinematoqrafiya İnstitu-

tuna göndərmişdim. Qəbul edilmişdi, 
mənə məktub gəlmişdi ki, imtahana 
gələ bilərsiniz. Lakin mən getmədim. 
Düşündüm ki, bu sahədə təcrübəm 
yoxdur. 5 il təhsil alsam da, yenə təc-
rübəsiz qalacağam. Ona görə də ins-
titutlar barədə məlumat kitabçasını 
açıb orda ən qısa müddətli təhsil verən 
müəssisəni axtardım. Gördüm ki, Da-
daş Bünyadzadə adına Azərbaycan 
Xalq Təsərrüfatı İnstitutunda iqtisa-
diyyat və xalq təsərüfatının planlaşdı-
rılması fakültəsində təhsil 3 il 8 aydır. 
Oranı da seçdim. Təhsil müddətində 
böyük həyat təcrübəsi qazandım. Tələ-
bəlik dövründə  əldə etdiyim həmin 
təcrübə sonra “Mozalan”da köməyimə 
çatdı.     

 i  h ld  i s  əhsildə  d -
d  c l  l d  i  if 

s f v ə c  vlə  ə-
də i ə  və cəsə ə  iv si i -
də i  iss l d  də s d i  

v ə i s l  d  lə  ədədi  
if əlli  ə i  hə  və sə ə  

əc ə i i ə di i i  s  
l ss  di i i  ələ ələ ə ə v-

si ə də di i
– Əvvəllər müəllimlik etmək istəmir-

dim, çünki daim hərəkətdə olan bir re-
jissoram, vaxtım az olur. Amma o vaxt-
kı rektor Fərəh xanım Əliyeva məni 
inandırdı ki, mütləq dərs deməli, peşə 
təcrübəmi gənclərə aşılamalıyam. Ra-
zılaşdım və o vaxtdan müəllimlik də 
edirəm. Artıq 3-cü seçim qrupa dərs 
deyirəm. Tələbələrimin yaxşı nəti-
cələri  var. Gözəl filmlər çəkiblər. İna-
na bilmirəm ki, bir vaxtlar “Sovetski” 
məhəlləsində tramvaydan sallaşan, 
“samokat” sürən mən indi professor 
olmuşam.

 ə  də i   əl l  -
f l  l i  l ə lə  

 f s iv ll  ə ə  -
si ə  h ə lə i də ə sil l s -

– Həm heyət üzvü, həm də sədr 
olmuşam. Rusiyada, Bolqarıstanda, 
Gürcüstanda müsabiqələrə rəhbərlik 
etmişəm. Qeyri-təvazökar çıxmasın, 
Moskvadakı Kino Evində, dolu zalda 
ilk azərbaycanlı kimi, vyetnamlı, çinli, 
bolqar tələbələrə “master klass”lar da 
vermişəm. Yəni insan gərək biliyini, 
təcrübəsini paylaşsın, əlindən gələni 
əsirgəməsin. Bu da bir borcdur: cəmiy-
yət qarşısında vətəndaşlıq borcu...

 h  i  s l  ə c  ə-
də i ə i i  s h  cə s -

– Bu sualı mənə çox verirlər. Ca-
vabım nikbin olur. Çünki görürəm ki, 
bu sahədə böyük canlanma yaranıb, 
çoxlu faydalı tədbirlər keçirilir. Yeni 
heyət, qətiyyətlidir, konkret iş görməyi 
sevir.  Nazirimiz vəzifə səlahiyyətlə-
rinin  icrasına bir missiya kimi baxır. 
Mən əvvələr heç bir məmur haqqında 
belə sözlər deməmişəm, ancaq indi 
bunu özümə borc bilirəm. Görürəm ki, 
Adil müəllim  mədəniyyəti, kinonu qal-
dırmaqda, sənətkarlara, istedadlara 
diqqət göstərməkdə   qərarlıdır. Demə-
li, mədəniyyətimizin sabahı daha gözəl 
olacaq.

 l  s h ə ə ə  s  
l  i i lə fə  di i   d -

 1  s
– Təşəkkür edirəm. Sonda yenə 

də minnətdarlıq hissinə qayıdıram. 
 “Heydər Əliyev İli”ndə milli kinomuzun 
125, kinostudiyamızın 100 yaşının, 
mənim də 70 yaşımın tamam olma-
sı, güman ki, tale işidir. Yada salan, 
sevən, izləyən hər kəsə minnətdaram.

a i ə i al   
Əli NƏCƏ XANL ,  “Xalq qəzeti”

ə c  illi l lə  -
d i s  l i  fi-

 və l i  s i  
il  l i s disi-
s  c ədi  ə isi də i 
l ə ə i  və  əs  əhə  
i də əd i l  d v  di i

İnstitutun çöl tədqiqatlarının moni-
torinqi və qiymətləndirilməsi şöbəsinin 
müdiri, Mil–Qarabağ arxeoloji ekspe-
disiyasının rəhbəri Təvəkkül Əliyev 
bildirib ki, Qarqarçayın sağ sahilində, 
Xocavənd və Salmanbəyli kəndlərinin 
yaxınlığında yerləşən Qalatəpə antik 
və orta əsr şəhər yerində 2008-ci ildən 
qazıntı işləri aparılır. 2008-2012-ci il-
lərdə şəhər yerinin I qazıntı sahəsində 
möhtəşəm tikili qalıqları ilə diqqəti cəlb 
edən zəngin mədəni təbəqə açılıb öy-
rənildi. Həmin illərdə qədim məskənin 
şərq ətrafında yerləşən antik nekro-
polda 14 küp və torpaq qəbir tədqiq 
edildi. Qəbir avadanlığı arasında tək-
cə yerli deyil, həm də digər ölkələrdən, 
xüsusilə Roma imperiyası və onun 
əyalətlərindən gətirilmə nümunələrə 
də təsadüf olunub. 2013-cü ildən bu 

günə qədər müəyyən fasilələrlə Qa-
latəpə şəhər yerindəki II qazıntı sahə-
sində araşdırmalar davam edirilir. Bu 
qazıntı sahəsinin bütün kvadratlarının 
üst qatları orta əsrlərə aid tapıntılarla 
səciyyələnir.

Builki araşdırmalarda əsas diqqət 
ilk 2 kvadratın arxeoloji tədqiqinə yönəl-
dilib. Qazıntılar zamanı burada orta 
əsrlərin ayrı-ayrı dövrlərinə aid mədəni 
təbəqələr və 4 tikinti qatı açılaraq öy-
rənilib. Üst qatda təsərrüfat quyusu, 
ocaq yerləri, bişmiş kərpicdən tikili qa-
lığı, sonrakı qatda çay daşı, bişmiş və 
çiy kərpicdən inşa olunmuş tikililərin 
ayrı-ayrı hissələri, üzərinə suvaq çə-
kilmiş döşəmə, 3-cü qatda kiçik ölçülü, 
hündürlüyü 70 santimetrə çatan təndir, 
içərisində heyvan sümükləri, yanmış 

ağac qırıntıları və kül olan təsərrüfat 
quyusu, üzəri suvaqlı kvadratşəkilli çiy 
kərpic düzümlərindən ibarət döşəmə 
müəyyən edilib. Ən aşağı qatda bişmiş 
və çiy kərpicdən tikili qalıqlarına, sey-
rək halda saxsı qab qırıqlarına rast gə-

linib. Burada şirli qab fraqmentlərinə, 
demək olar ki, təsadüf olunmur. İlk 2 
kvadratın arasındakı hissə burovka  
təmizlənərkən kiçik bir sahədən xey-
li şirli və şirsiz saxsı qab nümunələri 
toplanıb. Onlardan bir qismi üzərində 

quş təsviri və digər naxışlar olan iri tu-
tumlu boşqaba aiddir. Erkən şirli qab 
nümunəsi olan fincanın ağzının kənarı 
novça şəkillidir. Şirsiz saxsı çırağın içə-
risində kəndirvari burma fitilin bu günə-
dək yaxşı vəziyyətdə qalması diqqət 
çəkir. 2-ci qazıntı sahəsinin ətrafından 
tapılan çox gözəl işlənmiş bıçaqvari 
obsidian lövhəcik isə Qalatəpədə antik 
dövrdən də əvvəl yaşayış olmasından 
xəbər verir.

“Tədqiqatlar Qalatəpənin orta əsr 
sakinlərinin yaşayış evlərinin qurulu-
şu haqqında aydın təsəvvür yaradır. 
Evlərin inşasında bir qayda olaraq 
möhrədən, çiy və bişmiş kərpiclərdən 
istifadə olunmuşdur. Əksər hallarda 
döşəmələrin üzəri palçıq məhlulu ilə 
suvanıb şirələnmişdir. Müxtəlif formalı 
təsərrüfat və məişət quyuları da orta 
əsr Qalatəpə sakinlərinin həyatında 
əhəmiyyətli rol oynamışdır. Ümid edi-
rik ki, gələcək tədqiqatlar Qalatəpənin 
qədim sakinlərinin gündəlik həyatı ilə 
bağlı yeni materialların əldə olunma-
sına imkan verəcək”, – deyə T.Əliyev 
bildirib.

“Xalq qəzeti”

Antik və Orta əsr şəhəri –  
Qalatəpədə yeni arxeoloji axtarış

l  i                    if s f v  

Milli kinematoqrafiyamızın parlaq siması
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Fransa Nigerə görə ABŞ-dan narazıdır
Fransa hakimiyyəti  ABŞ-ın hərbi çevrilişin baş verdiyi Nigerlə bağlı 

diplomatik qərarlarından narazıdır. Bu barədə Fransanın “Le Figaro” qəzeti 
məlumat verir. Qəzet diplomatik mənbəyə istinadən yazır ki, ABŞ Dövlət 
katibinin müavini Vikroriya Nulandın Nigerə səfəri və onun üsyançılarla apardığı 
danışıqlar Parisin gözləmədiyi məqamdır. Hətta diplomatın mənbənin “Belə 
müttəfiqlərlə bizə düşmən lazım deyil” dediyi də vurğulanır.

Ümumiyyətlə, ABŞ və Fransa xalq-
larını bir sıra ortaq cəhətlər birləşdirir. 
Amma eyni zamanda, hər iki dövləti 
üz-üzə qoyan xüsusiyyətləri də var. 
Liderlik arzusu, ambisiya və xüsusi 
seçilmiş olduqlarına inam həm fransız, 
həm də amerikan mentalitetinə xasdır 
ki, bu da rəqabət, dözümsüzlük və qı-
cıqlanma hissinin yaranması üçün ilkin 
şərt kimi çıxış edir. Fransa və ABŞ mü-
nasibətlərin inkişafının ilk günlərindən 
bir-biri ilə rəqabət aparırlar. Rəqabət 
aparmağa başlayan ilk tərəf də məhz 
Fransa olduğu məlumdur. Heç kimə 
sirr deyil ki, fransız ziyalılar Amerika 
dövlətinin yüksəlişini qısqanclıqla izlə-
yiblər. Tarixçilərin sözlərinə görə, əv-
vəlcə amerikanofobiya fransızların in-
tellektual mühitində meydana çıxıb və 
yalnız bundan sonra ona cavab olaraq, 
təxminən 1945-ci ildən sonra ABŞ-da 
frankofobiya boy göstərib.

Anlaşılmazlıq və ksenofobiya hər 
iki ölkə xalqlarının münasibətlərində 
müşahidə edilir və mütəxəssislər bu 
amili ABŞ və Fransanın müxtəlif mə-
dəni ənənələrə mənsub olmaları ilə 
əlaqələndirirlər. Məsələn, fransız ziya-
lıları Amerikanın kino, musiqi, əyləncə 
sahəsində dominantlığını, “davranışda 
əxlaqsızlığını”, “əxlaqsızlığın tətbiqini”, 
formal siyasi nəzakətliyini qəbul etmir-

dilər, elə indi də qəbul etmirlər. Fransa-
lı intellektuallar iddia edirdilər ki, ABŞ 
Fransa cəmiyyətinə kütləvi mədəniyyət 
vasitəsilə ölkənin kimliyini təhdid edir, 
ictimai şüuru ələ keçirir, fərdiyyətçilik, 
marginallıq, yadlaşma aşılayır. Sanki 
Fransa işğal etdiyi Afrika ölkələrində 
tam fərqli davranış nümayiş etdirib. 
Fransızların mədəniyyətlərinə uyma-
yan mədəniyyətlərə qarşı “Səlib yürü-
şü” həyata keçirmələrindən hamı xə-
bərdardır.

Bir sözlə, ABŞ–Fransa qarşılıqlı 
əlaqələrinin tarixi boyu siyasi fikir ayrı-
lıqlarını müşayiət edən fobiyaların döv-
ri xarakter daşıdığı məlumdur və bu, bir 
qayda olaraq, münasibətlərin kəskin-
ləşməsi ilə əlaqələndirilir. Demək olar 
ki, üç əsr ərzində yığılmış stereotiplə-
rin qarşılıqlı fondu müəyyən şəraitdə 
antipatiyaların yenilənməsi üçün əlavə 
amil olub və bu gün də belədir. Buna 
görə də, fransızların mütəmadi ola-
raq ABŞ barədə sərt fikirlər söyləməsi 
gözlənilməz sayılmamalıdır. ABŞ-ın da 
Niger siyasətinin Fransada qıcıq yarat-
ması yuxarıda qısa olaraq bəhs edilən 
tarixi aspektdə nəzərdən keçirilməlidir. 
Fransa, Le “Figaro” qəzetinin yazdığı-
na görə, Nigerin üsyançılarının demok-
ratik yolla seçilmiş prezident Mohamed 
Bazumun hakimiyyətinin bərpa etmə-

sinin vacib olduğunu bildirir. Mənbənin 
sözlərinə görə, prezident Emmanuel 
Makronun nöqteyi-nəzərindən Fransa-
nın nüfuzu, “xüsusilə demokratik ritori-
kası kontekstində” bundan asılıdır. 

Amerikalılar üçün regionda sabit-
lik prioritetdir və bununla bağlı rəsmi 
Vaşinqton müxtəlif səviyyələrdə bəya-
natlar səsləndirir. Beləliklə, ABŞ, “Le 
Figaro”ya görə, devrilmiş preziden-
tin səlahiyyətlərinin bərpasını tələb 
etməyi tədricən dayandırır və yalnız 
onun azad edilməsini və saxlanma 
şəraitinin dəyişdirilməsini tələb edir. 
Qəzetin mənbəsinin sözlərinə görə, 
Vaşinqtonun məqsədi hərbi bazalarını 
qorumaqdır. Onun fikrincə, ABŞ bunun 
üçün ölkədəki konstitusiya quruluşu-
nu qurban verə bilər. Eyni zamanda, 
Niger hərbçiləri cihadçılarla mübarizə 
aparmaq üçün ABŞ ordusunu ölkədə 
saxlaya bilər.

“Le Figaro” yazır ki, ABŞ üsyançılar 
arasında “öz adamının” olduğuna ina-
nır. Bu, hazırda Baş Qərargah rəisi tə-
yin olunan briqada generalı Musa Sa-
lau Barmudur. O, ABŞ-da təhsil alıb və 
Vaşinqtonla sıx əlaqə saxlayıb. Xanım 
Nuland məhz onunla görüşüb. Eyni za-
manda, qəzetin qeyd etdiyi kimi, gene-
ral hələ ABŞ-a qarşı “əlverişli münasi-
bət” nümayiş etdirməyib. 

Fransa da Nigerdə yalnız onun or-
dusuna qarşı düşmənçilik olmasından 
narazıdır, baxmayaraq ki, Afrika ölkə-
sindəki Paris və Vaşinqtonun kontin-
genti təxminən bərabərdir – müvafiq 
olaraq 1,5 min və 1,3 min nəfər. “ABŞ-
ın, digər müttəfiqlərimiz kimi, bizə 
zərbə vurmağa imkan vermək vərdişi 
var”, - deyə mənbə qəzetə bildirib. “Le 
Figaro” yazır ki, Fransa öz müstəmləkə 
keçmişinə və islamçı qruplarla müba-
rizə apara bilməməsinə görə mənfi qar-
şılanır. Qəzet qeyd edir ki, digər müttə-
fiqlər də Nigerdəki Fransa siyasətindən 
uzaqlaşır. Belə ki, Almaniya, Belçika və 
İtaliya qiyamçıların Fransa hərbçiləri ilə 
bağlı dediklərini şübhə altına almayıb.

Xatırladaq ki, Fransanın keçmiş 
müstəmləkəsi olan Niger, Qərb ölkələ-
rinin Saheldəki son müttəfiqlərindən 
biri olaraq qalırdı. Hərbi çevrilişdən 
sonra ölkədə Fransa kontingentinin 
mövcudluğuna etiraz aksiyaları keçi-
rilir. Hakimiyyəti ələ keçirən hərbçilər 
Parislə əməkdaşlıqdan imtina edirlər.

S . E L A Y ,   
“Xalq qəzeti”

Təl-Əvivdə 100 mindən  
çox insan nəyə etiraz edir?
Ali Məhkəməni zəiflədəcək və Netanyahunu gücləndirəcək məhkəmə islahatı

Təl-Əvivdə məhkəmə islahatlarına 
qarşı 103 min insan nümayişə çıxıb. 
“Times of Israel”in məlumatına 
görə, mitinqdən sonra etirazçılar 
Knessetin sədri Əmir Ohananın evinin 
yaxınlığındakı Yiqal Alon yolunu 
bağlayıblar. Aksiya zamanı bir etirazçı 
polis əməkdaşlarına tüstü bombası atıb.

İsraildə hökumətin məhkəmə isla-
hatlarına qarşı etirazlar aylardır davam 
edir. Qanun layihəsinin tərəfdarları 
onun hakimiyyət qolları arasında ta-
razlığı bərpa etdiyini, əleyhinə olanlar 
isə hökumətin səlahiyyətlərinə qoyulan 
məhdudiyyətləri aradan qaldırdığını 
deyirlər.

Artıq Binyamin Netanyahunun 
rəhbərlik etdiyi İsrail hökuməti keçən 
ay məhkəmə islahatlarının birinci qa-
nunu qəbul edib və bu qanun iyulun 
26-da qüvvəyə minib. Qanun Ali Məh-
kəmənin İsrail hökumətinin qərarları-
na yenidən baxmaq səlahiyyətlərinin 
məhdudlaşdırılmasını nəzərdə tutur. 
Yəni məhkəmə hökumətin qərarlarını 
"əsassız" kimi təsnif edərək ləğv etmək 
hüququndan məhrum edilıb. Təklif olu-
nan digər qanun layihələrinin də tədri-
cən qəbul olunacağı gözlənilir. Hələlik 
etirazlar buna mane olur. 

Bəs məhkəmə islahatlarında nələr 
nəzərdə tutulur  Birincisi, hökumət 
Ali Məhkəmənin qanunvericilik və icra 
hakimiyyətinin əleyhinə qərar vermək 
səlahiyyətlərini məhdudlaşdıran dəyi-
şikliklər istəyir. Ali Məhkəmənin Parla-
mentin qərarlarını ləğv edə bilməyəcə-
yini nəzərdə tutur. Bununla parlamentə 
Knesset  Ali Məhkəmənin qərarlarını 

61 səs çoxluğu 120-dən  ilə ləğv et-
mək səlahiyyəti verilmiş olur. İkinci tək-
lif isə ölkə konstitusiyası kimi fəaliyyət 
göstərən İsrailin Əsas Qanunları ilə 
bağlıdır. Məhkəmələr öz qərarlarının 
sosial nəticələrini daha geniş şəkildə 
nəzərdən keçirmək üçün tətbiq olunan 
qanundan kənara çıxa bilərlər. Yəni 

bütün qərarlar məhkəməyə tabedir.
Məhkəmə islahatı buna da son qoya-
caq.

 İslahatlar həmçinin Ali Məhkəmə 
hakimlərinin seçilmə qaydasını dəyişir 
və siyasətçilərə hakimlərin təyin edil-
məsində həlledici səlahiyyətlər verir. 
Hazırda  hakimlərin seçilməsi üzrə 
müstəqil panel onun tərkibində yer 
alan siyasətçilərdən və hakimlərdən 
təyinatlar barədə razılığa gəlməyi tələb 
edir. Yeni təklif hökumətə daha çox sə-
lahiyyət verməklə bunu dəyişdirir. 

İslahatın əleyhdarlarının fikrincə, 
məhkəmə sisteminin yenidən qurul-
masına dair Nazirlər Kabinetinin təklif 
etdiyi plan dövlətin demokratik əsas-
larını sarsıdır. Onların fikirincə, islahat 
Ali Məhkəməni zəiflədəcək və Netan-
yahunun üstünlük təşkil etdiyi Knes-
setə hakim təyinatları üzərində e ektiv 
nəzarət imkanı verəcək. Müxalifət Ne-
tanyahunun ona qarşı qaldırılan məh-
kəmə prosesini dondurmaq və ya ləğv 
etmək üçün təşəbbüsdən sui-istifadə 
edəcəyindən ehtiyat edir.  

Benyamin Netanyahunun rəhbərlik 
etdiyi hökumət isə əksinə, məhkəmə 
islahatlarının ölkədə siyasi sistemi 
daha da demokratikləşdirdiyi qənaə-
tindədir. Netanyahu İsraildəki "antide-

mokratik" məhkəmə islahatının tənqi-
dini rədd edib…

Bununla bağlı keçirdiyi  mətbuat 
konfranslarının birində  yerli iş adamları 
və iqtisadçılarının narahatlığına cavab 
verən Baş nazir Benyamin Netanyahu 
İsraildə məhkəmə islahatların n pis nə-
ticələrə səbəb olmayacağını əmin edib. 
Netanyahu bildirib ki, həqiqət bunun 
tam əksidir: “Bizim fəaliyyətimiz İsrail-
də demokratiyanın möhkəmlənməsinə 
və İsrail iqtisadiyyatının güclənməsinə 
yönəlib. Bu islahatlar İsraili dünyanın 
əksər ölkələrində olan hüquqi statusa 
və əvvəlki vəziyyətinə qaytaracaqlar”. 

Baş nazir Netanyahu İsraildə məh-
kəmə islahatlarının balanslaşdırılmış 
şəkildə həyata keçiriləcəyini açıqlayıb. 
Onun sözlərinə görə, İsrail hökuməti il-
kin plan üzrə islahat aparmayacaq və 
hakim təyinatı üzrə komissiyanın tərki-
binin dəyişdirilməsi üzərində işləyəcək. 
O deyib: “Məncə, biz qanunvericilik 
yaratmamalıyıq... Balans olmalıdır. Biz 
bunu bərpa etməyə çalışırıq”. Baş na-
zir islahatlar çərçivəsində ifrata varmaq 
istəmədiyini bildirib.

a  Ə ƏN İ ,  
“Xalq qəzeti”

Türkmənistan Rusiya Xarici İşlər Nazirliyinin İqtisadi Əməkdaşlıq 
Departamentinin direktoru Dimitri Biriçevskinin öz ölkəsinin Qazaxıstan və 
Özbəkistanla qaz ittifaqının genişləndirilməsinə icazə verən bəyanatından 
ciddi narahatdır. Bunu “Türkmənqaz” dövlət konserninin sədr müavini Myrad 
Arçayev deyib.

Xatırladaq ki, bu günlərdə həmin 
bəyanat bir sıra kütləvi informasiya 
vasitələrində yayılıb. Bu açıqlama 
Rusiya, Qazaxıstan və Özbəkistanın 
iştirakı ilə “üçlü qaz alyansı” ilə bağlı-
dır. Biriçevskin sözlərinə görə, Rusiya 
"qaz sahəsində üçtərəfli əməkdaşlığın 
genişləndirilməsi imkanlarını" istisna 
etmir və başqa dövlətlərin də buna ma-
raq göstərdiyini bildirir. 

Departament direktorunun açıqla-
ması Türkmənistanın ciddi narahat-
lığına səbəb olub. Bu barədə Myrad 
Arçayev deyib: “Cənab Biriçevskinin 
bəyanatı, ən azı, bir neçə sual doğu-
rur. Söhbət hansı “genişlənmə imkan-
larından” gedir, hansı “digər dövlətlər” 
onlara maraq göstərir  Prinsipcə, qaz 
sahəsində “üçtərəfli əməkdaşlığ”ın 
arxasında, nə dayanır  Rus diplomatın 
istifadə etdiyi ifadə bu suallara cavab 
vermir”. 

Arçayev öz şərhində qeyd edir ki, 
burada tam aydınlıq tələb olunur, çünki 
digər dövlətlərin, o cümlədən Türkmə-
nistanın maraqlarına toxunur. O xatır-
ladıb ki, Türkmənistan, Qazaxıstan, 

Özbəkistan və Çin uzun müddətdir 
ki, təbii qazın Orta Asiyadan Çin Xalq 
Respublikasına nəqli üzrə “açıq razı-
laşdırılmış həcmlər, şərtlər, iqtisadi və 
texniki parametrlərlə” əməkdaşlıq edir-
lər: “Boru kəmərini doldurmaq üçün 
başqa ölkələrdən qaz mənbələri və 
Çinə qaz tədarükü üçün Türkmənis-
tan–Çin qaz kəməri layihəsinin iştirak-
çılarının siyahısının genişləndirilməsi 
nəzərdə tutulmur. Türkmənistan çinli, 
özbək və qazax tərəfdaşları qarşısında 
götürdüyü öhdəliklərə ciddi əməl edir. 

Və qanuni olaraq qarşı tərəfdən də 
bunu gözləyir. O da aydındır ki, möv-
cud infrastrukturdan istifadə etməklə, 
razılaşdırılmış və rəsmiləşdirilmiş qaz 
tədarükü həcmlərində və sxemlərində 
hər hansı dəyişiklik istisnasız olaraq 
bütün iştirakçılar tərəfindən əvvəlcə-
dən razılaşdırılmalıdır”. 

Daha sonra Myrad Arçayev bildi-
rib ki, bununla belə, Türkmənistanla 
bu məsələ ilə bağlı məsləhətləşmələr 
aparılmayıb. Bu cür yanaşma Türk-
mənistan tərəfi üçün anlaşılmaz və 
qəbuledilməzdir və ölkəmiz tərəfindən 
beynəlxalq hüquq normalarına və qaz 
sahəsində təcrübəyə zidd hesab olu-
nur.

Göründüyü kimi, Rusiyanın bu ad-
dımı Türkmənistanın iqtisadi maraqla-
rına ziddir və yeni gərginliyin yaranma-
sına xidmət edir. O da məlum olub ki, 
Rusiya Federasiyasının təşəbbüsü ilə 
Xəzəryanı ölkələrin xarici işlər nazir-
lərinin görüşü olacaq. Türkmənistanın 
xarici işlər naziri Rəşid Meredov görü-
şün ilin sonunadək keçiriləcəyinə ümid 
etdiyini bildirib. O deyib: “Türkmənis-

tan əmindir ki, bu gün əsas vəzifə ilk 
növbədə Xəzər dənizinin hüquqi statu-
su haqqında Konvensiyada öz əksini 
tapmış əməkdaşlıq mexanizmlərindən 
maksimum istifadə etməkdir. Bu işin 
əlaqələndirilməsində əsas rol Xəzərya-
nı dövlətlərin xarici işlər nazirliklərinə 
həvalə edilib”.

Görüşdə bəzi problemli məsələlərin 
müzakirəsi də nəzərdə tutulur.

 Ə ƏN İ, 
“Xalq qəzeti”

Rusiya Türkmənistana  
yeni problem yaradır

Monqolustanda Türk tarixi 
abidələri tapılıb

Monqolustanda səfərdə olan Beynəlxalq Türk Akademiyasının prezidenti, 
akademik Şahin Mustafayev Arxanqay vadisində aparılan “Nomqon 2023” elmi 
arxeoloji ekspedisiyasının nəticələri ilə tanış olub.

Bu barədə Beynəlxalq Türk Akade-
miyasından məlumat verilib.

Bildirilib ki, ötən il Nomqon düzün-
də Beynəlxalq Türk Akademiyası və 
Monqolustan Elmlər Akademiyasının 
birgə apardığı elmi arxeoloji ekspedi-
siya nəticəsində Kutluk İlteriş Kağana 
həsr olunmuş kompleks aşkar edilib. 
Abidə kompleksi bütün xüsusiyyətlə-
rinə görə Bilge Kağan və Kültegin abi-
dələrinə bənzəyir.

Bundan əvvəl Beynəlxalq Türk  
Akademiyası Monqolustanda Şive-
et-ulan abidəsində arxeoloji qazıntı-
lar aparıb, 2016-cı ildə vadiyə xüsusi 
ekspedisiya təşkil edib. Kutluk xanları 
dövründə tikilmiş mərasim komplek-

sində abidə daşı və müxtəlif əşyalar 
aşkarlanaraq onların tarixləri müəyyən 
edilib. Mərasim kompleksi 2018-ci ildə 
mühafizə edilmək üçün hasara alınıb. 
Bu işlərin davamı olaraq 2019-cu ildə 
Nomqon qazıntılarına başlanılıb. Bu 
il aparılan qazıntılar nəticəsində Türk 
xaqanlığı dövrünə aid mühüm tapıntı-
lar aşkar edilib.

Şahin Mustafayev Nomqon komp-
leksindən 80 kilometr aralıda yerləşən 
Ötüken düzündəki Kültegin və Bilgə 
Kağan kompleksləri ilə də tanış olub, 
vaxtilə qədim Karakorim şəhərinin ol-
duğu yerə baş çəkib.

“Xalq qəzeti”
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“Şərqi Zəngəzur İqtisadi Rayonunda 1 saylı bərpa,  
tikinti və idarəetmə xidməti” publik hüquqi şəxs 

“Cəbrayıl rayonunun Horovlu kənd yaşayış məntəqəsində 2, 3, 4 və 5 otaqlı fərdi 
yaşayış evlərinin tikintisi” işlərinin satın alınması üçün

AÇIQ TENDER ELAN EDİR 
Tenderdə iştirak etmək istəyənlər aşağıdakı 

məbləğdə iştirak haqqını göstərilən hesaba köçür-
dükdən sonra Azərbaycan dilində tərtib olunmuş 
əsas şərtlər toplusunu Bakı şəhəri, 8 noyabr pros-
pekti Ağ şəhər ofis binasının 4-cü mərtəbəsində 
yerləşən “Şərqi əngəzur İqtisadi Rayonunda 1 
saylı Bərpa, Tikinti və İdarəetmə Xidməti”nin satın-
alma şöbəsindən əldə edə bilərlər.

Əlaqələndirici şəxs-satınalmalar şöbəsinin 
müdiri Emil Ağazadə və satınalmalar şöbəsinin baş 
məsləhətçisi aur İbrahimov.

E-mail: emil.aghazada shzbti.gov.az  zaur.
ibrahimov shzbti.gov.az

Tel: 994505060660   994512078998.
Tenderdə iştirak haqqı 1500,00  bir min beş 

yüz  manatdır. 
İştirak haqqı heç bir halda geri qaytarılmır.
Təşkilat - “Şərqi əngəzur İqtisadi Rayonunda 

1 saylı Bərpa, Tikinti və İdarəetmə Xidməti” Publik 
Hüquqi Şəxs

VÖEN: 5200287501
Bank-“KAPİTAL BANK” ASC-nin 28 May filialı
Kod- 200123
VÖEN- 9900003611 
M h- A 37NAB 01350100000000001944 
H h- A 31AIIB380300D9447648156112
S. .İ.F.T. : AIIBA 2X
İddiaçılar tenderdə iştirak üçün aşağıdakı 

sənədləri təqdim etməlidirlər:
Tender iştirakçıları tenderdə iştirak üçün aşağı-

dakı sənədləri təqdim etməlidirlər:
 tenderdə iştirak etmək üçün ərizə
 iştirak haqqının ödənilməsini təsdiq edən 

bank sənədi
 tender təklifi zərflərin açıldığı tarixdən sonra 

ən azı 70 bank günü ərzində qüvvədə olmalıdır
 tender təklifi dəyərinin 1 faizi həcmində bank 

təminatı təminatın qüvvədə olma müddəti tender 
təklifinin qüvvədə olma müddətindən 30 bank günü 
çox olmalıdır

 tender iştirakçısının tam adı, nizamnaməsi 
hüquqi şəxslər üçün  və qeydiyyatdan keçdiyi rek-

vizitləri
 malgöndərənin podratçının  işin icrası üçün 

müqavilə imzalayacağı subpodratçı barədə konkret 
subpodratçının adı göstərilməklə məlumatlar əlavə 
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 malgöndərənin podratçının  son bir ildəki 
əgər daha az müddət fəaliyyət göstərirsə, bütün 

fəaliyyəti dövründəki  maliyyə vəziyyəti barədə 
bank tərəfindən verilmiş arayış  tender elanından 
sonrakı tarixdə alınmış sənəd təqdim edilməlidir .

 Azərbaycan Respublikasında vergilərə və 
digər icbari ödənişlərə aid yerinə yetirilməsi vaxtı 
keçmiş öhdəliklərin, habelə son bir il ərzində fəa-
liyyətini dayandırdığı müddət nəzərə alınmadan  
vergi ödəyicisinin Azərbaycan Respublikasının Ver-
gi Məcəlləsi ilə müəyyən edilmiş vəzifələrinin yerinə 
yetirilməməsi hallarının mövcud olmaması barədə 
arayış  tender elanından sonrakı tarixdə alınmış 
sənəd təqdim edilməlidir .

 iddiaçının satınalma müqaviləsini bağlamaq 
səlahiyyətinin olması şəxsin səlahiyyətli olması 
barədə əmr təqdim edilməlidir

 öz əmlakından sərbəst və məhdudiyyətsiz 
istifadə etmək imkanı, habelə ödəmə qabiliyyəti 
olması barədə arayış  tender elanından sonrakı 
tarixdə alınmış sənəd təqdim edilməlidir .

 müflis elan olunmaması, əmlakı üzərinə həbs 
qoyulmaması, ödənişə yönəlmiş girovun olmaması, 
məhkəmənin qərarı ilə kommersiya fəaliyyəti da-
yandırılmış şəxs olmaması barədə arayış  tender 
elanından sonrakı tarixdə alınmış sənəd təqdim 
edilməlidir .

 satınalma prosedurlarının başlanmasından 
əvvəlki 5 il ərzində özlərinin, habelə işlərini idarə 
edənlərin, qulluqçularının peşəkar fəaliyyətləri, 
yaxud satınalma müqaviləsinin bağlanması üçün 
ixtisas göstəricilərini yanlış göstərmələri ilə əlaqə-
dar cinayətə görə məhkum olunmaması, yaxud on-
ların müvafiq peşə fəaliyyətləri ilə məşğul olmasının 
məhkəmə qaydasında qadağan edilməməsi barədə 
arayış  tender elanından sonrakı tarixdə alınmış 
sənəd təqdim edilməlidir .

 müvafiq sahibkarlıq fəaliyyəti növünün həyata 
keçirilməsi və ya müəyyən hərəkətlərin yerinə yeti-
rilməsi üçün müvafiq lisenziyaya və ya icazəyə ma-
lik olması və onun əsasında həyata keçirilməsinə 
icazə verilən işlərin siyahısı

 malgöndərənin podratçının  son bir ildəki 
fəaliyyəti haqqında vergi orqanları tərəfindən təsdiq 
edilmiş maliyyə hesabatının surəti vergi orqanının 
rəsmi blankında və ya elektron sənədin notarial 
qaydada təsdiqlənmiş surəti təqdim edilməlidir

 kənar audit tərəfindən tərtib olunmuş son bir 
ildəki audit hesabatları

 baş podratçı kimi son yeddi il 2016-cı il yan-
varın 1-dən 2022-ci il dekabrın 31-dək  ərzində 
ümumi məbləği 30 otuz  milyon manatdan az ol-
mayan, müraciət edənin isə ən azı 10 on  milyon 
manat olan müraciət edən müqaviləni birgə müəs-
sisənin üzvü kimi icra etmişdirsə  və oxşar işi əhatə 
edən oxşarlıq: layihə və texniki spesifikasiyalarda 
təsvir edilən fiziki ölçüyə, mürəkkəbliyə, metodlara, 
texnologiyaya və digər xüsusiyyətlərə əsaslanma-
lıdır  ən azı 2 iki  sifarişi qənaətbəxş şəkildə icra 
etməsi haqqında məlumat və istismara icazə aktları 
təqdim edilməlidir

 son yeddi il 2016-cı il yanvarın 1-dən 2022-ci 
il dekabrın 31-dək  ərzində tikinti- quraşdırma işləri 
üzrə ən azı 30 otuz  milyon manat dövriyyə tələb 
olunur, həmçinin TMV-nin 1.6-cı bəndində tələb olu-
nan digər sənədlər. 

Q e y d - tenderdə iştirak üçün iki və ya daha artıq 
tərəfdaş şirkətdən ibarət birgə müəssisə yaratdıq-
da, TMV-nin 1-ci və 2-ci bəndlərində tələb olunan 
sənədlər hər bir şirkət üçün ayrılıqda təqdim edil-
məlidir.

İddiaçılar tenderdə iştirak üçün yuxarıda göstə-
rilən sənədləri tender təklifi və bank təminatı istisna 
olmaqla  1 sentyabr 2023-cü il saat 10.00-a, ten-
der təklifi və bank təminatını isə möhürlənmiş ikiqat 
zərfdə 11 sentyabr 2023-cü il saat 17.00-a qədər 
Bakı şəhəri, 8 noyabr prospekti, Ağ şəhər ofis bina-
sının 4-cü mərtəbəsində yerləşən “Şərqi əngəzur 
İqtisadi Rayonunda 1 saylı Bərpa, Tikinti və İdarəet-
mə Xidməti”nin satınalma şöbəsinə təqdim etməli-
dirlər. Göstərilən vaxtdan gec təqdim olunan zərflər 
açılmadan geri qaytarılacaqdır. 

Tender iştirakçılarının təklifləri Bakı şəhəri, 
8 noyabr prospekti, Ağ şəhər ofis binasının 4-cü 
mərtəbəsində yerləşən “Şərqi əngəzur İqtisa-
di Rayonunda 1 saylı Bərpa, Tikinti və İdarəetmə 
Xidmətində 12 sentyabr 2023-cü il saat 10.00-da 
açılacaqdır.

Tender iştirakçılarının səlahiyyətli nümayən-
dələri zərflərin açılışında iştirak edə bilərlər.

e e  i i a
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Mənəvi xəzinə inciləri

il l i  ə fəlsəfə d  
hi  də i  də  li v 

və if hi l  d c l  i  
i    

lu öndərin 
100 illiyinə həsr 
olunan nəşrdə 
elmi dəlillər-
lə göstərilir ki, 
Azərbaycan folk-
lorşünaslığında 
müşahidə edilən 
keyfiyyətcə yeni 
mərhələ məhz 
1970-ci illərdə 

milli-mənəvi dəyərlərə arxa və dayaq 
olan Ümummilli lider Heydər Əliyevin 
adı ilə sıx bağlıdır.  Dahi rəhbər  möh-
kəm iradəsi, əzmi və təşəbbüskarlığı 
ilə milli mədəni irsin öyrənilməsinin 
optimal yollarını tapır, onun tədqiqi və 
təbliği işini ən yüksək səviyyədə təşkil 
etməyi bacarırdı. Onun şəxsi nüfuzu 
və istedadı sayəsində şifahi xalq ya-
radıcılığının öyrənilməsi böyük uğurla 
davam etdirilir, ona gənc nəslin tər-
biyəsi, sovet insanının mənəviyyatının 
yüksəldilməsi, mədəni irsin qorunması 
və s. adlar verilərək, ideoloji zərbələrin 
mümkün dairəsindən çıxarılırdı. Bütün 
bunlar kitabda dərin və əhatəli əksini 
tapıb.

Tədqiqatın əsas məqsədi Azər-
baycan folklorunun toplanması, qo-
runması və öyrənilməsinə daim qayğı 
göstərmiş  lu öndərin xidmətlərini 
sistemli şəkildə araşdırmaq və folklor-
şünaslığın elmi dövriyyəsinə daxil et-
məkdir. Müəllifin bu yöndə çalışmaları 
uğurlu alınıb, ciddi elmi mənbə ərsəyə 
gəlib.   

***

l l s li  ə  əfə -
v  v  i l i v -
hidlə i  d i lə  l  s lə i və 

əsəllə  i  s s l  lə 
li  illi- ə əvi də ə lə  sis -

i i i  i  s  l  l  
d c l  l s  ə i i  

əd i i və ə li i d  əhə-
i ə  əs  di    

Müəllifin tər-
tib etdiyi kitabda, 
əsasən, Naxçı-
van Muxtar Res-
publikası əra-
zisində işlənən 
paremioloji va-
hidlər toplanıb. 
Alim paremioloji 
vahidlərin mil-
li-mənəvi dəyər-
lər sistemimizdəki yerini elmi izahla 
və tutarlı faktlarla diqqətə çatdırır,  
həmçinin paremioloji vahidlərlə bağ-
lı görkəmli alimlərin fikirlərinə istinad 
edir, qədim və müasir xalq deyimləri, 
atalar sözləri, məsəllər barədə məlu-
mat verir, dilimizdə işlənmə tezliyi ilə 
bağlı məqamlara diqqət çəkir.

Kitabın “Xalq arasında ən çox iş-
lədilən deyimlər” bölməsində  tez-tez 
rastlaşdığımız, əksəriyyəti gündəlik 
məişətdə geniş istifadə olunan de-
yimlər təqdim edilmişdir. Deyimlər əlif-
ba   qaydasına əməl olunmaqla a-dan 
z-yə doğru sıralanmışdır. əngin et-
no-mədəni materialın yaddaşlardan 
toplanması, tərtibi, təsnifi, tədqiqi və 
nəşri xalqın dünyagörüşünün aşkara 
çıxarılmasına xidmət edir. 

Ə  ƏLİ ,  
“Xalq qəzeti” 

i i l   

 

Siz kimsiniz, cənab Oppenheymer?
Ondan bəhs edən filmə baxdıqdan sonra düşüncələr

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Bəri başdan deyək ki, film mükəm-
məldir. Əlbəttə, kino mütəxəssisi olma-
dığımız üçün bu mükəmməlliyi sırf fil-
moqrafiya nöqteyi-nəzərdən bildirmirik. 
Buna mütəxəssislərin qiymət verməsi 
daha doğru olar. Hər halda, onların da 
müsbət mənada fərqləndirəcəkləri çox 
məziyyətlərin olduğuna inanırıq. Yalnız 
onu bildirək ki, 100 milyon dollarlıq büd-
cəyə malik ekran əsəri indiyədək 649 
milyon dollar gəlir gətirib. Ancaq biz bu 
yazıda daha çox dünyada, kifayət qə-
dər, böyük izləyici auditoriyası toplamış 
trillerin verdiyi mesajlara diqqət yetirə-
cəyik.

Filmdəki Culius Robert Oppenhey-
mer idealistdir. O, öz əməyinin bəşəriy-
yət üçün faydalı olduğuna sidqi-ürəklə 
inanır. İstər-istəməz sual yaranır: necə 
ola bilər ki, atom bombası kimi insanlı-
ğın məhvinə yönəlmiş silahı ixtira edən 
şəxs faydalı iş gördüyünə inansın  
Yəqin, çoxlarınız düşünər ki, o xəstə-
dir, şizofrendir. Xeyr, elə deyil. Sadəcə, 
o dövrün hadisələrinə diqqət yetirəndə 
görürsən ki, Oppenheymer heç də za-
manə adamı deyil. Nəzərə alaq ki, bu 
fikrə məhz ABŞ istehsalı olan bir filmə 
nəzərən gəlirik. 

O filmə ki, orada Birləşmiş Ştatla-
rın o zamankı Prezidenti Harri Trumen 
atom bombasının Yaponiyaya – Xiro-
sima və Naqasakiyə atılmasından və 
bunun ABŞ cəmiyyətində böyük uğur 
kimi qiymətləndirilməsindən sonra Op-
penheymeri şəxsən, böyük ehtiramla 
qəbul edir. Alim dövlət başçısına özünü 
əli qana batmış insan kimi hiss etdiyini 
bildirəndə ikinci sanki şok yaşayır. An-
caq Trumen bunadək də təəccüblənir. 

Məsələn, Prezident Oppenhey-
merdən atom bombasının sınağının 
keçirildiyi Los Almosun sonrakı aqibə-
tinin necə olacağını soruşanda, alim 
belə deyir: Oranı hindulara qaytarın. 
Həqiqətən, cavab gözlənilməzdir. O an-
lamda ki, film atom bombasının ixtirası 

və tətbiqi ilə insanlığın ilkin halına qa-
yıtması mesajını verir. Axı, ilkin halında 
Amerika qitəsi hinduların olub. 

Bəli, atom bombasının Yaponiyaya 
atılmasından sonra Oppenheymer də-
rin sarsıntı keçirir. Ancaq bu hiss heç 
də hadisənin doğurduğu dəhşətli qırğı-
na görə deyil. Əslində, alimin şüb hələri 
daha əvvəldən yaranır. Çünki dediyimiz 
kimi, bombanı ixtira edərkən, sidqi-ürək-
lə inanırdı ki, gördüyü iş faydalıdır, 
mütərəqqidir. Axı, nüvə silahının hazır-
lanması müddətində alman faşizmi hələ 
məğlub edilməmişdi. Oppenheymer isə 
super silahı bəşəriyyətin nasizm kimi 
bəlaların bir daha təkrarlanmamasına 
yönələn müqavimət olaraq görürdü. 
Hesab edirdi ki, kəşfi, bütövlükdə, in-
sanlığın rifahı naminədir. Elə ona görə 
Almaniyanın məğlubiyyətindən sonra 
müqavimətini davam etdirən Yaponiya 
təhlükəsi fonunda keçirilmiş və 1945-
ci il iyulun 17-dən avqustun 2-dək da-
vam etmiş Potsdam Konfransı zamanı 
Trumenin yeni ixtira barədə SSRİ lide-
ri Stalini məlumatlandıracağına ümid 
bəsləyir. Əlbəttə, Trumen bu barədə 
Sovetlər Birliyinin rəhbərinə bir kəlmə 
belə demir. Oppenheymerin sadəlövh-
lüyü də elə bundadır. Beləliklə, faşizm 
kimi təhlükəli meyillərdən dünyanı xilas 

etmək uğrunda çalışdığını hesab edən 
alimin ilk xəyalqırıqlığı yaşanır. 

Oppenheymer hesab edirdi ki, atom 
bombası, bütövlükdə, bəşəriyyətə məx-
sus olmalıdır. Alim ondan istifadənin 
beynəlxalq aləmin müştərək qərarı 
olacağını düşünür. Özü üçün hesab-
lamalar aparır və bu qənaətə gəlir ki, 
müharibə nəticəsində çoxsayda insa-
nın məhvindənsə, atom bombasından 
istifadə ilə bəlli sayda kütlənin həyatını 
itirməsi daha yaxşıdır. Ancaq görür ki, 
Birləşmiş Ştatlar kəşfi qlobal rəqabət 
üçün vasitəyə çevirir. Onun Trumenə 
hiddətli cavabı elə buna görədir. Tru-
menin əsəbləşməsi də maraqlıdır. Təx-
minən belə: bombanı siz hazırladınız, 
onu atmaq əmrini mən verdim. Əli qana 

batan varsa, siz yox, mənəm. 
Əlbəttə, ABŞ-ın o zamankı dövlət 

başçısının Oppenheymerlə görüşdən 
sonra köməkçisinə dediyi söz də ma-
raqlıdır: Bu ağlağanı Oppenhaymeri 
nəzərdə tutur – red.  bir daha mənim 
yanıma buraxmayın  Belə də olur: Op-
penheymer bir daha Trumenlə qarşı-
laşmır. Əslində, heç qarşılaşmalı da 
deyildi. Çünki alim prinsip etibarilə o 
zamankı ABŞ cəmiyyətinin əhval-ruhiy-
yəsinə tam zidd adam idi. 

Əhval-ruhiyyəyə gəldikdə isə demə-
liyik ki, həmin dönəm SSRİ-də hansı 
proseslər yaşanırdısa, Birləşmiş Ştat-
larda da eynisi baş verirdi. Əgər birin-
cidə Qərbin casuslarının axtarışı gedir-
disə, ikincidə də SSRİ-yə işləyənlərin, 
belə demək mümkünsə, ovu həyata 
keçirilirdi. Trumenin yanında, özünü 
yaxşı aparmayan, konyukturadan kə-
nara çıxan Oppenheymer də özünü 
hədəfə gətirirdi. Axı, böyük iş görən-
ləri hər zaman kiçik gözügötürməyən-
lər olur. Atom bombasının ixtiraçısı da 
qeyri-standart fikirləri ilə bu aqibətdən 
sığortalanmamışdı. Əksinə, onu, necə 
deyərlər, məhşər ayağına çəkmək üçün 
əsaslar verirdi. Məsələn, filmdəki təsvir-
də Oppenheymerin ilk əsası elə Prezi-
dent Trumenlə görüşdə verdiyi məlum 
olur. Alim dövlət başçısına Birləşmiş 
Ştatların atom bombasını, bir növ, inhi-
sara götürməsinin düzgün addım olma-
dığını bildirir. O deyir ki, belə yanaşma 
dünyada sürətli silahlanmaya gətirəcək. 
Üstəlik, o, SSRİ-də güclü fiziklərin ol-
duğuna diqqət çəkərək bildirir ki, ölkə 
ABŞ-a qarşılıq öz atom bombasını ixtira 
edəcək. Ancaq Trumen alimin bu fikir-
lərinə tam etinasız yanaşır, əhəmiyyət 
vermir. Qəti şəkildə inanır ki, SSRİ-də 
heç vaxt atom bombası ola bilməz. Əl-
bəttə, Prezident yanılır. Ancaq yanlışlıq 
bu mövzuda onunla söhbət açan Op-
penheymerə baha başa gəlir. Əlbəttə, 
dünyaya da. İkinci Dünya müharibə-
sindən sonra “soyuq müharibə” bəlası 
yaşanır…

Bəli, həmin vaxt ölkəsində böyük 
nüfuz sahibi olan Oppenheymer qısa 
müddətdə müəyyən dairələrdə az qala, 
xalq düşməni – SSRİ casusu kimi xarak-
terizə edilməyə başlanır. Bildirdiyimiz 
kimi, alimin dilinə yiyə dura bilməməsi 
onun bədxahlarını hərəkətə keçirir. Bəs, 
o, dilinə yiyə durmamaq baxımından 
başqa nə edirdi  Filmdə həmin səh-
nələrdən biri “soyuq müharibə” reallığı 
fonunda, kifayət qədər, gözəl təqdim 
edilir. Oppenheymer çıxışlarının birində 
bildirir: ABŞ-la SSRİ bir bankaya salın-
mış iki xərçəngdir. Onlardan hansınınsa 
birinin o birini öldürməyi onun özünün 
də məhvi hesabına başa gələcək. 

Bu fikirlər bəs edir ki, atom silahı 
ixtiraçısı ABŞ-ın siyasi dairələrində və 
elmi çevrələrində qəhrəmandan anti-
poda çevrilsin. O, sanki bir andaca SS-
Rİ-dəki məşhur dissidentlərin aqibətinə 
yaşamaq təhlükəsi ilə üzləşir. Filmdə 
bu aqibətin kulminasiya nöqtəsi kimi, 
Oppenheymerlə Albert Eynşteynin 
söhbəti təsvir edilir. Eynşteyn nasist  
Almaniyasından canını qurtarıb ABŞ-
da yaşayırdı. O, Oppenheymerə Bir-
ləşmiş Ştatlardan üz döndərməyi təklif 
edir, lakin ikinci bununla razılaşmır və 
haqsızlıqlara qarşı mübarizə aparır. 

Əslində, filmdəki ayrı-ayrı fraqment-
lərə diqqət yetirəndə görünür ki, ABŞ-ın 
atom bombasının ixtiraçısı heç də mü-
barizə aparmır. Özünü ixtirasına görə 
günahkar saydığından, sanki susqun-
luğu ilə ona veriləcək cəzanı gözləyir 
ki, ədalət yerini tutsun. Ədalət isə atom 
bombası nəticəsində həyatını itirmiş 
minlərlə yaponun ah-naləsi idi. Hər hal-
da, Oppenheymer belə hesab edirdi. Ta-
rixə də diqqət yetirəndə görürük ki, Ya-
poniyanın İkinci dünya müharibəsində 
təslim olması heç də ABŞ-ın Xirosima 
və Naqasakiyə atdığı atom bombasına 
görə deyildi. İmperiya rəhbərliyi hələ 
avqustun ilk günlərində təslim olmağı 
düşünürdü. Çünki SSRİ Mancuriya cə-
bhəsində yaponların əsas qüvvələrini 

məğlubiyyətə uğratmışdı. Yəni, Birləş-
miş Ştatlar Yaponiyaya atom bombası 
atmaya da bilərdi. Amma bunu etdi. 

Oppenheymer ədalətsiz ittihamlara 
uğrayacağı ədalətsizliyi ölkəsinin onun 
zehni sahəsində etdiyi ədalətsizliyin 
yanında heç nə sayır və tam müqa-
vimətsiz dayanır. Bu dolaşıq və psixoloji 
sarsıntı mühitində yalnız həyat yoldaşı 
ona mübarizə aparmağı təlqin edir. Mü-
barizə aparmağı, SSRİ-nin xeyrinə ca-
susluq etmədiyini sübuta yetirməyi. 

Bəli, film Oppenheymer üçün nikbin 
sonluqla bitir. Nikbin sonluğu doğuran 
isə yenə ABŞ cəmiyyətinin düşüncə-
sidir. Axı kommunizm təhlükəsinin in-
sanları zombiləşdirdiyi bir zamanda 
söylənilən fikrin cinayət sayılmasının 
qeyri-mümkünlüyü, şəxsi düşüncənin 
məhsulu olduğu reallığının nəzərə alın-
ması da əsasdır. İnsan düşüncəsinə 
görə mühakimə olunmamalıdır. Ola 
bilər, Amerika cəmiyyətini kommunizm-
lə mübarizədə qalib edən də elə məhz 
bu deyim oldu. 

Kommunizm quruluşunun düşünən-
ləri repressiyalardan canlarını qurtar-
maq, özlərini təsdiqləmək üçün Birləş-
miş Ştatlara axın etdilər. Öz vətənlərində 
xain kimi qarşılanan bu adamlar, əslin-
də, SSRİ-dən beyin axınının yaranma-
sına səbəb oldu. Nəticə isə məlumdur: 
Sovetlər Birliyi süquta uğradı. 

Bəli. Oppenheymer düşüncəsinə 
görə, linç olma təhlükəsindən xilas 
oldu. Daha doğrusu, ictimaiyyət bütün 
o zamankı kommunist xoflu ehkamla-
ra rəğmən, özündə güc taparaq, onun 
müdafiəsinə qalxdı və uğur qazandı. 
Birləşmiş Ştatlar cəmiyyəti Eynşteynin 
filmdə Oppenhaymerə məsləhətindəki 
qaçıb canını qurtarmalı olan toplu-
ma çevrilməkdən yan keçir. Görünür, 
Amerika kinemotoqrafı “Oppenhey-
mer”i ərsəyə gətirməklə, həm də bu 
mesajı vermiş oldu. Nəzərə alaq ki, 
Oppenheymerə bəraət, həm də, ABŞ-
ın Yaponiyaya atdığı atom bombasına 
bəraət kimi diqqət çəkməkdədir. 

Əlbəttə, demək olmaz ki, haqqında 
söz açdığımız bəraət mütləqdir. Hər hal-
da, filmin ideoloji motivi var. O motivdə 
Oppenheymeri linçə məruz qoymayan, 
onu damğalamaqdan daşınan toplum 
necə olsa da, uduşludur. Amma bunu 
da soruşaq: atom bombasının necə 
böyük fəlakət olduğunu hiss edən ABŞ 
sonrakı illərdə nələr etdi  O, dünyaya 
münasibətdə ədalətli mövqe tutdumu  
Xeyr  Bəs, indi necə  Yəqin, dəyərli 
oxucularımız da bilirlər ki, sualımız tam 
ritorikdir. Görünən dağa bələd çi lazım 
deyil. 

Əvəz R Ə O ,  
“Xalq qəzeti”
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Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidrome-
teorologiya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən v s-

 1 -də d  və  d s d  əsasən 
yağmursuz keçəcək. Gecə və səhər zəif duman olacaq. 
Cənub-şərq küləyi əsəcək. Gecə 23-28 , gündüz 35-40  
isti olacaq. Abşeronun temperaturu: Şimal çimərliklə-
rində: Sumqayıt, Novxanı, Pirşağı, Nardaran, Bilgəh, 

aqulba  26-27 , Cənub çimərliklərində: Türkan, Höv-
san, Sahil, Şıx  28-29  isti olacaq. 

Azərbaycanın rayonlarında əsasən yağmursuz 
keçəcək. Lakin gündüz bəzi dağlıq ərazilərdə qısa-
müddətli yağış yağacağı, şimşək çaxacağı gözlənilir. 
Ayrı-ayrı yerlərdə leysan xarakterli olacağı, dolu düşə-
cəyi ehtimalı var. Gecə və səhər bəzi rayonlarda duman 
olacaq. Şərq küləyi əsəcək. Havanın temperaturu gecə 
23-27 , gündüz 35-40 , bəzi yerlərdə 41-42 , dağlarda 
gecə 18-23 , gündüz 28-33  isti olacaq.

 A O ,  
“Xalq qəzeti”

Əflatun Amaşov, Bəxtiyar Əliyev 
və Bahadur İmanquliyev “Azərbay-
can Neft Təsərrüfatı” jurnalının xü-
susi müxbiri, tələbə yoldaşları Akif  
Əhmədgilə qayınanası 

 

vəfatından kədərləndiklərini bildi-
rir və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

“Xalq qəzeti”nin kollektivi keçmiş 
iş yoldaşları İsaq Əmənullayevə qar-
daşı

 

vəfatından kədərləndiyini bildirir 
və dərin hüznlə başsağlığı verir.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

( 1) -1 -

“Telegram” pulsuz 
funksiyanı işə salıb

“ ele a ”  ial ə ə ə i 
ə ə  z e e e i ə e-

a ələ i  l z a la a  -
i a  ə ələli ə il ə tət iq 

et ə ə a la
Bu barədə “Telegram” kanalında 

messencerin əsasını qoyan Pavel 
Durov deyib.

Məlum olduğu kimi, “Telegram” 
yalnız ödənişli “Telegram premium”a 
abunəsi olanlar üçün iyul ayında pay-
laşmaq imkanını işə salıb. Eyni za-
manda, digər istifadəçilər abunə sahib-
lərinin hekayəsinə baxa və şərh verə 
bilərlər.

P. Durov bildirib: “Bu gün dünən 
-müəllif  bütün istifadəçilər üçün he-
kayələrin mərhələli şəkildə tətbiq edil-
məsi “Telegram” tarixində bu yeni mər-
hələnin başlanğıcını əks etdirir”.

A tə  NƏCƏ O A,  “Xalq qəzeti” 

2 ayaqla  
yeriyən robot
i i  “ ie  telli e e” 

i əti i l  a a a a 
e i ilə  a i İ tel-

le t a a “GR ” a -
i  t  təq i  e i   a ə ə 
“ te  C i a i  t” qə-
zeti əl at a

Bildirilir ki, şirkət robotun kütləvi 
istehsalına 2023-cü ilin sonuna qədər 
başlamağı planlaşdırır. “GR-1” hu-
manoid robotu 2 ayaq üzərində 5 km 
saat sürətlə hərəkət etmək qabiliyyə-
tinə malikdir. 2019-cu ildən bəri inkişaf 
mərhələsində olan robotu tərtibatçılar 
iki ayaqla yeridə biliblər.

“Fourier” şirkətinin təsisçisi və baş 
direktoru Aleks Qu bildirib: “Biz onu ilk 
dəfə ayaq üstə dayandığını və təkbaşı-
na yeridiyini görəndə bu, bütün mühən-
dislərimiz üçün böyük sevincə səbəb 
oldu. Bu, yeni doğulmuş körpənin ilk 
addımlarını görməyə bənzəyirdi”.

Onun sözlərinə görə, robotdan yaş-
lılara qulluq və qonaqları qəbul etmək 
məqsədilə də istifadə etmək mümkün 
olacaq.
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“İnstagram” yenilikləri
İstifadəçi təcrübəsini yaxşılaşdırmaq üçün davamlı olaraq yeniliklər 

edən “İnstagram” tətbiqə bəzi yeniliklər edəcəyini açıqlayıb. Bu yeniliklər  
istifadəçilərə musiqi, fotoşəkil və videolar vasitəsilə bir-biri ilə daha yaxşı 
əlaqə saxlamağa imkan verəcək. Bu xüsusiyyətlər hansılardır?

1  l l  s l  si i əl və 
ə   l c
Instagram məşhur müğənni və bəstə-

kar Olivia Rodrigo ilə əməkdaşlıq edərək 
istifadəçilərə videolarında bəstəkarın 
mahnılarından istifadə etməyə imkan ya-
radacaq. Qeyd edək ki, bu xüsusiyyət za-

manla hamı üçün əlçatan olacaq.
 l l d  is if də i s   

 əfə də   is if di ə i ədə  c
Bildiyiniz kimi, “İnstagram”da 2 nəfər 

eyni məzmunu paylaşa bilər. Yeni funksi-
ya sayəsində artıq 4 nəfər eyni anda bir-
likdə paylaşım edə biləcək. 

 dd s  f si s  ə il-
lə di iləcə

“İnstagram”ın son zamanlar elan et-
diyi funksiya “Add Yours” stikerləri olub. 
Məzmun yaradıcıları bu stikerlərin köməyi 
ilə paylaşdıqları videoları öz postlarında 
önə çıxara biləcəklər. Bu yolla digər istifa-
dəçilər də bu paylaşımları görə biləcəklər. 
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Mərakeşdə 50,4 dərəcə isti

Bu günlərdə dünyanın çox yerində insanlar anomal istilərdən əziyyət 
çəkirlər. Belə ölkələrdən biri də Afrikanın şimalında yerləşən Mərakeşdir. 
Dünən bu ölkədə yeni yüksək tem-

peratur rekordu qeydə alınıb. Mərakeşin 
Baş Meteorologiya İdarəsinin məlumatı-
na əsasən, ölkənin cənubundakı Aqadir 
stansiyasında havanın temperaturu Selsi 
üzrə 50,4 dərəcəyə çatıb. Qeyri-adi istilə-
rin ölkədə törətdiyi fəsadlarla bağlı məlu-

mat verilməyib.
Xəbərdə o da bildirilib ki, bu, Mərakeş-

də meteoroloji ölçmələr tarixində ən yük-
sək göstəricidir.

Ce a  CƏ ƏRLİ, “Xalq qəzeti”

Napoleon zabitinin möhürü
Rusiya Elmlər Akademiyasının Arxeologiya İnstitutunun əməkdaşları 

Moskva vilayətinin Vereya şəhərində aparılan qazıntılar zamanı Napoleon 
ordusunun zabitinə məxsus artefakt - möhür tapıblar.

Misdən hazırlanmış möhürdə əlində 
bıçaq tutmuş hərbçi təsvir olunub. Mö-
hürün üzərində D, L,v, G latın hərfləri 
həkk olunub. Arxiv sənədlərinə baxış 
təsdiq edir ki, möhür 1812-ci il Fran-
sa-Rusiya müharibəsinin iştirakçısı, 
6-cı Vestfaliya xətt alayının zabiti Lui 
von Gadenştedin olub. O, 1812 - ci ildə 
Vereyanı  rus ordusunun generalı İvan 
Doroxovun fransızlardan azad etdiyi 
zaman əsir alınıb, sonralar sağ-salamat 
vətəninə qayıdıb. Onun şəxsi möhürü 
isə 200 ildən çox torpaq altında tarixi 
dəlil kimi qalıb.

Rusiya Elmlər Akademiyasının 
Arxeologiya İnstitutunun direktor müa-
vini Asya Enqovatova deyir ki, arxeoloji 
qazıntılar zamanı tapılan minlərlə arte-

fakt  arasında elə gözlənilməz, xüsüsi 
diqqətə layiq olana rast gəlinir ki, bu ta-
pıntı insanlarda o dövrün dolğun mən-
zərəsini göz önündə canlandırmağa 
imkan yaradır.

 UR ANƏLİ ,  
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Bir inci saflığı varsa da suda…
İnsan bədəninin 75 faizini sudan 

ibarət edən Allah insanı elə yaradıb 
ki, ona nə vaxt, nə qədər su lazım 
olduğunu yaxşı bilir. Bədəndə su itkisi 
baş verən zaman orqanizmdə susuzluq 
hissi oyanır və beləcə su qəbul edilir.

İnsan susuzluq hissini yatıracaq 
miqdarda su içməlidir, çünki artıq 
içilən su belə zəhər ola bilər. Çox 
miqdarda suyun birnəfəsə içilməsi 
beyin üçün çox ziyandır, hətta beyin 
hüceyrələrinin ödeminə səbəb ola 
bilər, buna görə də həkimlər suyun 
gün ərzində tez-tez, hər dəfə  az miq-
darda içilməsini məsləhət görürlər.

“The Dependent” xəbər verir ki, 
ABŞ-ın İndiana ştatında 35 yaşlı qa-
dın 20 dəqiqə ərzində 2 litr su içən-
dən sonra huşunu itirib. Həkimlər çox 
çalışsalar da, onun həyatını xilas edə 
bilməyiblər.

Hadisədən bir qədər öncə o, ailə-
si ilə birgə Amerikanın Friman gölü-
nün ətrafında dincələrkən havanın 
çox isti olmasından gileylənib, çox su 
içib və içmiş olduğu həddindən artıq 
su beyin ödeminə və qan dövranının 
dayanmasına səbəb olub.

Bu xəbəri oxuyarkən təbabət elm-
lərini dərindən bilən dahi Nizaminin 
müdrik kəlamını xatırladım: 

i  i i a  va a a a,
A t q i ilə ə ə  ve i   a
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Parataekvondoçumuzun bürünc medalı
Niderlandın Rotterdam 

şəhərində keçirilən Avropa 
paralimpiya çempionatında 
komandamız daha bir medal 
qazanıb. 

Bu dəfə Azərbaycan parataekvon-
doçusu Sabir eynalov 58 kq çəki 
dərəcəsində 3-cü yer uğrunda qarşı-
laşmada qalib gələrək fəxri kürsüyə 
qalxıb.

Qeyd edək ki, daha əvvəl Azər-
baycan paracüdoçuları Şəhanə 
Hacıyeva 48 kq  və Xanım Hüseyno-
va 70 kq  Avropa çempionatının qızıl 
medalını qazanıblar. İlham əkiyev 

90 kq , Dürsədəf Kərimova 70 kq  və Namiq Abaslı 73 kq  gümüş, İsmayıl 
Muradov 60 kq  və Xatirə İsmiyeva 70 kq  isə bürünc medala sahib olublar.

Şahmatçılarımız: 1 qələbə 1 heç-heçə 
Niderlandın Eyndhoven şəhərində yeniyetmələrin Ümumdünya Şahmat 

Olimpiadasına Azərbaycan millisi qələbə ilə start verib. 

İlk turda Paraqvay təmsil-
çilərini 4-0 məğlub edən yığ-
mamız 2-ci turda “Qazaxıstan 
2” komandası ilə heç-heçə oy-
nayıb. 

Qeyd edək ki, Azərbaycan 
komandasında Read Səmədov, 
Xaqan Əhməd, Cahandar Aza-
dəliyev və Nərmin  Abdinova 
çıxış edir. Komandanın kapitanı 
Fərid Abbasovdur.

Yarışda 47 ölkədən 63 ko-
manda mübarizə aparır.

İspaniya millisi Bakıda qalib olub
Bakı İdman Sarayında 17 yaşadək həndbolçu qızların Avropa çempionatına 

yekun vurulub. Yarışın son günündə həlledici oyunlar keçirilib.

Sonuncu gün 7-8-ci yerlər uğrunda oyunda Gürcüstan millisi ilə görüşən Yu-
nanıstan həndbolçuları 29:17 hesabı ilə qələbə qazanıblar. Bosniya və Herseqo-
vina seçməsi isə 5-6-cı yerlər uğrunda oyunda İsrail millisinə çətinliklə qalib gəlib 
- 32:31.

Litva - Farer adaları matçında 32:27 hesablı qələbə çalan litvalılar çempionatı 
3-cü pillədə başa vurublar.

Yarışın qalibi İspaniya – Sloveniya görüşündə müəyyənləşib. Maraqlı idman 
mübarizəsi şəraitində keçən oyunda ispaniyalılar daha inamlı təsir bağışlayıblar. 

Le la A İR , “Xalq qəzeti”

Düzəndə isti, 
dağda yağış...

II MDB Oyunları: Komandamız 
62 medal qazanıb

Avq t  ə  ə  ela   ə ə i ə e i-
ilə   l ələ i i   O la  a a at   l ə ə  

 i a  v  z ə  a at ə ti a  i ə 
a  atleti  a izə a a  a a Azə a a  il-

li i  i a  v ə  atletlə tə il l  a -
a z  q z l, i , i  l aqla  
e al qaza  

Bu nəticə ilə yığmamız 4-cü sırada qərarlaşıb. Oyunlar-
da komanda hesabında ən yaxşı nəticəni Rusiya göstərib – 
288 medal 149 qızıl, 89 gümüş, 50 bürünc . Belarus 236 
medalla 48 qızıl, 78 gümüş, 110 bürünc  ikinci, Özbəkistan 
106 medalla 28 qızıl, 25 gümüş, 53 bürünc  üçüncü pillədə 
qərarlaşıb.

L UR ANO A, “Xalq qəzeti”

araq ün ası


